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Gmina Zaniemyśl 
Sesja. Radni Gminy Zaniemyśl 
 
 

Protokół  
 

X Sesja Rady Gminy w dniu 16 grudnia 2024 
Miejsce posiedzenia: Gminny Ośrodek Kultury w Zaniemyślu 
Obrady rozpoczęto t6 grudnia 2024 o godz. 16:00, a zakończono o godz. 21:12 tego samego dnia. 
W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 
 
Obecni: 

1. Marcin Brylewski  
2. Paweł Jagodziński  
3. Filip Kalisz  
4. Katarzyna Konieczna 
5. Kacper Łaniak 
6. Michał Maliński 
7. Mateusz Manikowski 
8. Michał Marciniak 
9. Przemysław Nowak 
10. Ewelina Sikorska  
11. Ewelina Siudzińska 
12. Katarzyna Szymczak-Kozak 
13. Piotr Walkowiak 
14. Arleta Wizła  
 
Nieobecni: 
1. Krzysztof Stróźyk 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu 
 
Ponadto w sesji uczestniczyli: 

1. Grzegorz Grala, Wójt Gminy Zaniemyśl 
2. Mateusz Waligóra, Sekretarz Gminy Zaniemyśl 
3. Agnieszka Scheffler, Skarbnik Gminy Zaniemyśl 
4. Barbara Madajczak, Kierownik Referatu Organizacyjnego 
5. Joanna Staniś-Rzepka, p.o. Dyrektora Szkoły Podstawowej w Śnieciskach 
6. Marcin Baraniak, Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego i Ochrony Środowiska 
7. Karolina Rogacz-Sarnowska, Kierownik Referatu Inwestycji i Gospodarki Komunalnej 
8. Marcin Kropićiski, Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Rolnictwa 
9. Magdalena Haberland, Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej 
10. Katarzyna Kicinska-Pa¡chrowka, Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury 
11. Alina Sobkowiak, Dyrektor Biblioteki Publicznej 
12. Edyta Jankowska, Dyrektor Centrum Usług Wspólnych 
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13. Sołtysi Sołectw Gminy Zaniemyśl (lista obecności Sołtysów stanowi załącznik nr 2 do 
niniejszego protokołu) 
 
1.  Otwarcie sesji. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dzień dobry Państwu. Otwieram dziesiątą sesję Rady Gminy Zaniemyśl w kadencji 2024-2029. 
Witam Wójta Pana Grzegorza Gralę. Witam Panie i Panów Radnych, witam Sekretarza Gminy, 
Pana Mateusza Waligórę, witam Skarbnik Gminy Panią Agnieszkę Scheffler witam Radcę Prawną, 
Panią Annę Ratajczyk-Gibowską, witam sołtysów Sołectw z Gminy Zaniemyśl, witam kierowników 

referatów Urzędu Gminy oraz ijednostek organizacyjnych Gminy Zaniemyśl. Witam wszystkich 

Państwa zebranych na sali wraz z Panem Ministrem Michałem Kołodziejczakiem oraz wszystkich 
Państwa obserwujących sesję w Internecie. Informacja dotycząca jawności posiedzeń, transmisji 
i utrwalania obrad oraz ochrony danych osób uczestniczących w obradach Rady Gminy 
Zaniemyśl. Informuję, że obrady Rady Gmin Zaniemyśl są transmitowane za pomocą urządzeń 
rejestrujących obraz i dźwięk, zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym. Nagrania obrad 
udostępniane są poprzez Biuletyn Informacji Publicznej Gminy Zaniemyśl. Uczestnicząc w sesji 
Rady Gminy Zaniemyśl wyrażacie Państwo zgodę na przetwarzanie i upublicznianie swoich 
danych osobowych. 
 
2. Stwierdzenie quorum Radnych.  

 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Na podstawie listy obecności i zebranych Radnych na sali stwierdzam, że w dzisiejszej sesji 
uczestniczy 13 Radnych, co jest liczbą wystarczającą do podejmowania prawomocnych uchwał. 
 
3. Przedstawienie porządku obrad. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 

1. Otwarcie sesji, powitanie Radnych i zaproszonych gości. 
2. Stwierdzenie quorum Radnych. 
3. Przedstawienie porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z VIII sesji Rady Gminy Zaniemyśl. 
5. Przyjęcie protokołu z IX sesji Rady Gminy Zaniemyśl. 
6. Informacje Wójta z działalności międzysesyjnej. 
7. Interpelacje i zapytania Radnych. 
8. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych. 
9. Wolne głosy i wnioski. 
10. Podjęcie uchwał: 

1) w sprawie zmiany Uchwały Rady Gminy Nr 11/7/2024 z dnia 27 maja 2024 r.  
w sprawie powołania składów osobowych Komisji Rady Gminy Zaniemyśl  
i określenia przedmiotu ich działania zmienionej uchwałą Rady Gminy Zaniemyśl  
Nr V/37/2024 z dnia 30 września 2024 r.  

Na sesję Rady Gminy Zaniemyśl przybył Radny Mateusz Manikowski. W sesji uczestniczy 14 
Radnych. 

2) w sprawie zmiany uchwały nr LXłV/486/2024 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 marca 
2024 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej. 
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3) w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 
2024. 

4) w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2024 r. 
5) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl. 
6) w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl na lata 

2025-2038. 
7) w sprawie uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2025 rok. 

1. odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem, 
2. odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu a projekcie 

uchwały budżetowej, 
3. odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Zaniemyśl, 
4. odczytanie stanowiska Wójta Gminy Zaniemyśl w sprawie opinii i wniosków 

Komisji Rady Gminy Zaniemyśl oraz Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie 
uchwały budżetowej. Stanowisko to zawiera również autopoprawki do projektu uchwały 
budżetowej, 

5. dyskusja nad wniesionymi autopoprawkami i ich przegłosowanie, 
6. odczytanie projektu uchwały budżetowej zawierającej autopoprawki Wójta oraz 

uwagi zawarte w opinii Regionalnej lzby Obrachunkowej w Poznaniu, 
7. głosowanie uchwały budżetowej na rok 2025.  

11. Zamknięcie sesji. 
 
Czy są pytania uwagi do przedstawionego porządku obrad? Nie widzę zgłoszeń. Przedstawię swój 
wniosek formalny o rozszerzenie porządku obrad tej dziesiątej sesji Rady Gminy Zaniemyśl. 
Ja niżej podpisany składam wniosek o rozszerzenie porządku obrad dziesiątej sesji Rady Gminy 
Zaniemyśl i wprowadzenie, pod głosowanie projektu uchwały w podpunkcie drugim w sprawie 
przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi. Składam teraz do zaprotokołowania ten wniosek 
i proszę o przygotowanie głosowania zmiany porządku obrad poprzez dodanie do głosowania 
projektu uchwały w podpunkcie drugim a tytule: „w sprawie przedłużania terminu rozpatrzenia 
skargi“. 
Głosowano w sprawie: 
zmiana porządku obrad. Dodanie w podpunkcie 2 projektu uchwały w sprawie przedłużenia 
terminu rozpatrzenia skargi. 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZ£CIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 
Marcin Brylewski, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał Maliński, Mateusz 
Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Siudzińska, Katarzyna Szymczak- 
Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
Paweł Jagodziński, Ewelina Sikorska 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
Przeczytam porządek obrad z uwzględnieniem miejsca, gdzie zaszła zmiana. 

1. Otwarcie sesji, powitanie Radnych i zaproszonych gości. 
2. Stwierdzenie quorum Radnych. 
3. Przedstawienie porządku obrad. 
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4. Przyjęcie protokołu z VIII sesji Rady Gminy Zaniemyśl. 
5. Przyjęcie protokołu z IX sesji Rady Gminy Zaniemyśl. 
6. Informacje Wójta z działalności międzysesyjnej. 
7. Interpelacje i zapytania Radnych.  
8. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych. 
9. Wolne głosy i wnioski. 
10. Podjęcie uchwał: 

1) w sprawie zmiany Uchwały Rady Gminy Nr 11/7/2024 z dnia 27 maja 2024 r. w sprawie 
powołania składów osobowych komisji Rady Gminy Zaniemyśl i określenia przedmiotu ich 
działania zmienionej uchwałą Rady Gminy Zaniemyśl Nr V/37/2024 z dnia 30 września 2024 r. 

2) w sprawie przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi. 
3) w sprawie zmiany uchwały nr LXIV/486/2024 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 marca 

2024 r. w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej. 
4) w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku 

budżetowego 2024. 
5) w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2024 r. 
6) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl. 
7) w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl na lata 

2025-2038. 
8) w sprawie uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2025 rok. 

1 odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem, 
2 odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie 

uchwały budżetowej, 
3 odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Zaniemyśl, 
4 odczytanie stanowiska Wójta Gminy Zaniemyśl w sprawie opinii i wniosków 

Komisji Rady Gminy Zaniemyśl oraz Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie 
uchwały budżetowej. Stanowisko to zawiera również autopoprawki do projektu uchwały 
budżetowej, 

5 dyskusja nad wniesionymi autopoprawkami i ich przegłosowanie, 
6 odczytanie projektu uchwały budżetowej zawierającej autopoprawki Wójta oraz 

uwagi zwarte w opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu, 
7 głosowanie uchwały budżetowej na rok 2025. 

11. Zamknięcie sesji. 
 
Poproszę o podłączenie głosowania nad zmianą porządku obrad. Będziemy głosować nad 
przyjęciem porządku nowego obrad. Proszę Radnych o udział w głosowania nad przyjęciem 
nowego porządku obrad. 
Głosowano w sprawie: 
przyjęcie nowego porządku obrad 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEO8ECNI: 1 
Wyniki imienne:   
ZA (13) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Siudzińska, 
Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
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Ewelina Sikorska 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
4. Przyjęcie protokołu z VIII sesji Rady Gminy Zaniemyśl.  
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
 
Czy są pytania, uwagi do projektu protokołu z VIII sesji Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 2S listopada 
2024 roku? 
 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu z VIII sesji Rady Gminy Zaniemyśl.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne 
 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper taniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
5. Przyjęcie protokołu z IX sesji Rady Gminy Zaniemyśl.  
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
 
Czy są pytania, uwagi do projektu protokołu z IX sesji Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 3 grudnia 
2024 roku? 
 
Głosowano w sprawie: 
 
Przyjęcie protokołu z IX sesji Rady Gminy Zaniemyśl.  
 
Wyniki głosowania  
ZA: 14, PRZECIW 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper taniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
NIEOBECNI (1) Krzysztof Stróżyk 
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Zanim przejdziemy do kolejnego, szóstego punktu, udzielam głosu Panu Ministrowi Michałowi 
Kłodziejczakowi. 
 
Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Michał Kołodziejczak 
 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie, ja chcę podziękować też za możliwość 
udzielenia tego głosu, bo zwróciłem się z taką prośbą, więc jestem rad, z tego, że mogę dzisiaj 
tutaj z wami nie tylko być, ale także powiedzieć kilka zdań, bo nieco ponad rok temu byłem tutaj 
dużo częściej. W trakcie kampanii wyborczej spotykaliśmy się często, ja spotykałem się tutaj 
z mieszkańcami, rozmawiałem, obiecywałem pracę i taką staram się na co dzień wykonywać dla 
tej gminy, dla tego regionu, tutaj dla was, dla mieszkańców. Nie chcę długo mówić i chcę też od 
razu zaznaczyć, że nie chcę zostawać do końca sesji. Uważam, że sesje Rady Gminy to takie 
miejsce, gdzie Radni i mieszkańcy mają czuć się swobodnie. Mają czuć się dobrze, dobrze 
dyskutować. Nie sądzę, żeby moja osoba tutaj miała wnosić jakiś brak porządku czy skrępowanie 
komuś, ale wiem, kiedy ja też byłem Radnym, że zawsze obecność posła wprowadzała 
dodatkowe pewne emocje, które nie są potrzebne w takich miejscach. Oczywiście jeżeli będzie 
taka, Panie Przewodniczący, ze strony Wysokiej Rady i Pana Przewodniczącego, czy Pana Wójta, 
chęć czy zaproszenie mnie na Radę Gminy, na Radę, na sesję Rady w konkretnym celu, 
w konkretnym temacie ja chętnie tutaj zawsze przyjadą i będę. Tak samo dzisiaj jestem tutaj, 
żeby przedstawić wam pewien mój pomysł i projekt, bo w trakcie kampanii wyborczej mówiłem, 
że w każdym mieście powiatowym będzie moje biuro poselskie, faktycznie to już w 2025 do tego 
dopniemy, po roku pracy w Ministerstwie Rolnictwa, gdzie nadzorowałem jeszcze do tamtego 
tygodnia prawie trzy departamenty, teraz dwa z różnych przyczyn, te moje kompetencje zostały 
ograniczone, to pewnie też wyjaśni się na dniach dlaczego, ale też jestem winny takie 
sprawozdanie z tej pracy i chciałbym je na jednej z sesji Rady Gminy przedstawić. Niekoniecznie 
na tej, żeby tutaj nie zabierać dzisiaj bardzo dużo głosu, ale chciałbym też, żeby tutaj zgłosić taki 
mój projekt i pomysł, chciałbym przynajmniej dwa razy w tej gminie w 2025 roku odbyć dyżur 
poselski. W gminie, nie w powiecie, tylko konkretnie w waszej gminie, gdzie będę chciał spotkać 
się z mieszkańcami, którzy będą mogli skorzystać z tego, że blisko będą mogli przyjść. To o tym 
mówiłem, to obiecywałem, chciałbym też spotkać się w konkretnym terminie z Panem 
Przewodniczącym, z Panem Wójtem i z całą Radą na takim roboczym spotkaniu, by 
zaprojektować prace na 2025 rok. A to jest moje pierwsze takie spotkanie na sesji Rady Gminy  
w naszym okręgu wyborczym. To dla mnie wyjątkowe, nawet mogę powiedzieć trochę 
stresujące, co uważam za pozytyw ale chciałbym też przejść do konkretów. Bo obiecywałem 
prace na rzecz naszego okręgu wyborczego, na rzecz konkretnie też tego powiatu. I w ostatnim 
czasie, ja też chcę od razu podkreślić, nie chcę tutaj zabierać zdania żadnej ze stron, ale doszły do 
mnie też takie informacje tutaj o planowanych inwestycjach w terenie. I to wywołało dużo 
emocji. Ja nie chcę opowiadać się po żadnej ze stron, żeby to było jasne. Ja tylko chcę tutaj też 
prosić i chciałbym zaproponować też moją osobę, jeżeli byłyby jakiekolwiek wątpliwości co do 
nie konkretnej, ale różnych inwestycji, które wzbudzają pewne emocje społeczne. Że jestem też 
dla was, różne ministerstwa też są dla was, z którymi chciałbym też skrócić dystans, czy inni 
ministrowie, ale też mówiąc dość konkretnie, bo z tego jestem znany, jeżeli mówimy 
o budowach, w ogóle o budowach różnego rodzaju biogazowni w Polsce. Ja w Ministerstwie 
Rolnictwa nadzoruję te tematy. One często słusznie i niesłusznie wywołują emocje w gminach. 
I chciałbym też realizując swoją pracę w Ministerstwie Rolnictwa, dopełnić wszelkich możliwych i 
koniecznych nie tylko formalności, ale także wsłuchać się w głos ludzi. Jak zbudować prawo, 
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żeby budowa biogazowni i takich inwestycji odbywała się dobrze w każdej gminie, między innymi 
waszej. I chciałbym zaproponować też swoją osobę, że jeżeli byłyby jakieś pytania, to 
departament, który zajmuje się budową biogazowni jest do waszej dyspozycji. Departament 
w ministerstwie, gdzie mamy najlepszych fachowców w kraju, którzy odpowiedzą na każde 
pytanie i pomogą podejmować dobre decyzje. Ja od razu mówię, nie chcę opowiadać się po 
żadnej ze stron. Chcę być tutaj osobą, która będzie pomagała, która będzie też dbała o to, żeby 
różnego rodzaju inwestycje w gminie mogły być realizowane bez konfliktów społecznych, co 
wydaje mi się bardzo istotne. Bo zawsze mówiłem, że to ludzie mają decydować o tym, czy chcą 
dane inwestycje, czy ich nie chcą. I zawsze musimy patrzeć na to z różnych stron, ale nie 
chciałbym też, żeby w jakiejkolwiek społeczności jakieś osobiste animozje, czy cokolwiek takiego 
brało górę ponad rozsądkiem, czy ponad też interesem wspólnym, społecznym, to jest dla nas 
istotne. Nawiązując jeszcze chwilę do mojej pracy, którą też sprawuję każdego dnia 
w Ministerstwie Rolnictwa, bo jestem wiceministrem, który ma najmniej kompetencji 
w Ministerstwie Rolnictwa, a od którego wymaga się najwięcej. Jestem wiceministrem. Politykę 
ministerstwa nakreśla minister,  który nadzoruje pracę wszystkich ministrów. Ja nadzoruję od 
dwóch dni roboczych tylko dwa departamenty. Departament Rynków Rolnych i Departament 
Ochrony Roślin. I to są departamenty, które w mojej ocenie pracują najlepiej. Bardzo mocno 
ułatwiliśmy eksport polskich ziemniaków. Ułatwiliśmy procedury rewolucyjne działania. 
Pracownicy Państwowej Inspekcji Ochrony Roślin i Nasiennictwa pomagają. Pierwszy raz 
spływają od rolników informacje, że eksport ziemniaków od 20 lat w Polsce jest łatwiejszy niż do 
tej pory bardzo mocno. I to jest działanie na rzecz wszystkich rolników. Bo to są ułatwienia. W tej 
chwili też zmieniamy ustawę o ośrodkach ochrony roślin. To, co widzieliście, co działo się kilka 
tygodni temu, gdzie kilka małych naszych malutkich obywateli zatruło się środkiem, który był 
zbyt łatwo dostępny i niepoważnie kupowany i używany przez ludzi, ale także prowadzimy 
w Departamencie Rynków Rolnych odpowiedni monitoring. Odpowiedni monitoring różnych 
rynków, co też jest rewolucyjnym rozwiązaniem w Ministerstwie Rolnictwa i o tym nie mówi 
się na co dzień głośno. Ale my, taki monitoring chociażby służy, tak jak dzisiaj, jestem w 
stałym kontakcie z Kancelarią Premiera i analizujemy, co dzieje się z cenami masła. Dlaczego 
są takie, a nie inne? Czy już widać na horyzoncie zmiany? Czy trzeba właśnie uruchomić na 
rynku jakieś odpowiednie działania, które mogą być zrobione. I mamy teraz pełne analizy, 
którymi ja nie chwalę się też na co dzień, ale wprowadziliśmy takie działania, które są dobre, 
skuteczne i monitorują wszystkie rynki. Od rynku mleka po rynek zbóż. Przygotowujemy 
zmiany znakowania produktów. Jesteśmy w trakcie też innych zmian. Ja chciałbym to 
wszystko wam tutaj przedstawić i dzisiaj anonsuję taką moją ochotę do zacieśnienia pracy. I 
to co też jest dla mnie ważne. Ja chcę przeprosić za ten rok, gdzie mnie tutaj było bardzo 
mało. I to jest fakt, ale chciałbym też odeprzeć krytykę, która często kierowana jest w moją 
stronę od rolników. I chciałbym to przedstawiać na konkretnych Radach Gmin, dlaczego tak 

uważam. Jestem wiceministrem nadzorującym dwa departamenty, pomagam jak mogę 

ministrowi, który kreuje politykę Ministerstwa. Pomagam. To do czego odesłał mnie 
Minister. Często na mnie kierowana jest krytyka tylko i wyłącznie dlatego, żeby inni tej 
krytyki uniknęli. Ja nie chciałbym, żeby rolnicy w kraju z mojego powodu mieli jakiekolwiek 
konflikty między sobą, czy konfliktowali się między sobą, bądź też ze mną. Nie chciałbym 
rozwijać tych wszystkich głosów. Chcę podziękować za możliwość obecności. Dzisiaj 
widziałem się tutaj w waszej gminie też ze strażakami. Rozmawiałem z nimi zrobimy w 
następnych tygodniach i miesiącach kolejne spotkania. Jestem do naszych usług. Moje biuro 
poselskie, które na co dzień działa w Koninie i w Gnieźnie będą też tutaj 
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w Środzie Wielkopolskiej, a także te dyżury w konkretnych gminach w następnych miesiącach. 
I chciałbym też zgłosić, że Panie Przewodniczący wtedy, kiedy moja osoba będzie tutaj 
potrzebna, chcę być Posłem, który będzie obecny też tutaj u was często. Nie trzeba mnie ani 
lubić, ani, ani się ze mną we wszystkim zgadzać. Ja chcę z wami pracować i do tej pracy dzisiaj 
się zgłaszam i do pracy z mieszkańcami. Jeżeli będą jakieś pytania od tych, którzy też są na 
sali, ja jeszcze za chwilę wyjdę. Tak jak powiedziałem, nie chcę wam zabierać tutaj tego, tego 
cennego czasu. Dziękuje bardzo. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński  
 
Dziękujemy Panie Ministrze. Będziemy pamiętać. 
 
6. Informacje Wójta z działalności międzysesyjnej. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę, Panie Wójcie, o przedstawienie informacji. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Informacje z działalności międzysesyjnej rozpoczniemy od Referatu Inwestycji i Gospodarki 
Komunalnej. Zakończone zostało postępowanie dla inwestycji polegającej na modernizacji 
oświetlenia drogowego na terenie Gminy 7aniemyśl, realizowanego w ramach 
dofinansowania z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych 
Rozświetlamy Polskę. Wykonawcą będzie firma Enea Oświetlenie spółka z o.o. Kwota 
inwestycji to milion trzysta siedemdziesiąt jeden tysięcy czterysta pięćdziesiąt złotych 
brutto. Trwają prace nad przygotowaniem umowy. W dalszym ciągu trwają prace 
konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane w Domku Szwajcarskim na wyspie 
Edwarda w Zaniemyślu. Nadal trwają również prace przy budowie świetlicy miejskiej wraz z 
infrastrukturą techniczną i wyposażeniem w miejscowości Jeziory Wielkie. Termin 
zakończenia budowy przewidywany jest na czerwiec 2025. W dniu 29 listopada 2024 roku 
upłynął termin składania ofert dla zapytania ofertowego o utrzymanie zieleni na terenie 
gminy Zaniemyśl. Wpłynęły trzy oferty oraz jedna oferta częściowa. Trwa analiza 
dokumentacji. Zakończone zostało również postępowanie dla zapytania ofertowego o 
zamiatanie mechanicznej jezdni na drogach gminnych położonych na terenie gminy 
Zaniemyśl w 2025 roku. Wpłynięta jedna oferta od ZGK w Zaniemyślu na kwotę 29 930 88 zł 
brutto. W dniu 30 listopada 2024 roku do Urzędu Marszałkowskiego Województwa 
Wielkopolskiego w Poznaniu został złożony wniosek o udzielenie w 2025 roku dotacji z 
budżetu Województwa Wielkopolskiego na budowę dróg dojazdowych do gruntów rolnych 
w 2025 roku. Wniosek został złożony na drogę gminną o długości 440 metrów i szerokości 4 
metrów, zlokalizowaną na działce o numerze geodezyjnym 35/1, 63 i 64, obręb geodezyjny 
Czarnotki gmina Zaniemyśl oraz na drogę gminną o długości 140 metrów o szerokości 4 
metrów, zlokalizowaną na działce o numerze geodezyjnym 62, obręb Śnieciska. Trwa 
realizacja ostatnich zadań w ramach funduszu sołeckiego w 2024 roku. W dniu 11 grudnia 
bieżącego roku została podpisana umowa kompleksowa na dostawę energii elektrycznej 
wraz z usługą dystrybucji na terenie gminy Zaniemyśl w okresie od 1 stycznia 2025 do 31 
grudnia 2025 z firmą Enea S.A. na kwotę 708 484,13 zł brutto, wraz z prawem opcji jest 
to kwota 782 722,45 zł brutto. W dniu 28 listopada zostało wstrzymane przyjmowanie 
wniosku w ramach programu Czyste Powietrze. 
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Obecnie trwają prace nad zmianą warunków programu. Składanie wniosków zostanie 
wznowione od dnia 31 marca 2025 roku. Wszystkie wnioski złożone do dnia 27 listopada 
2024 roku są w obsłudze. Prace punktu konsultacyjnego pozostają bez zmian. Punkt jest 
czynny w poniedziałki od godziny 14 do 16 oraz od wtorku do czwartku od godziny 14 do 15. 
Przypominamy również, że w Urzędzie Gminy Zaniemyśl cały czas można składać wnioski na 
dofinansowanie z programu Ciepłe Mieszkanie. W dniu dzisiejszym nastąpiło otwarcie ofert 
dla zamówienia publicznego odbiór i transport odpadów komunalnych pochodzących 
z nieruchomości pozostających w zorganizowanym przez Gminę Zaniemyśl systemie odbioru 
odpadów komunalnych w okresie od 1 stycznia 2025 roku do 31 grudnia 2025 roku. Została 
złożona jedna oferta przez firmę Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej. Oferta opiewa na 
kwotę 1 415 212,ł8 zł brutto, bez prawa opcji oraz 1 698 254,62 zł z prawem opcji. Referat 
Planowania Przestrzennego ï Ochrony Środowiska. W dniu 10 grudnia 2024 roku podpisano 
z urbanistą umowę na przygotowanie i opracowanie projektu planu ogólnego Gminy 
Zaniemyśl. Ostateczny termin przygotowania planu wraz z publikacją w Dzienniku 
Urzędowym Województwa Wielkopolskiego jest przewidziany na 15 grudnia 2025 roku. Od 1 
grudnia 2024 roku nastąpiła zmiana godzin otwarcia Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów 
Komunalnych. Punkt będzie otwarty według harmonogramu w okresie letnim w miesiącach 
marzec-listopad, wtorek 12-18, czwartek 1 0 -17, sobota 7-14. W okresie zimowym w 
miesiącach grudzień-luty, wtorek 12-16, czwartek 10-17, sobota 10-14. Godziny otwarcia też 
można sprawdzić na naszej stronie internetowej. Informacja o wydanych decyzjach, w 
których mowa w artykule 37 ustęp 6 i ustęp 7 oraz o zgłoszonych żądaniach, o których mowa 
w artykule 36 ustęp 1, 3 i ustęp 5 ustawy z dnia 27 marca 2023 roku o planowaniu i 
zagospodarowaniu przestrzennym za rok 2024. Na podstawie artykułu 37 ustęp 8 ustawy z 
dnia 27 marca 2023 roku o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym Dziennik Ustaw z 
2024 roku pozycja 1130. Wójt, Burmistrz alba Prezydent Miasta przedstawia okresowo 
odpowiednio do potrzeby co najmniej raz w roku na sesji Rady Gminy informacje o 
zgłoszonych żądaniach, w których mowa w artykule 36 ustęp 1, 3 i ustęp 5 i wydanych 
decyzjach, o których mowa w ust. 6 i 7. Zgodnie z artykułem 36 ust. 4 wyżej wymienionej 
ustawy, jeżeli w związku z uchwaleniem planu miejscowego albo jego zmianą wartość 
nieruchomości wzrosła, a właściciel albo użytkownik wieczysty zbywa tę nieruchomość, 
Wójt, Burmistrz alba Prezydent Miasta pobiera jednorazową opłatę ustaloną w tym planie, 
określoną w stosunku procentowym do wzrostu wartości nieruchomości. Opłata planistyczna 
jest dochodem własnej Gminy. Wysokość opłaty nie może być wyższa niż 30% wzrostu 
wartości nieruchomości. Z treści art. 37 ust. 6 wynika, że Wójt, Burmistrz albo Prezydent 
Miasta ustala opłatę, a której mowa w art. 36 ust. 4 w drodze decyzji. W 2024 roku nie 
wydano decyzji w sprawie ustalenia opłaty planistycznej. Na podstawie artykułu 37 ustęp 7. 
Wyżej wymienionej ustawy właściciel albo użytkownik wieczysty nieruchomości, w której 
wartość wzrosła w związku z uchwaleniem lub zmianą planu miejscowego przed jej zbyciem, 
może żądać od Wójta, Burmistrza albo Prezydenta Miasta ustalenia w drodze decyzji 
wysokości opłaty, o której mowa w artykule 36 ustęp 4. W 2024 roku nie wpłynęło żadne 
ustalenie opłaty planistycznej przed zbyciem nieruchomości. Stosownie do artykułu 36 ustęp 
1. i ustęp 3. wyżej wymienionej ustawy jeżeli w związku z uchwaleniem planu miejscowego 
albo jego zmianą korzystanie z nieruchomości lub jej części w dotychczasowy sposób lub 
zgodnie z dotychczasowym przeznaczeniem stało się niemożliwe bądź istotnie ograniczone. 
Właściciel albo użytkownik wieczystej nieruchomości może z uwzględnieniem ust. 2 i art. 37 
ust. 1 wyżej wymienionej ustawy żądać od Gminy albo od władającego terenem zamkniętym, 
jeżeli uchwalenie planu lub jego zmiana spowodowane były potrzebami obronności i 
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bezpieczeństwa Państwa, odszkodowania zapewniające rzeczywistą szkodę albo wykupienia 
nieruchomości lub jej części. Jeżeli w związku z uchwaleniem planu miejscowego albo jego 
zmianą wartość nieruchomości ulega obniżeniu, a właściciel albo użytkownik wieczysty zbywa 
tę nieruchomość i nie skorzystał z praw, o których mowa w ustępie pierwszym i drugim 
wyżej wymienionej ustawy, może zażądać od Gminy odszkodowania równego obniżeniu 
wartości nieruchomości. W 2024 roku nie zgłoszono roszczeń, o których mowa  
w artykule 36 ust. 1.3 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. W dniu 13 
grudnia 2024 roku na terenie Gminy Zaniemyśl miały miejsce pomiary wykonane za pomocą 
specjalistycznego urządzenia do badania jakości powietrza w czasie rzeczywistym. Podstawą 
jego działania była analiza następujących związków chemicznych: benzen, formaldehyd, 
dwutlenek siarki, ozon, dwutlenek azotu. Powyższe związki pozwalają na wskazanie miejsc, 
w których dochodzi do spalania i współspalania odpadów oraz paliw zabronionych  
w uchwałach antysmogowych. Pomiar odbywał się z użyciem bezzałogowego statku 
powietrznego DRON, stanowiącego platformę transportową dla mobilnego urządzenia 
pomiarowego. Wykładanie badania polega na zastaniu próbek z dymu emitowanego  
z przewodu kominowego, poddaniu kontroli nieruchomości, a następnie przeanalizowaniu 
uzyskanych w czasie rzeczywistym wyników prezentowanych na dedykowanym ekranie. W 
wyniku kontroli w trzech budynkach wykazano podwyższony poziomu benzenu. Adresy te 
zostały wytypowane do kontroli szczegółowej przez policję. Referat Organizacyjny. Na ten 
rok zakończyła się możliwość wypłaty dofinansowań kosztów kształcenia młodocianych 
pracowników. Zgodnie z wytycznymi kuratorium oświaty w Poznaniu zapotrzebowanie na te 
środki finansowe można było składać do 13 grudnia. Wnioski pracodawców, którzy zawarli 
umowę o pracę z młodocianymi pracownikami w celu przygotowania zawodowego po 
zakończeniu nauki zawodu lub przyuczenia do wykonywania określonej pracy jest złożony do 
13 grudnia bieżącego roku będą wypłacone po uprawomocnieniu się decyzji 
administracyjnych w sprawie dofinansowania kosztów kształcenia. Wnioski, które wpłyną po 
tej dacie będą musiały poczekać na nową umowę między Ministrem Rodziny, Pracy i Polityki 
Społecznej a Wojewodą Wielkopolskim. We wtorek 17 grudnia bieżącego 
roku uczniowie klas 6-8 szkół podstawowych z terenu Gminy Zaniemyśl wezmą udział 
w projekcie ”Jedno Życie”. Spotkanie ma na celu zwiększenie świadomości młodzieży na 
temat uzależnień od substancji psychoaktywnych oraz uzależnień behawioralnych, 
zmniejszenie wpływu znaczących czynników ryzyka, które prowadzą do szeroko pojętych 
używek, osłabić czynniki ryzyka poprzez wzmacnianie czynników chroniących to jest 
pokazywanie jak wzmacniać zdrowie psychiczne i fizyczne oraz uświadamiać, że każdy 
człowiek jest wartościowy bez względu na pochodzenie, status społeczny czy rodzinę. 
Całość przeplatana jest muzyką, która zawiera pozytywne treści motywujące młodzież do 
walki o lepsze jutro, o swoje pasje i marzenia, a także o życie bez nałogów. Gospodarka 
Nieruchomościami, Ochrona Zabytków, Rolnictwa i Ochrony Przyrody. W dniu 29 listopada 
2024 roku podpisałem Zarządzenie nr 68 zmieniające Zarządzenie nr 294 Wójta Gminy 
Zaniemyśl z dnia 10 sierpnia 2021 roku w sprawie ogłoszenia wykazu nieruchomości 
przeznaczonych do oddania w użyczenie. Dla potrzeb aneksu do umowy użyczenia 
Stowarzyszenia Lider Zielonej Wielkopolski dotyczy placu zabaw na części działki 520 
przez 3 obręb Zaniemyśl. W grudniu, w dniu 6 grudnia 2024 roku podpisałem Zarządzenie 
numer 69 w sprawie ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonej do oddania do użyczenia 
na cele socjalne Przedsiębiorstwa Komunikacji Autobusowej Kombus Spółka z Siedzibą w 
Czołowie dotyczy części działki 444/4 obręb Zaniemyśl. W dniu 9 grudnia 2024 roku podpisałem 
Zarządzenie numer 71 w sprawie ogłoszenia o pierwszych przetargach pisemnych ograniczonych 
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na dzierżawę czterech działek gruntu. Dotyczy działki 93/1 obręb Polwica, działki 50 obręb 
Jeziory Wielkie, działki 74/2 obręb Jeziory Wielkie i części działki 44 obręb Łękno. Rolników 
zapraszam do składania alert. W dniu 10 grudnia 2024 roku podpisałem umowę zmiany 
nieruchomości z przedstawicielami powiatu średzkiego. Umowa dotyczyła oddania działki gruntu 
o numerze ewidencyjnym 113/3 obręb Jeziory Wielkie, dotychczas własność Gminy Zaniemyśl, 
w zamian za działkę 194/5 obręb Jaszkowo i działka 79/1 obręb Czarnotki, które przypadły teraz 
Gminie Zaniemyśl. Była to realizacja uchwały numer IV/27/2027 Rady Gminy Zaniemyśl z 16 
września 2024 roku. Referat Finansowy, dnia 26 listopada 2024, w którym dokonano 
przeniesienia wydatków między rozdziałami i paragrafami zgodnie z zapotrzebowaniem 
jednostek, jednostek organizacyjnych oraz referatu Urzędu Gminy, a także o planowane dochody 
i wydatki. Zwiększono, przez wprowadzenie do budżetu, środki z funduszu pomocowego, środki 
na edukację dzieci z Ukrainy kwota 37 981 zł, realizacja zasiłków stałych kwota 1 090,26 zł, 
dotacji przekazanej przez Wojewodę Wielkopolskiego, pomoc materialna dla uczniów 
o charakterze socjalnym kwota 5 000 zł, świadczenia rodzinne, świadczenia z funduszu 
alimentacyjnego oraz składki na ubezpieczenia emerytalne i rentowe z ubezpieczenia 
społecznego kwota 7 752 zł. Zmniejszono poprzez zawiadomienie o zmniejszenie dotacji 
przekazanej przez Wojewodę Wielkopolskiego, dotyczy zadania wypłata dodatkowych 
osłonowych, dodatków osłonowych o kwotę 93 grosze, składki na ubezpieczenie zdrowotne 
opłacone za osoby pobierające niektóre świadczenia rodzinne oraz za osoby pobierające zasiłki 
dla opiekunów o kwotę 1 920 zł. Informacja z Ośrodka Pomocy Społecznej. W dniu 4 grudnia po 
raz kolejny Ośrodek Pomocy Społecznej w Zaniemyślu podjął działania mające na celu 

monitorowanie sytuacji osób bezdomnych oraz przebywających w miejscach, w których osoby te 
narażone są na wychłodzenie organizmu pod wpływem niskich temperatur. Obecnie 
w schronisku dla osób bezdomnych przebywają cztery osoby. W dniu 11 grudnia 2024 roku 
został podpisany aneks do umowy z Wojewodą Wielkopolskim w sprawie realizacji zadania 
określonego w Rządowym Programie Wspierania Rodziny Asystent Rodziny na rok 2024. 
W związku ze złożonym wnioskiem o dofinansowanie na kwotę 11 531,45 zł. Łączna kwota 
otrzymana na realizację zadania to 22 473,13 zł. W dniu 9 grudnia 2024 roku odbyło się 
spotkanie zespołu interdyscyplinarnego do spraw przeciwdziałania przemocy domowej. Obecnie 
przeprowadzonych jest 21 procedur niebieskiej karty w związku z przemocą domową w Gminie 
Zaniemyśl. Informacja dotycząca Oświaty. Szkoła Podstawowa im. R. W. Berwińskiego 
w Zaniemyślu. Od 12 listopada uczniowie klas ósmych uczestniczą w projekcie edukacyjnym 
Fundacji Polskiego Funduszu Rozwoju, w trakcie którego zdobywają wiedzę na temat finansów, 
oszczędzania i wartości pieniądza. 3 grudnia wolontariusze ze szkolnego koła wolontariatu wzięli 
udział w 8 Powiatowym Międzyszkolnym Dniu Wolontariusza, który odbył się w Centrum 
Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Środzie Wielkopolskiej. 13 grudnia uczniowie klasy 4c 
wystąpili z przedstawieniem jasełkowym dla pacjentów Centrum Opieki Długoterminowej Salus 
Plus w Śremie. W grudniu odmalowano i wymieniono wykładzinę w trzech salach lekcyjnych 
budynku głównego szkoły. Szkoła Podstawowa w Śnieciskach. Realizacja programu Ministerstwa 
Edukacji Narodowej Podróże z Klasą uczniowie klasy 7 i 8 w dniach 9 i 11 grudnia 2024 roku 
wzięli udział w wycieczce trzydniowej do Warszawy. Szkolne Koło Wolontariatu zorganizowało 
następujące zbiórki i akcje. Dla dzieci z Domu Dziecka w Bninie, dla osób starszych i samotnych 
z Gminy Zaniemyśl. Pomoc w przygotowaniu i obsłudze Wigilii w dniu 13 grudnia 2024 roku. 7 
grudnia z szkoła zorganizowała kiermasz bożonarodzeniowy, dla społeczności lokalnej połączony 
z występami uczniów. Przedszkole Samorządowe Kolorowy Świat w Zaniemyślu. 20 listopada 
obchodziliśmy razem z UNICEF Międzynarodowy Dzień Praw Dziecka. Z tej okazji w naszym 
przedszkolu został zorganizowany ulicami Zaniemyśla Niebieski Marsz z Balonami. 7 grudnia 
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przedszkole wzięło udział w Zaniemyskim Kiermaszu Świątecznym. W grudniu został 
przeprowadzony remont zmywalni, została zakupiona zmywarko-wyparzarka, stół wyładowczy 
oraz półka. Dostosowano instalację wodną, kanalizacyjną oraz elektryczną do nowego układu 
sprzętów. Informacja z działalności Gminnego Ośrodka Kultury w Zaniemyślu. W okresie 
sprawozdawczym Gminny Ośrodek Kultury zrealizował ponad 120 godzin z zakresu edukacji 
artystycznej dla 150 uczestników. W pierwszym tygodniu grudnia sala koncertowa GOK 
zamieniła się w Wioskę Świętego Mikołaja, do której zostały zaproszone dzieci z terenu gminy 
oraz powiatu średzkiego. Prawie 400 uczestników z przedszkoli i szkół podstawowych brało 
udział w dekorowaniu pierników, tworzeniu rogów reniferów, ozdabianiu bombek i pisaniu 
listów do świętego Mikołaja. Każda z grup spotkała się też ze świętym Mikołajem. W zadaniu 
wspomagali nas wolontariusze, uczniowie Szkoły Podstawowej w Zaniemyślu, którym 
serdecznie dziękujemy za współpracę. 7 grudnia odbył się, po raz pierwszy w plenerowej 
odsłonie, Kiermasz Świąteczny. W programie artystycznym wystąpiły przedszkolaki z 
Przedszkola Samorządowego Kolorowy Świat, uczniowie szkół podstawowych z Pigłowic i 
Zaniemyśla, Schola Dziecięca oraz podopieczni Klaudii Popielskiej i z GOK. Kiermasz został bardzo 
dobrze przyjęty przez uczestników i wystawców. Finałem wydarzenia był konwój św. Mikołaja 
zorganizowany przez Czerwone Lwy. Dziękujemy za współpracę we współorganizacji: Gminie 
Zaniemyśl, Czerwonym Lwom i księdzu proboszczowi Jackowi Leśnickiemu. 11 grudnia odbyły 
się warsztaty z dekorowania pierników lukrem królewskim. W zajęciach prowadzonych przez 
panią Renatę Owczarek wzięło udział ponad 20 osób. 12 grudnia w ramach seniorskich 
czwartków odbył się koncert świąteczny zespołu Lutnia i wspólne dekorowanie pierników. Trwa 
kolejna edycja rodzinnego konkursu na Szopkę Bożonarodzeniową. Prace można zgłaszać do 20 
grudnia, a jego rozstrzygnięcie nastąpi 29 grudnia. Szczegóły na stronie gok.zaniemysI.pl. W 
okresie sprawozdawczym Gminny Ośrodek Kultury bezpłatnie użyczał sale oraz sprzęt 
nagłaśniający na spotkania organizacji pozarządowych, spektakli dla dzieci, uroczystości szkolne 
oraz spotkania gminne. W dniu 17 grudnia o godzinie 18 w sali GOK odbędzie się świąteczny 
Concert Sweet Beats, czyli podopiecznych Klaudii Popielskiej, na który już dziś serdecznie 
zapraszamy. Pani Dyrektor GOKu wraz ze mną i księdzem proboszczem zapraszamy również na 

Concert kolęd w wykonaniu Gosi Andrzejewicz 29 grudnia godzina 19 w kościele  pod 

wezwaniem świętego Wawrzyńca. Biblioteka Publiczna. W okresie międzysesyjnym, oprócz 
codziennych prac bibliotecznych, odbyły się następujące wydarzenia. 
W dniu 28 listopada odbyły się dwa spotkania z podróżnikiem, publicystą i fotografem Piotrem 
Kowalczykiem. Tematy prelekcji to: „Jak zostać podróżnikiem” oraz “Dubaj, Królestwo na 
piasku". Odbiorcami była młodzież ze Szkoły Podstawowej z Zaniemyśla oraz osoby dorosłe. W 
dniu 29 listopada biblioteka gościła grupy, dzieci z grupy drugiej, Żabki z przedszkola 
samorządowego. Tematem była Kicia Kocia w bibliotece i realizacja projektu przedszkolnego. W 
sobotnie popołudnie 30 listopada odbyło się spotkanie z Zaniemyską poetką Natalią Skrzypczak. 
Autorka znana jest z dwóch tomików poezji pod tytułami: “ Przejść na drugi brzeg” oraz 
“ Miłość na skrzydłach anioła”. Grupa Motylków z Przedszkola Samorządowego z Zaniemyśla 
odwiedziła bibliotekę w dniu 3 grudnia. Rozmawiano o książce pt. „Jak dobrze mieć sąsiada”. 
Po przeczytaniu jej dzieciom sąsiadującym z biblioteką dyskutowano o przyjacielskich, 
sąsiedzkich kontaktach. Dziękuję bardzo i drodzy Państwo i z tego punktu, bo nie wiem, czy 
później będzie jeszcze okazja, nie wiem ilu z Państwa zostanie, chciałbym złożyć Państwu 
serdeczne życzenia na zbliżające się Święta Bożego Narodzenia. Uważajcie na siebie, bądźcie 
zdrowi, spędźcie ten czas z rodziną, pamiętajcie też o najbliższych i sąsiadach. Wszystkiego 
dobrego i szczęśliwego Nowego Roku. Dziękuję. 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 



 

13 
 

Czy są pytania do przedstawionej informacji Wójta? Jeśli Radni mają uwagi, to proszą o 
zgłaszanie przez system. Nie widzę takowych uwag. 
 
7. Interpelacje i zapytania Radnych.  
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni składają interpelacje? Nie widzę zgłoszeń. 
 
8. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych.  
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
W związku ze złożonymi interpelacjami zapytam Panią Radną Katarzynę Szymczak-Kozak, czy 
zapoznała się Pani z treścią odpowiedzi i czy ma Pani pytania do uzyskanych odpowiedzi na 
interpelację. Udzielam Pani głos. 
 
Radna Katarzyna Szymczak-Kozak 
Tak zapoznałam się z odpowiedzią. Rozmawialiśmy już na poprzedniej Komisji na ten temat i ja 
tutaj tylko mam taką nadzieję, że uda nam się znaleźć takie jakieś alternatywne rozwiązanie tego 
problemu, który niestety nadal jest, więc jakby liczę, że temat nie zostanie zapomniany i jeszcze 
będziemy próbowali znaleźć jakieś rozwiązanie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radny Mateusz Manikowski zapoznał się z treścią odpowiedzi i czy ma Pan pytania? Proszę 
bardzo, udzielam Panu głosu. 
Radny Mateusz Manikowski 
Szanowni Państwo, pod koniec października zgłosiłem interpelację dotyczącą bardzo ważnego 
aktu prawa lokalnego, jakim jest plan ogólny. Jest to dokument, który musi zostać przygotowany 
przez Wójta i przegłosowany przez Radę Gminy do końca 2025 roku. Jest to bardzo ważny akt 
prawa lokalnego, od niego będzie zależało, gdzie powstanie w naszej gminie przemysł, gdzie 
mieszkaniówka i tak dalej. To znaczy ten dokument określi jak na długie lata będzie wyglądać 
nasza gmina, w jakim sąsiedztwie będą mieszkać mieszkańcy. Jest to oczywiście bardzo ważne 
dla mieszkańców. Tak jak sprawa Polesia wywoła wiele emocji u mieszkańców gminy, tak 
możemy mieć potencjalne kontrowersje związane z planem ogólnym, ale tym razem tyczące się 
całej gminy. Z tego powodu w mojej interpelacji z 28 października postulowałem, aby proces 
stworzenia planu ogólnego był jak najbardziej transparentny i angażował mieszkańców jeszcze 
przed przesłaniem dokumentów, które powstaną do uzgodnień z różnymi instytucjami. Dla 
transparentności postulowałem, aby wnioski do planu zostały opublikowane, te, które już zostały 
zgłoszone przez mieszkańców albo inwestorów, postulowałem również, aby przedstawiono 
harmonogram prac oraz aby Wójt co sesję zdawał relację z postępów. W sprawie Polesia 
mieszkańców oburzyło to między innymi, że nie zostali poinformowani i nikt ich nie konsultował 
przed rozpoczęciem tak drastycznej zmiany w porównaniu do poprzedniego konsensusu. Stąd jak 
rozumiem padały wielokrotnie stwierdzenia, że to działo się za plecami mieszkańców. I stąd też 
moje postulaty, transparentność procesu powstania planu ogólnego ma gwarantować 
mieszkańcom, że plan ogólny nie powstanie za ich plecami. Tymczasem otrzymałem pierwszą 
odpowiedź na moją interpelację datowaną na 8 listopada. Ja państwa zachęcam, można to na 
BIP-ie Gminy Zaniemyśl znaleźć tę interpelację. I ta odpowiedź, w której tej odpowiedzi 
większość moich postulatów została odrzucona, zasłaniano się prawem, że niby prawo na to nie 
pozwala i na tamto. To powody, te powody prawne okazały się jednak nieprawdziwe, co 
napisałem w kolejnej interpelacji datowanej na 25 listopada i odczytanej przeze mnie na 
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poprzedniej sesji. Oczekiwałem więc rzeczowej odpowiedzi, dlaczego nie możemy zrobić tak, aby 
plan ogólny powstał w sposób przejrzysty dla mieszkańców i żeby mieli na niego realny wpływ. 
Otrzymałem jednak pismo stwierdzające, że Wójt już udzielił odpowiedzi na interpelację w tym 
piśmie, w którym powoływał się na nieprawdziwe powody prawne. I tak szczerze powiedziawszy, 
to nie wiem co zrobić z tą odpowiedzią. Panie Wójcie, jeżeli odpowiedzią jest to, że nie, bo że tak 
powiem nie, to proszę tak napisać. Mam nadzieję, że Wójt zmieni swoją odpowiedź bo plan 
ogólny to najważniejszy akt prawa lokalnego na długie lata dla naszej gminy, dla naszych 
mieszkańców. 
 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Jeszcze dodam, że w nawiązaniu do interpelacji składanych właśnie przez Pana Radnego 
Mateusza Mańkowskiego dotyczącego planu ogólnego Gminy Zaniemyśl informuję, że zostało 
udzielone dodatkowe wyjaśnienie pismem z dnia 6 grudnia 2024 roku. W piśmie zawarta jest 
również informacja o planowanym szkoleniu w tym zakresie dla Radnych oraz mieszkańców. 
Szkolenie zaplanowane jest w pierwszym kwartale 2025 roku. Przypominam również, tak jak już 
wspomniał Pan Radny, że odpowiedzi zamieszczone w systemie eSesja oraz w Biuletynie 
Informacji Publicznej w zakładce Rada Gminy. Proszę bardzo, udzielam głosu Panu Wójtowi. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
W piątek do wszystkich Państwa Radnych zostało skierowane pismo od Pana Sekretarza. Mnie w 
piątek nie było w Urzędzie. Pozwolę sobie to pismo przeczytać na forum. „Szanowni Państwa, w 
dniu 7 lutego 2025 roku, to jest piątek, o godzinie 17 w sali Gminnego Ośrodka Kultury 
odbędzie się szkolenie przybliżające tematykę związaną z planowaniem przestrzennym. 
Planowanie przestrzenne, plan ogólny i miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego. Taki 
jest tytuł tego spotkania. Plan ogólny ma zastąpić obecne studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego. Plan ogólny będzie uchwalony dla terenu całej gminy, stając 
się źródłem prawa miejscowego. Szkolenie zostanie zorganizowane przy współpracy 
z Wielkopolskim Ośrodkiem Kształcenia i Studiów Samorządowych. Prowadzącym będzie 
profesor Uniwersytetu Adama Mickiewicza, dr hab. Maciej Kruś. Profesor jest kierownikiem 
Zakładu Prawa Administracyjnego i Nauki o Administracji Wydziału Prawa i Administracji UAM. 
Jest ekspertem w sprawach zakresu prawa administracyjnego, dotyczących procesu 
inwestycyjno-budowlanego oraz ochrony środowiska, a także autorytetem licznych publikacji 
naukowych. Szkolenie będzie dostępne do Państwa, pracowników Urzędu oraz mieszkańców. 
Informacja o możliwości udziału w szkoleniu przez mieszkańców zostanie podana z odpowiednim 
wyprzedzeniem w 2025 roku”. Drodzy Państwo, tak jak wiemy, plan ogólny jest czymś nowym na 
skalę całego kraju. To w jaki sposób ma zostać przeprowadzona procedura planu ogólnego jest 
określona w ustawie. Założenie z góry, że my jako Gmina będziemy coś w tym planie ogólnym 
robić niezgodne z prawem, jest założeniem złym. Z Panem Radnym, zanim dostał odpowiedź ode 
mnie na drugą interpelację, rozmawialiśmy ponad godzinę przez telefon na ten temat, no ale jak 
widać, no nie znaleźliśmy tutaj konsensusu, aczkolwiek jesteśmy bliżej niż byliśmy przed tym 
telefonem. My jako Urząd też jesteśmy ciekawi, w jaki sposób te plany ogólne będą powstawać. 
I no tutaj, no drodzy Państwo, no oczywiście pełna transparentność to jest podstawa do tego, 
żeby ten plan ogólny powstał. Jest bardzo mało czasu, tak jak zostało to już niejednokrotnie 
powiedziane na sesji Rady Gminy i chcemy to zrobić i chcemy to zrobić dobrze. Też z drugiej 
strony musimy pamiętać, drodzy Państwo, że nie wszyscy będą zadowoleni z tego, jak ten plan 
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ogólny będzie wyglądał i to jest jakby największe, największe wyzwanie, dlatego też chcieliśmy i 
zaprosiliśmy Pana Profesora, aby nam wszystkim, o tym wszystkim opowiedział. Ja też jestem 
ciekaw, bo to jest nowy, to jest nowy twór i liczę, że wszyscy wyjdziemy tego 7 lutego bogatsi o 
wiedzę, którą będzie nam prezentowano autorytet, tak jak zostało to powiedziane w mailu. 
Także ja ze swojej strony zapraszam Państwa, tych, których tutaj siedzicie dzisiaj z nami na sesji 
oraz tych, którzy oglądają nas online, abyśmy przyszli wszyscy i dowiedzieli się, co to jest plan 
ogólny, co to są miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego, bo to jest moja opinia. 
Wiedza nasza na temat samorządu i wszystko tego, co dzieje się w samorządzie, no jest, jest 
uboga. I widzę tutaj Panią Monikę, która pod jednym z moich komentarzy napisała, nie moich 
komentarzy, tylko pod jednym z postów napisała, że należy edukować mieszkańców. Pani 
Moniko, jak Pani widzi, to się dzieje i to nie jest pierwsze spotkanie z autorytetem, które będzie 
przekazywał wiedzę mieszkańcom. Nigdy tego wcześniej to nie było robione dla Gminy 
Zaniemyśl, a uważam, że to jest ważne, żeby mieszkańcy wiedzieli, jak czytać, jak rozumieć 
poszczególne ustawy. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę bardzo, Radny Maceusz Manikowski. 
 
Radny Mateusz Manikowski 
Dziękuję bardzo Panie Wójcie za tą wypowiedź i faktycznie țrzeba odnotować na plus to fakt, że 
takie szkolenie będzie miało miejsce. Wszystkich Państwa gorąco zachęcam, na pewno sam 
będę, przyjdę na to szkolenie. Jednocześnie trzeba powiedzieć, że sam fakt zorganizowania 
szkolenia nie jest substytutem dla samego przeprowadzenia procedury w sposób transparentny. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Przechodzimy teraz do punktu dziewiątego, wolne głosy i wnioski. Czy ktoś z Państwa Radnych 
chciałby zabrać głos? Proszę o zgłaszanie się przed system eSesja. Nie widzę zgłoszeń. W takim 
razie zapytam Państwa zgromadzonych na sali, czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos. 
Zapraszam bardzo tutaj do przodu, do mikrofonu. 
 
Alpine Property & Consulting Sp. z o.o. Mleczysław Naworol 
Powiem szczerze, miło mi Państwa witać po raz kolejny na sesji Rady Miejskiej, gdzie już kilka 
miesięcy temu uczestniczyłem przy omawianiu i konsultacjach społecznych, jak to się mówi, w 
zakresie przedstawienia projektu Polesie. Myślę, że na dzień dzisiejszy to po prostu nie jest 
może ani pora, ani czas, ale trzymam naprawdę serdecznie kciuki za Gminę i za to, żeby jednak 
nie oddała tej inicjatywy realizacji tego projektu inwestycyjnego w Polesiu, bo inwestor, który 
chce zainwestować w granicach 200-300 milionów euro, w projekt w danej gminie, no jest 
wszędzie witany z otwartymi rękoma. Fajnie, że tutaj samorząd gminy przedstawia jakby projekty 
zrealizowane do realizacji, ale to są projekty w zakresie kosztów. Natomiast w zakresie 
przychodów wydaje mi się, że o to powinniśmy walczyć wszyscy. Dzisiaj wjeżdżając do Państwa 
gminy, jadąc przez Kórnik, to powiem szczerze, kilka dni temu jak byłem w Warszawie, to tak 
samo były zakorkowane ulice jam w Kórniku. A jak wjechałem do Zaniemyśla, to pierwsze co mi 
przyszło na myśl, to to, że dla tego miasta i jego ochrony kluczowa jest obwodnica. I tutaj o tą 
obwodnicę, żeby te tiry faktycznie, które przejeżdżają przez to piękne, turystyczne 
miasteczko, bo proszę mi wierzyć, przyjeżdżam tu z żoną na spacery, bo macie mnóstwo 
atrakcji, no po prostu faktycznie w tym stanie to jeszcze rok, jeszcze dwa i nie będzie można 
tutaj przez to miasteczko przejechać. Deklaruję, Panie Wójcie, naprawdę współpracę, bo ja 
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przepraszam, bo się nie przedstawiłem, nazywam się Mieczysław Naworol, firma Alpine 
Propenys & Consulting z Poznania. Nasza firma jest firmą takiego doradztwa gospodarczego i 
nieruchomościowego, przygotowujemy tereny, grunty pod inwestycje, współpracując z 
gminami, z mieszkańcami. I szczerze mówiąc jestem życiowym facetem, jak to mówią 
niektórzy, który próbuje zawsze osiągnąć kompromis. I to kompromis pomiędzy gminą, a 
samorządem, pomiędzy przedsiębiorcami, a społeczeństwem danego regionu. Nawet 
wierzcie mi, najlepszym poligonem dla mnie jest osiąganie kompromisu z moją żoną, gdzie 
parę miesięcy temu miałem 47. rocznicę ślubu. Także jestem otwarty na wszelkie dyskusje i 
tak jak powiedziałem, trzymam naprawdę kciuki za to, żebyście nie wypuścili z rąk tego 
inwestora hiszpańskiego, który osobiście tu przyleciał, który chce coś zrobić. 
Przygotowaliśmy projekt, który mam nadzieję w dużej części Państwa poznaliście. Projekt 
inwestorzy, jesteśmy otwarci jakby na uzgodnienia, na konsultacje, tutaj Pan Radny prosi o 
transparentność. Transparentność to jest oczywiście, coś, co jest koniecznego 
w dzisiejszych czasach, żeby po pierwsze nie budzić emocji, po drugie, żeby nie było takich 
jakichś ludzkich obaw i niepewności, bo wszyscy pragniemy spokoju i stabilizacji, ale 
przychody dla Gminy są dzisiaj kluczowe, żeby nam młodzież nie pouciekała za granicę czy do 
dużych miast. Też mam dorosłe dzieci i coś na ten temat wiem. Natomiast jestem otwarty ï 
gotowy na każde spotkanie w sprawie tego projektu Polesie, bo jestem w stanie go bronić, 
tak jak na pierwszej sesji na temat tego projektu. Wydaje mi się, że wszyscy wyszliśmy 
zadowoleni i uśmiechnięci. Tutaj bardzo dziękuję Pani Przewodniczącej Rady, była to bardzo 
konstruktywna dyskusja, bardzo konkretne jakby pytania, opinie, które sobie szczerze 
przyjąłem do serca. I chciałbym w życiu jeszcze zrobić parę rzeczy takich, które będą 
pożyteczne społecznie, bo wielka polityka jest w Warszawie, natomiast tu w naszych 
rodzinnych tych ojczyznach My jesteśmy ważni i nasze zdanie. Dlatego mówię, ten projekt 
Polesie, trzymam kciuki, jestem gotowy na dyskusję z każdym, bo ci Państwo, którzy byli na 
tej dyskusji, w której prezentowaliśmy ten projekt z Panią Architekt, wiedzą, że no musiałem 
się spocić i gdybym nie był kompetentny i nie szanował Państwa, to myślę, że emocje 
faktycznie by spowodowały, że to nasze spotkanie zakończyłoby się no po prostu jakąś jedną 
wielką awanturą. Dlatego ja Zaniemyśla nie odpuszczam. Poproszono nas też w kontekście 
też lokalnych inwestorów, którzy w naturalny sposób mają obawy, że jak będą chcieli wyjść i 
zrobić coś dobrego, to niestety spotkają się z pręgierzem, a to nie o to chodzi. Każdy w życiu 
robi błędy, każdy ma jakieś tam swoje plusy czy minusy, natomiast ważne, żeby robić coś 
społecznie pożytecznego, bo szczerze mówiąc, tutaj chciałem dzisiaj Państwu zaprezentować 
inicjatywę też wybudowania specjalistycznej przychodni, nowoczesnej, gdzie po prostu by były 
specjalistyczne gabinety. Jakie są dzisiejsze choroby współczesne, którymi borykają się dzieci, 
kobiety, czy nawet faceci. No jesteśmy, wielu z nas już jest w takim wieku dojrzałym. I po co 
jeździć do specjalisty w Środzie, czy do Poznania, jak możemy mieć cod takiego tutaj, bo my 
współpracujemy z różnymi inwestorami światowymi, tak jak tutaj tą przychodnię, no jest, 
powstał zamysł, żeby wspólnie z inwestorami zagranicznymi też, żeby otworzyć po prostu 
przychodnię, gdzie te technologie leczenia i jakby celowość tych chorób społecznych, tak to 
nazwijmy, widzimy, jaki jest po prostu, no jaka skala depresji nas dotyka, jakie są, jaki jest 
postępujący, no, temat dotykający chorób jelit, już nie mówiąc o serca i tych, i tak dalej. Tu 
wiem, że taką wiodącą jakby przychodnią jest przychodnia chyba Pani Radnej czy męża, ale 
po prostu byśmy chcieli jeszcze wesprzeć. Nie chcielibyśmy być konkurencją, tylko po prostu 
jakby takim wsparciem merytorycznym dla samorządu, dla Państwa. Dlatego tak powiem 
szczerze, chciałem mówić i pokazać ten projekt tej przychodni, ale myślę, że to... będzie 
elegancko, jako mówimy, to na szczeblu najpierw samorządowym, uzgodnię z Panem 
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Wójtem, z Panem Sekretarzem, po prostu kwestia, co jest potrzeba, a później nie wiem, czy 
tak sobie też myślę, że warto by było, bo każdy z Państwa ma w środku w sobie jakiś głos. 
Czasami to jest głos buntu, czasami to jest głos taki, który mówi, o fajnie, że coś takiego 
będzie, czy na przykład nie stworzyć takiego systemu, chcemy zbudować nowoczesną 
przychodnię. To żebyście Państwo po prostu w kopercie włożyli, nie wiem czy tu w Gminie 
jest taka skrzynka po prostu jakby wniosków, co według Was by było potrzebne w 
Zaniemyślu, żeby nie jeździć z dziećmi, z chorym mężem, czy z cierpiącą żoną, po prostu 
tylko, po prostu mieć to na miejscu. Też widzę, że bardzo dużo się dzisiaj stawia na 
profilaktykę. Dlatego mówię, ten projekt, który dotyczy Polesia, to jest jednym jakby z 
elementów gminy, ale elementu, który jest jakby źródłem przychodu dla gminy. Tam wtedy 
na szybko, wiem, że tam liczono przychody z tytułu podatków, jak powstanie inwestycja. 
To jest około 5 milionów, ale rocznie. To już jest taki znaczący zastrzyk do gminy, gdzie 
faktycznie te cele można realizować, które się zamierza dla nas, dla społeczeństwa, czy dla 
was. Ja chcę się utożsamiać i mówić dla nas, bo jeżeli uda nam się jakiś projekt doprowadzić 
do końca, to będzie nasza wspólna satysfakcja. Mówię, tam nad tym projektem 
pracowaliśmy bardzo długo. Nasza Pani Architekt starała się ten projekt oddzielić jakby od 
zabudowań, jakimiś takimi powierzchniami rekreacyjnymi. Chcemy tam zaprojektować 
piękną stadninę koni z hotelem, bo jeżeli powstanie tutaj jakaś aktywna działalność 
gospodarcza, aż się prosi hotel po prostu wyższej klasy, taki, który będzie pracował nie tylko 
pod kątem turystów turystycznych, czy stricte przyjeżdżających do stadniny koni, ale też 
turystów biznesowych. I proszę mi wierzyć, to są może wysokie cele, ale kiedyś ktoś mądry 
mi powiedział, że jak chcesz być orłem, to lataj z ortami. 
I mówię, jeżeli są kontrowersje, jakieś... wątpliwości co do tego dużego projektu w Polesiu, 
też proszę napisać na kartce, co budzi Państwa jakby niepokój, bo mówię pierwsze przy 
realizacji tego projektu, to szczerze mówiąc będę namawiał Pana Wójta, samorząd, żeby 
rozpocząć pracę nad realizacją obwodnicy, bo po prostu faktycznie zajadą to miasteczko te 
tiry. I mi się wydaje, że tutaj chyba nie ma ani jednej osoby, która by była jakby naprzeciw. 
Natomiast jeżeli powstanie coś dla sportu, coś dla odpoczynku, nawet minimarket jakiś typu 
Dino, czy jakaś Biedronka, jakaś klasyczna stacja benzynowa, a przy tym powstanie magazyn 
chłodnie. Szczerze mówiąc, tutaj na tej pierwszej sesji słyszałem, że a, te TIR-y rozjadą po 
prostu ulice jeszcze bardziej. Ale to jest taki ma dwa końce, bo ja to liczyłem, ile z tej 
produkcji będzie TIR-ów przejeżdżało dziennie, czy tygodniowo, To są 2-3 tiry gotowego 
produktu tygodniowo. Bo tir ma aż 20 ton, tak, czyli gdzieś 60 około ton gotowego produktu. 
Wydaje mi się, że to, że tutaj, jak Pan Minister Kołodziejczak też popiera biogazownię, 
napiszcie, co Was niepokoi, czy zapach, czy po prostu, bo to będzie jakby przetwórnia 
śmieci, która dla nas jest bardzo ważna, bo tutaj patrzymy nie tylko jakby pod kątem naszej 
tej ojczyzny, tej miejscowości, ale pod kątem zagospodarowania po prostu śmieci bardzo 
uciążliwych z przedsiębiorstw, które te śmieci generują w całej okolicy, bo jesteście, tego się 
nie da zmienić, gminą rolniczą. I teraz jakbyśmy tu stworzyli jeszcze takie, taki kombajn po 
prostu zamkniętego obiegu, że produkujemy, nie wiem, jaja czy kurczaki, przerabiamy i te 
śmieci nie jadą przez miasto, tylko są, można powiedzieć, wagonikami przewożone do tej, 
no, biogazowni, to możemy zrobić. Ale, ale po prostu mówię, dyskutujmy, po partnersku, że 
jeżeli się obawiacie zapachu, to może wymyślmy to, że zróbmy pas zieleni, ale takiej zieleni, 
takiego prawdziwego lasu, czy... po prostu parku, który oddzieli to wszystko. Ale ja wam 
gwarantuję, że jeżeli doprowadzimy do tego, że ta inwestycja by powstała, to tak jak tutaj 
któremuś z Panów odpowiedziałem, zresztą się przedstawił tak, że jest dziadkiem, ja też 



 

18 
 

jestem dziadkiem i żeśmy sobie trochę tak podyskutowali prywatnie, ale później była bardzo 
męska też merytoryczna taka konkretna rozmowa. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Ad vocem Pani Radna Ewelina Siudzińska. Proszę bardzo. 
 
Radna Ewelina Siudzińska 
Ja też chciałam nawiązać do naszego spotkania tutaj z Panem, który też nam pokazywał, 
prezentował nam to, co ma powstać na Polesiu. I również, gdy zadawałam pytania odnośnie 
tej inwestycji, dostałam od Pana odpowiedź, że na tym etapie nie jest pan w stanie mi 
udzielić odpowiedzi na dość, dość istotne dla nas jako Radnych i mieszkańców pytania. I 
również uważam, że to też było takie troszkę lekceważące, bo jeżeli spotykamy się i 
rozmawiamy o takiej inwestycji i zadajemy pytania, które dotyczą tej inwestycji, to no to 
powinniśmy na nie uzyskać odpowiedzi. Dziękuję bardzo. A jeszcze tylko nawiążę, że o 
przychodni to też słyszę pierwszy raz i no jestem zaskoczona, tak Pani koleżanko Radno 
Katarzyno, ma Pani rację, zaskoczona tym, że mamy teraz mieć może w przyszłości jakąś 
przychodnię. No zobaczymy. Dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Ad vocem Radny Mateusz Manikowski. Proszę bardzo. 
 
Radny Mateusz Manikowski 
Po pierwsze chciałem powiedzieć, że padły tu słowa, że odbyły się jakieś konsultacje 
społeczne, to chciałem, bo jak Państwo wszyscy wiecie, żadne konsultacje społeczne się nie 
odbyły. I to była część, to jest część problemu. Ale druga rzecz, czy my mamy rozumieć, że ta 
przychodnia to jest jakby w pakiecie, czy Państwo jesteście w stanie samą tą przychodnię 
nam zbudować? 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę bardzo, udzielam Panu głosu, zapraszam po mikrofon, ale krótko i zwięźle, proszę. 
 
Alpine Property & Consulting sp. e o.o. Mieczysław Naworol 
Bardzo przepraszam, jeżeli Panie się poczuły urażone, czy jakby nieusatysfakcjonowane 
moimi odpowiedziami, ale same Panie widziały, tych pytań padało z lewej strony bardzo 
dużo, autentycznie, jeżeli na coś nie umiałem odpowiedzieć, no to po prostu albo nie 
wiedziałem i jestem gotowy jakby przygotować się do tych odpowiedzi pełnych takich, żeby 
Panie wiedziały. Natomiast no przychodnia, powiem szczerze, jest to inicjatywa dla mnie też 
nowa, narodził się taki pomysł, zrobiliśmy rozeznanie na rynku i widzimy, że jest taka 
celowość i mówię, dzisiaj tylko chciałem zaanonsować, natomiast moim zdaniem to, nie 
powinniśmy się na siebie obrażać, jeżeli coś powiem nie tak, czy nie odpowiem 
satysfakcjonująco, to przepraszam, ale gotowy jestem usiąść z Paniami do stołu, me wiem, 
czy w danym terminie, czy nawet dzisiaj, pomimo tego, że jest późna pora i 
przedyskutować te wątpliwości. Natomiast, no wydaje mi się, że każda inwestycja, z którą 
możemy przyjść tutaj do Gminy, inwestycja rynkowa, która się rodzi, jeżeli Państwo uznacie, 
że ona jest społecznie potrzebna, społecznie pożyteczna i ważna dla was, no to będziemy 
wspólnie z inwestorami, z Samorządem po prostu ją realizować. Wiadomo, że każdy 
projekt, on się rodzi w bólach, ale proszę mi wierzyć, kiedy ten projekt zostanie, tak mówiąc 
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kolokwialnie, odpalony, kiedy on zacznie pracować, to wtedy wszyscy się cieszą i mówię, 
jestem otwarty na każdą dyskusję, bo projekt za 200-300 milionów euro, i go się nie da 
omówić jednego wieczoru, czy podczas jednej sesji. No nie chcę polemizować tej z Panem 
Radnym, który powiedział, że żadne konsultacje społeczne się nie odbyły. Oczywiście, w 
kwestii formalnej, ale w kwestii ludzkiej też chcieliśmy zobaczyć, jaki był oddźwięk i też, 
tak szczerze mówiąc, taktyka jakby rozmów, negocjacji, dyskusji w obecności inwestorach 
jest różna. Ja zawsze tak prowadzę dyskusję, żeby tego inwestora nie jakby zniechęcić, 
tylko aby go zachęcić, tak, Skoro ktoś przyleciał z Hiszpanii z jakimś pomysłem, chce w 
tej gminie zainwestować, no to umówmy się, trzeba go też uszanować i jakoś ten 
wywód prowadzić zachęcająco. ale mówię, we własnym gronie możemy te wszystkie 
wątpliwości rozwiewać. Także jeszcze raz bardzo przepraszam, też robię błędy. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Udzielam głosu Ad vocem Pani Radna Ewelina Siudzińska. 
 
Radna Ewelina Siudzińska 
Ja się tylko chciałam jeszcze odnieść tutaj do Pana słów. To rozumiem, że teraz na Polesiu nie 
będziemy mieli tej inwestycji, którą nam Pan prezentował, tylko będziemy mieli przychodnię, 
tak? Bo tak z tego wynika. 
 
 
Alpine Property & Consulting sp. z o.o. Mieczysław Naworol 
To są dwie różne inwestycje, które diametralnie sią od siebie różnią, nawet nie są powiązane, ale 
też myślę, że jeżeli dojdzie do realizacji tego projektu i ci inwestorzy nam nie uciekną, to na 
pewno ludzie, którzy będą tam pracowali, a to przewidujemy w etapie początkowym 200-300 
osób, a docelowo nawet koło 1 000, też myślę, że tych usług lekarskich, medycznych będą 
potrzebowali bardzo dużo i to usług specjalistycznych. Także przepraszam, że się nie 
zrozumieliśmy. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Ad vocem Pan Radny Mateusz Manikowski. 
 
Radny Mateusz Manikowski 
Dokładnie, chcielibyśmy, chcielibyśmy się zrozumieć, także ja się zapytuję Pana jeszcze w podobnym 
stylu, to znaczy Pan jest reprezentantem inwestora hiszpańskiego firmy Iberdigest, z tego co 
pamiętam, I‹tóra jest specjalistą w produkcji kurczaków i sprzedaży do Afryki. Czy firma 
Iberdigest buduje też przychodnie, bo chcielibyśmy zrozumieć co jest w ofercie. 
 
Alpine Property & Consulting sp. z o.o. Mieczysław Naworol 
Tutaj to nie jest jakby kompatybilne, czy tam powiązane w jakiś sposób z inwestorem 
hiszpańskim. Tutaj rozmawiamy z kilkoma inwestorami lokalnymi, bo no taki nasz zamysł jest, 
żeby stworzyć jakby obiekt nowocześnie wyposażony, natomiast wiadomo, że tej przychodni nie 
będzie prowadzić jakby ktoś niekompetentny, tylko będziemy rozmawiali z lokalną społecznością, 
z lokalnymi tutaj lekarzami, czy na zasadzie franczyzy, czy na zasadzie zatrudnienia. Tutaj są różne 
modele i pomysły na realizację tej inwestycji, także nie jest to powiązane. 
 
Radny Mateusz Manikowski 
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Czyli można podsumować, że to nie jest nic pewnego tak naprawdę. 
 
Alpine Property B Consulting sp. z o.o. Mieczysław Naworot 
Powiem tak, Panie Radny, w życiu nie ma nic pewnego. Żyjemy w świecie tak burzliwym i tak 
nieprzewidywalnym i tak powiem szczerze od siebie, bo współpracuję z dużymi korporacjami, ale 
szczerze mówiąc, milej mi się pracuje tutaj w tych lokalnych społecznościach niełatwych, ale po 
prostu takich szczerych, prawdziwych. I wiem, że niektórzy potrafią się cieszyć, niektórzy potrafią 
wątpić, inni trochę dokuczają, ale po prostu ważne, żebyśmy sobie w serduchu odpowiedzieli, 
czy chcemy, żeby coś powstało pięknego, bo jednie kto to będzie realizować, ale jeżeli on 
zainwestuje w to własne pieniądze, własny czas, który no taki jak u mnie jest, bo ponad 20 lat 
zajmuję się takim doradztwem inwestycyjnym, nieruchomościowym. Proszę mi wierzyć, jesteśmy 
niedużą, rodzinną firmą, ale pracujemy przy projektach naprawdę bardzo dużych, nawet powyżej 
100 milionów euro i nabywamy doświadczenia, uczymy się, bo ten rynek się zmienia, 
instrumenty finansowe się zmieniają. Wydaje mi się, że przyszły rok, pomimo tego, że każdy 
z nas boi się kryzysu, będzie dobrym rokiem, bo już jesteśmy jakby taką forpocztą dla wielu 
funduszy, które wchodzą do Polski. Wchodzą do Polski, żeby oczywiście zarobić, ale też przy 
okazji stworzą coś dobrego, wartościowego dla lokalnej społeczności, bo budżet państwa, a przez 
to i budżet gmin, nie wygląda różowo. Po prostu to jest długa dyskusja. Natomiast ustawmy się 
tak w tym froncie naszych rozmów, żeby przejść w kierunku zrobienia czegoś dobrego, a nie 
jakby od razu zamknięcia tematu na samym początku dyskusji. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Oddaję głos Pani Małgorzacie Fertała. 
 
Małgorzata Fertała 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, tak właściwie zacznę od wypowiedzi niezwiązanej z moim 
takim zapytaniem, tylko z taką refleksją na temat tego, co tutaj Pan powiedział, bo Pan też 
wywołał mnie niejako do dyskusji robiąc ze mnie, no nie wiadomo jakiego, nie wiem, 
przedsiębiorcę zdrowotnego, czy coś w tym rodzaju. Otóż tak się przysłuchiwałam tej 
odpowiedzi, również byłam na tym spotkania, kiedy Pan przedstawiał swoją koncepcję 
i powiedzmy sobie jedno, Pan przedstawił koncepcję, która jest ideą fix. Czyli czymś pięknym i 
wymyślonym. Co nam się tam miało nie podobać? Wszystko nam się podobało. Czy Państwo 
myślicie, że mi się cokolwiek tam na tych rysunkach nie podobało? Dzisiaj mamy jeszcze jedną 
piękną rzecz, też na pewno z pięknymi rysunkami, przychodnie, czy może nawet klinikę, czy 
szpital, no to, co jest nam tu potrzebne. No nie wiem, może ktoś w gminie Zaniemyśl potrzebuje 
jakiejś specjalistycznej operacji na otwartym sercu i też będziemy ją mieli. No bo w tym duchu, 
przepraszam Pana, że tak siedzę tyłem. Natomiast w tym, co nam Pan przedstawia, to to jest 
koncep, co moi przedmówcy mówili I o czym ja mówiłam, nie ma żadnych konkretów. Nie ma 
żadnych konkretów ani, kiedy zadałam pytanie, czego Państwo oczekuje od Gminy, no to 
właściwie nawet nie padło słowo, że potrzebujecie Państwo miejscowego planowania 
zagospodarowania przestrzennego. Nawet wtedy nie było o tym słowa. Na pytania ile wody 
potrzeba? Jak zamierzacie rozwiązać oczyszczanie ścieków? Ile potrzeba tego pomiotu, żeby ta 
biogazownia mogła zacząć działać? Jaki to jest wzrost natężenia ruchu? Konkretów żadnych nie 
było. I dzisiaj znowu ja się roześmiałam. Wtedy, kiedy ostatnio Pan też próbował mówić 
o usługach medycznych, ja, może Panie akurat nie zwróciły na to uwagi, ja zwróciłam, bo to 
akurat gdzieś tam temat mi bliski, Pan wtedy nam proponował ginekologa. I ja już wtedy 
powiedziałam coś takiego „niech Pan przestanie“. Oprócz budynków potrzebni są ludzie, którzy 
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tą pracę wykonają. I dzisiaj kiedy wszyscy mówią, że rynek usług medycznych jest rynkiem, gdzie 
wykwalifikowana kadra medyczna to są w większości ludzie starsi, jak nie i staży, no to Pan nam 
tutaj mówi i brakuje nam w rynku usług medycznych, pielęgniarek, lekarzy i tak dalej, to Pan nam 
mówi tutaj o przychodniach specjalistycznych w Zaniemyślu. Przepraszam, no nawet prywatne 
usługi medyczne, żeby były opłacalne, no to muszą mieć określoną liczbę klientów. Czy Pan nam 
próbuje wmówić, że z Poznania zaczną jeździć tutaj mieszkańcy do Zaniemyśla, lekarze, zaczną 
przyjmować w Zaniemyślu? Wszyscy, którzy to obserwują, to wiedzą, że w Zaniemyślu i 
przyjmował kardiolog, i przyjmował lekarz pediatra, i inne specjalności były związane 
z gabinetami prywatnymi, które się pozamykały, bo były nieopłacalne. Powiem Panu jedno, że 
przychodnia w Zaniemyślu również udostępnia gabinety, wynajmuje gabinety lekarzom 
specjalistom. I lekarze, specjaliści nie są zainteresowani przyjeżdżaniem tutaj i otwieraniem swoich 
gabinetów, ponieważ jest to zwyczajnie dla nich nieopłacalne. Bo w momencie, kiedy lekarz 
przyjmuje, to musi mieć określoną liczbę pacjentów, którzy do niego przyjdą. Dla jednego czy 
dwóch pacjentów określonej specjalizacji lekarze pa prostu nie przyjadą tutaj. A pewną 
grupę pacjentów jest im w stanie zagwarantować, no miasto powiatowe. I dzisiaj też Pan próbuje 
nam mówić 200, 300 milionów hiszpański inwestor obiecywał, no to ile? 200 czy 300? Dlatego 
proszę Państwa, proszę Pana ja się zwrócę tutaj do Pana. W niczym mnie Pan nie przekonuje, bo 
oprócz pięknych opowieści, to brak w tym konkretów. I tych konkretów nie widać. Jest coraz 
większa kolorystyka wypowiedzi jak dla mnie. Ale to tyle. Ja nie chciałabym wchodzić Panie 
Przewodniczący w dyskusję na ten temat. Chciałabym jeszcze jedną rzecz powiedzieć na temat 
artykułów prasowych na mój temat. Pan Przewodniczący ładnie to zauważa. Zresztą ja zawsze 
o tym mówię, że kiedy tutaj występuję, to występuję jako Małgorzata Fertała, mieszkaniec gminy 
Zaniemyśl. Nie w roli publicznej, którą piastuję, nie jako Przewodnicząca Rady, bo to nie leży 
w mojej kompetencji, tutaj wypowiadanie się w tej sprawie i tylko i wyłącznie jako mieszkanka 
Zaniemyśla. A więc osoba, która ma prawo do brania udziału w dyskusji i wyrażenia swoich sądów 
na temat co się tutaj dzieje. Dla mnie, dlatego też w tych artykułach, które opłacono 
w obu gazetach lokalnych, chciałabym powiedzieć, że nastąpiło przekłamanie i błąd, ponieważ nikt 
nie wypowiadał się tutaj w imieniu samorządu powiatowego. Samorząd powiatowy w tej sprawie 
nie jest stroną, ale rozpatruje Radnych dokumentów związanych z uchwalaniem miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla gminy, bo to jest właściwość gminy, w związku z czym 
opisywanie tutaj, że samorząd powiatowy ma się opamiętać, że radni powiatowi coś tam biorą i 
blokują i powiat nie ma tutaj czego blokować. To jest po prostu przekłamaniem albo powiedzmy 
sobie takim niedomówieniem. Sam, artykuł, który mówi, że ja obraziłam kogokolwiek w swojej 
wypowiedzi, jest kolejnym takim przekłamaniem w mojej ocenie. Zresztą Państwo, którzy byliście 
na sesji i którzy słuchaliście mojej wypowiedzi, nie wiem czy dostrzegliście tam jakieś obrażanie, ja 
bynajmniej nie było to moją intencją. I zapewne nic takiego nie wystąpiło, bo artykuł był, czy moja 
wypowiedź była podejrzewam przesłuchiwana kilkakrotnie i gdyby, gdybym tam kogokolwiek 
pomówiła bądź obraziła, to na pewno 
konsekwencją nie byłby płatny artykuł w gazecie, tylko zupełnie inne zachowania. Natomiast sam 
artykuł wzbudził moje zażenowanie, bowiem ja uważam, że jeżeli ktoś chce pomagać, to pomaga. 
Każdy pomaga na tyle, na ile może i na ile go stać. I bardziej w moich zasadach etycznych, którymi 
się w życiu kieruję, przemawia do mnie przypowieść z Pisma Świętego 
o wdowim groszu, niż o bogactwie, które przeznaczamy. Także lekturę tego, co poniektórym bym 
polecała. Natomiast na dzisiaj to tyle, też się nie chcę rozwijać, na dzisiaj mam pytanie takie. 
Mieszkańcy zgłaszali na poprzedniej sesji, ja również dostałam wczoraj mnóstwo zdjęć 
i w poprzednim tygodniu także. Miałabym pytanie do Pana Wójta, ponieważ była mowa 
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o składowaniu pomiotu kurzego w Potachach poza wałem ochronnym, czyli w tak zwanej trasie 
zalewowej. Chciałabym się dowiedzieć, czy były tam przeprowadzone kontrole, które z zakresu 
prawidłowości składowania tego pomiotu kurzego i czy wypowiedziały się one na temat 
bezpieczeństwa higienicznego ludzi i środowiska. Bo nie ukrywam, że niepokój to budzi ponieważ 
wystarczy, że wzrosną wody w korycie Warty i kurzy pomiot i nieczystości, które w tej trasie są 
składowane, popłyną. Bo takie zagrożenie realne jest. Dlatego pytam o kontrolę i pytam o tego, kto 
robił te kontrole, o ile takowe były i czy zakończyły się jakimiś uwagami bądź wnioskami. I jeszcze 
jedna sprawa. Panie Wójcie, to co porusza tutaj Pan Radny Manikowski na sesjach, w 
interpelacjach i co jest mi bliskie. Proszę Pana Wójta, mam takie pytanie. Czy po pierwsze, skoro 
wyłoniono wykonawcę planu ogólnego, to czy wykonawca otrzymał jakiś harmonogram prac do 
wykonania? Bo jeżeli otrzymał, a w moim przekonaniu powinien otrzymać, to moglibyśmy dostać 
go do wiadomości, czyli do którego momentu ma zrobić projekt, kiedy będą konsultacje, kiedy to, 
kiedy tamto. Ze szkolenia oczywiście się bardzo cieszę, jak się dokuśtykam to będę na nim. I druga, 
to jest po pierwsze. A po drugie, jest grupa osób na pewno bardzo zainteresowanych kolejnymi 
etapami prac nad tworzeniem planu ogólnego? Czy naprawdę nie można stworzyć grupy osób 
zainteresowanych tym tematem i którzy będą powiadamiani o kolejnych etapach prac, łącznie z 
zaproszeniem do uczestnictwa. To wszystko. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Panie Wójcie. Proszę bardzo. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Odpowiadając na Pani, pytania Pani Małgorzato, tak, umowa została podpisana, w umowie jest 
załączony harmonogram prac. I jest jawny. Drugie pytanie w kwestii planu ogólnego. Tak jak tutaj 
rozmawiałem wcześniej z Panem Radnym Manikowskim, oczywiście na każdym etapie tego planu, 
ile dobrze pamiętam, jest możliwość udziału społeczeństwa. Ten plan ogólny oczywiście to też 
rozmawialiśmy z Panem Radnym, że przygotowujemy i to jest coś, co robimy. Ponad to, 
przygotowujemy, ja nie chcę tego nazywać bazą danych, ale przygotowujemy z wniosków, które 
wpłynęły, musimy je oczywiście, te wszystkie wnioski musimy je zanonimizować, przygotowujemy 
listę poszczególnych działek, które były, we wnioskach z funkcją jaką na tych wnioskach one 
miałyby ewentualnie pełnić: to jest, to jest złożony proces i drodzy Państwo, ustawa to jedno, 
natomiast to jak to będzie wykonane, no co już w tym momencie, no też nie ukrywam, będziemy 
się przyglądać innym gminom, w jaki sposób oni to robią, na którym etapie oni są. Jeśli będą 
pomysły, z których możemy skorzystać, na pewno też będziemy korzystać żeby te prace 
przyspieszyć i żeby przedstawiać Państwu, jakie są etapy tych prac. Natomiast w tym 
harmonogramie, który jest w umowie podpisanej z wykonawcą planu ogólnego tych punktów, 
tam jest harmonogramu chyba 7, o ile dobrze pamiętam. No i ciężko mi też będzie Państwu to  
mówić, a zostało zrobione między jedną sesją, a drugą. Jeśli oczywiście te dane będą dostępne, 
jeśli będziemy mieli, no to oczywiście będziemy też informować, co zostało zrobione. Ja myślę, że 
tutaj będziemy jakby na bieżąco wypracowywać model informowania Państwa, Radnych, 
mieszkańców, na jakim etapie jesteśmy i czy zdążymy. Ja myślę, że tutaj 
z Radnym Manikowskim będziemy nad tym pracować, żeby to było zrobione dobrze, 
transparentnie i żeby nie było żadnych niedomówień w tym temacie. Co do pierwszej części 
wypowiedzi Pani Małgorzaty odnośnie tego pomiotu, o którym tutaj mówimy. Pismo zostało 
wystosowane do Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska i do Państwowej, 
Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie i przeczytam sobie tutaj, jeśli oczywiście 
pozwolą Państwo, część tego pisma. Państwowe Gospodarstwo Wodne, Wody Polskie, 
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Regionalny Zarząd Gospodarki Wodnej w Poznaniu, mając na uwadze powyższe, wzywa w 
terminie 14 dni od dnia otrzymania niniejszego pisma do usunięcia pomiotu kurzego z terenu 
działki numerze geodezyjnym 148 w miejscowości Kępa Wielka gmina Zaniemyśl. Takie jest 
pismo z Państwowego Gospodarstwa Wodnego z 12 grudnia. Kiedy odebrał właściciel, to trudno 
nam tutaj powiedzieć, bo to właściciel musi odebrać to pismo do nas, to pismo przyszło, jest 
datowane, samo pismo jest datowane 12 grudnia. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Zapraszam Panie Ryszardzie. 
 
Ryszard Grześkowiak 
Dobry wieczór Państwu. Myślę, że nie muszę się przedstawiać. Panie Przewodniczący, Panie 
Wójcie, Wysoka Rado. Może tak trafiłem akurat na tą dyskusją o inwestowaniu w Polesiu. Może 
w dwóch słowach tylko się odniosę. Pierwsze chciałem się odnieść do koleżanki Małgorzaty, 
koleżanko Małgosiu. Osobą publiczną jest się zawsze, jeżeli się piastuje, funkcję Radnej i jeszcze 
Radny Przewodniczący Powiatowy, to nie da się, bo to by było wygodnictwo. Raz jako 
mieszkaniec, raz jako osoba publiczna, mi się wydaje, że zawsze się jest osobą publiczną. No to 
zgadza się, ale jest się osobą publiczną, bo ci mieszkańcy ciebie wybrali. Co do inwestora, bo 
przyszedłem w innej sprawie, ale jak już słuchałem tej dyskusji. Proszę Państwa, nieżyjący już 
Radny drugiej i trzeciej kadencji, Pan Jarosław Łobza, kiedy wtedy, jeszcze w tych czasach, latach 
dziewięćdziesiątych brakowało inwestorów, powiedział takie słowa, które są aktualne na dzisiaj. 
Każdego inwestora, który się pojawi na tej gminie, powinniśmy przytulić, bo jeżeli tego nie 
zrobimy, to przytuli go kto inny i my tylko będziemy żałować. Tylko skala tego inwestora 
zaskoczyła nas wszystkich, bo społeczeństwo się rozdyskutowało. Opinie są różne. Naprawdę 
są różne, i za, i przeciw. Także Rada stoi przed dużym wyzwaniem, łącznie z Wójtem i 
urzędnikami w podejmowaniu dużej decyzji. Rola nasza, Rady, urzędników po prostu 
sprawdzenia i zabezpieczenia interesów gminy. Czy to będzie tak, żeby po prostu inwestycja 
była z korzyścią, ale uważam, że jest to, nie wiem, słuchając jakaś szansa. Czy z niej skorzystamy 
to zależy tutaj od Rady i od społeczeństwa też, bo zawsze można powiedzieć weto. Znaczy z 
ostatnio to słowo weto mi się wydaje, że w naszej Gminie za często jest chyba używane, bo mi się 
źle kojarzy. Przecież to zgubiło I Rzeczpospolitą, bo jeżeli interes jednostki jest przekładany 
ponad interes ogółu. 0 przykładach nie będę mówił, ale proszę Państwa to tyle. Na poprzedniej 
sesji Rada ustaliła podatki od nieruchomości, podatek rolny i reprezentuje grupę społeczną, 
której w tym podatku podniesiono jako jedynej grupie społecznej. I chciałbym się dzisiaj 
dowiedzieć od Państwa co Państwem kierowało zarówno Panem Wójtem, Panem 
Przewodniczącym, Wysoką Radą, że inne podatki zostały zamrożone, a tutaj podatek rolny 
został podniesiony. Oglądałem tą sesję także zabrakło mi u Państwa Radnych jednego na tej 
sesji. Dbałości o interes budżetu. Bo Radny to niestety po pierwsze powinien zadbać o ogół, a 
potem o jednostki. Wiadomo, że społeczeństwo liczy siedem tysięcy prawie mieszkańców, tych 
przedsiębiorców jest, przedsiębiorca jest bardzo ważnym, bo to jest siła napędowa. Ale jak już 
my rolnicy też jesteśmy przedsiębiorcami, tak samo jak, jak inni przedsiębiorcy, którzy mają 
sklepy, jakieś tam małe zakłady wytwórcze i też spłacimy podatki. I to nie wcale takie małe. Ja na 
przykład mając 50 hektarów średniej przeliczeniowej zapłacę ponad dziesięć tysięcy złotych na 
rok. Czy to jest mało? Gdzie koszty rosną, a opłacalność spada. I tutaj chciałbym usłyszeć od Pana 
Wójta, od Pana Przewodniczącego, bo przedsiębiorcy dostosowali pismo do Wysokiej Rady do 
Wójta, o niepodnoszenie podatków. Pismo też było od samorządu rolniczego. Jedno 
uwzględniono, drugie nie? Od samorządu poszło do kosza? Co się stało z tym? Dlaczego nie 
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wzięto go pod uwagę? Dlatego, Panie Przewodniczący proszę o możliwość pozostawienia na tym 
miejscu i chciałbym usłyszeć jakie odpowiedzi. Może jestem w błędzie. Dlaczego tak się stało? 
Dlaczego jako jedyna grupa społeczna zostaliśmy tak potraktowani?  
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Może w pierwszej kolejności udzielę głosu, w odpowiedzi na to pytanie inicjatorowi uchwały, 
czyli Panu Wójtowi. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Podatki oczywiście to był projekt uchwały, który przygotowywałem. Wszystkie projekty, uchwały 
odnośnie podatków. Była propozycja zwiększenia tych podatków. Ta propozycja została 
przedstawiona na Komisji Wspólnej Rady, potem na Radzie Gminnej. Oczywiście ja nie głosuję, 
głosują Radni i to Radni głosowali, które podatki pozostają na danym poziomie, a które podatki 
idą w górę. Podatek rolny, o który Pan pytał, został podniesiony jako jeden, to też była moja 
propozycja, aby go podnieść, natomiast no tutaj ze strony Rady nie wpłynęła żadna poprawka 
i tak został uchwalony. Tet przypominam, że gdyby nie został uchwalony w tej propozycji, którą ja 
dałem, no to musiałby być niestety, ale ten podatek rolny, w kwocie maksymalnej. 
 
Ryszard Grześkowiak  
Panie Wójcie, nie zgadzam się z tym, że jeżeli nie został przyjęty, można było wprowadzić drugi 
projekt, zrobić przerwę. Za długo byłem w samorządzie, żebym to mógł przyjąć do wiadomości. 
Było tyle możliwości. Można było z przedsiębiorcami się dogadać, może pół tej inflacji wszystkich 
by zadowoliło i budżet i przedsiębiorcy też może by to przełknęli, a tutaj nie, podniesiono po 
prostu zbyt łatwo. Rada się poddała jakoś. A z drugiej strony naprawdę Panie Wójcie to mnie to 
nie przekonuje, że nie było możliwości obniżenia, również nieobniżania. Nam nie chodzi o 
pieniądze Panie Wójcie, zapłacimy. Te pieniądze nie pójdą w błoto, pójdą do budżetu. Gmina 
zrobi coś za coś. Ale chodzi o sprawiedliwość społeczną. Zgadza się? I naprawdę Panie Wójcie nie 
przyjmuję do wiadomości, że nie szło tego zrobić. Jest tu Pani Radca Prawny, proszę mi 
odpowiedzieć czy szło? 
 
Radca Prawny Anna Ratajczyk-Gibowska 
Szanowny Panie, no nie jestem w stanie odpowiedzieć na tak zadane pytanie, natomiast projekty 
uchwał zostały przegłosowane przez Radnych. To Radni tak naprawdę decydują o tym, czy 
propozycje przedstawione przez Pana Wójta akceptują bądź też nie akceptują. Chciałam tylko 
dodać, że oczywiście tutaj Radni mają prawo składania poprawek w zakresie tych projektów 
uchwał podatkowych mieli możliwość również składania poprawek. Z tego co pamiętam, tych 
poprawek nie było. Natomiast faktycznie, jeżeli chodzi o podatek rolny, to jest to uchwała, która 
obniżała stawkę podatku w stosunku do tego ogłoszonego przez ministra. Ona musiałaby być po 
prostu jeszcze ponownie uzgadniania tutaj z kółkiem rolniczym, no ale jeżeli terminowo dałoby 
się to w tym terminie uzgodnić, to oczywiście byłaby taka możliwość. 
 
Ryszard Grześkowiak  
Pani Mecenas, przecież pismo ad samorządu rolniczego było i było jasno zapisane, że nie 
podwyższać podatku rolnego, więc nie było potrzeba żadnych uzgodnień. 
 
Radca Prawny Anna Ratajczyk-Gibowska 
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Każdy projekt musi być uzgodniony. Obojętnie jaka stawka by była, to wymagałby ponownego 
uzgodnienia. To ze względów proceduralnych, tutaj akurat nadzór Wojewody Wielkopolskiego 
czujnie bada te okoliczności, także wymagałoby ponownego uzgodnienia, natomiast byłoby to 
oczywiście możliwe. 
 
Ryszard Grześkowiak  
Proszę Państwa, jeżeli podatek od nieruchomości, od przedsiębiorców było można zrobić, 
uważam, że tutaj też. Mnie to nie przekonuje, naprawdę. Proszę to sprawdzić, czy było to można 
wycofać i odnowić. A czy niekoniecznie było na tej sesji uchwalanie. Było można sesję 
nadzwyczajną zrobić. Wszystko idzie zrobić. Jest tyle możliwości, przepisy o samorządzie na tyle 
pozwalają, tylko chcieć proszę Państwa. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Panie Ryszardzie, powiem tak, o piśmie tutaj, o którym Pan mówił w tej sprawie obniżenia 
podatku rolnego czy niepodwyższania. Pierwsze, nie było skierowane na pewno do Rady, bo 
takiego pisma, że tak powiem, nie widziałem, nie otrzymaliśmy go. Co do tutaj właśnie, dlaczego 
nie zrobiliśmy nowego tutaj projektu poprawek, z racji rzekomo po prostu zbyt krótkiego okresu 
na uzyskanie zgody na niższą stawkę, niż na którą tutaj Gmina uzyskała. Powiem tak, no... Jest to 
dla nas też nauczką na przyszły rok, na każde kolejne tutaj lata tej kadencji, będziemy mieli tu o 
tych uchwałach podatkowych, na wszędzie co i że wszystko można zmienić wcześniej. Tyle, co 
mogę powiedzieć na tą chwilę. 
 
Ryszard Grześkowiak  
Dziękuję. Do końca nie jestem tutaj jakby usatysfakcjonowany odpowiedziami. Uważam, że 
można to inaczej zrobić. Jak już mówiłem zapłacimy. Nie chodzi o pieniądze tylko chodzi no 
minimum tych sprawiedliwości społecznej. Nie wiem, czy Państwo jesteście zadowoleni z tego, 
że jednej grupie przywalono, można powiedzieć, to jest dziewięćdziesiąt siedem siedemdziesiąt 
osiem procent maksymalnej stawki. Proszę mi wskazać drugi podatek, który jest tak wysoki 
w stosunku do składki Ministra, co odnośnie nieruchomości czy cokolwiek. Nie ma takiego. 
Może pod jeziorami, gdzie zawsze było około 100 procent. Proszę Państwa chciałbym tu 
zakończyć. Myślę, że tutaj jest uchwalone, trzeba zapłacić I tyle. Chciałbym wysokiej Radzie 
życzyć z okazji świąt. Myślę, że nie ma się co podniecać, idą święta. Bądźmy zdrowi, gotowi do 
pracy na przyszły rok, żeby zarobić na podatki. Wszystkiego najlepszego, dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Jeszcze jedno zgłoszenie, tak? Proszę bardzo, pani Moniko, zapraszam. 
 
Monika Niemier 
Wysoka Rado, Panie Wójcie, cieszę się niezmiernie, że udało mi się zainspirować Pana do 
zorganizowania szkolenia dla Państwa Radnych i mieszkańców, jeżeli chodzi o planowanie 
przestrzenne. Mam tylko takie pytanko czy wiadomo, jaka dokładnie  będzie  tematyka, jaki 
będzie zakres obejmował to szkolenie? Drugie pytanie, jakie mam, bo wałkujemy to Polesie 
trzecią albo czwartą sesję i jak na razie zmierza wszystko ku temu, że to z budżetu Gminy ma 
zostać uchwalony plan, z budżetu Gminy mają zostać poczynione pewne inwestycje. 
Zastanawiam się tylko dlaczego inwestor, któremu podobno tak bardzo zależy na 
zainwestowaniu i wyłożeniu pieniędzy w naszej Gminie, nie wyszedł z propozycją 
zintegrowanego planu inwestycyjnego? Gdzie za plan musi zapłacić on, gdzie w ramach 
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zintegrowanego planu inwestycyjnego musi wykonać inwestycje towarzyszące, które wpłyną 
dodatnio na budżet Gminy. I to chyba, jeżeli chodzi a Polesie, tyle. Jeżeli chodzi o plan ogólny, 
jadąc tutaj, słuchałam sesji, mówił Pan, że została podpisana umowa na wykonanie planu 
ogólnego. Proszę mi powiedzieć, czy zostały już zebrane jakieś materiały do utworzenia tego 
planu, bo tam jest troszeczkę danych potrzebnych, które jednak powinny z wyprzedzeniem 
zostać przygotowane , bo czasu mało. I co w sytuacji, kiedy nie uda się tego planu ogólnego 
uchwalić do końca przyszłego roku? Czy jest jakieś wyjście awaryjne? 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Ja nie zakładam na chwilę obecną wyjścia awaryjnego, bo zakładam, że musimy zrobić 
wszystko, żeby go uchwalić, ten plan ogólny. 
 
Monika Niemier 
Tylko ono jest bardzo wysoce prawdopodobne już w tej chwili. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
To samo, nad tym samym myślą pozostałe gminy. My jesteśmy gotowi, żeby ten plan zaczął 
przygotowywać i na razie nie myślę o tym, żeby byt jakiś plan awaryjny. 
 
Monika Niemier 
Znaczy ja wiem, że inne gminy są troszeczkę dalej w tematyce. Zadam inaczej pytanie. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala  
Niekoniecznie. 
 
Monika Niemier 
Czy zostało już przed podpisaniem umowy, zostało jui poza zebraniem wniosków do planu 
ogólnego i uchwale o przystąpieniu, zostały poczynione jakiekolwiek inne kroki, żeby przybliżyć 
nas do rozpoczęcia procedury? 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
To może odpowie na to pytanie kierownik referatu. Prosiłbym, aby udzielił. 
 
Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego i Ochrony Środowiska Marcin Baraniak 
Jesteśmy na etapie zebrania wniosków do planu ogólnego. Przygotowujemy też wykaz, tak jak 
już Pan Wójt też wspominał, wykaz nieruchomości i postulowanego przeznaczenia na tych 
nieruchomościach. No i też inne materiały też zbieram. Nie wiem o jakich dokładnie 
materiałach mowa jest, które mogłyby przyspieszyć. 
 
Monika Niemier 
Mapa, dane przestrzenne. 
 
Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego i Ochrony Środowiska Marcin Baraniak 
Mapa została pozyskana. Już dane przestrzenne są. 
 
Monika Niemier 
Ok. 
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Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego i Ochrony Środowiska Marcin Baraniak 
Robimy wszystko, co możemy, działamy, jak możemy, żeby tylko przyspieszyć. Oczywiście, tak jak 
Pan Wójt mówi, nie bierzemy pod uwagę, że nie uchwalimy tego do końca roku. 
 
Monika Niemier 
Pytam, bo ja z Panem Wójtem rozmawiałam już we wrześniu, jak nie wcześniej, odnośnie planu 
ogólnego. I generalnie etap był mniej więcej ten sam, tylko teraz mamy podpisaną umowę, 
a wcześniej tej umowy jeszcze nie mieliśmy, bo nie przystąpiliśmy bodajże do szukania urbanisty. 
Więc ryzyko jest spore moim zdaniem. 
 
Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego i Ochrony Środowiska Marcin Baraniak 
Zgadzam się, czasu jest coraz mniej, no ale robimy teraz już wszystko tak, żeby to przyspieszyć i 
żeby uchwalić. 
 
Monika Niemier 
Co w sytuacji, kiedy faktycznie... Ja przepraszam, że tak brnę do tego, tylko, że Zaniemyśl jest w 
takiej sytuacji, że mamy znikome pokrycie obszarów planami. I co w momencie, kiedy nie uda się 
tego uchwalić do końca 2025 roku i zblokujemy zarówno inwestorów, jak i mieszkańców z 
każdym, z każdą jedną inwestycją, którą chcieli, będą chcieli poczynić? Co wtedy w przypadku 
jakichś roszczeń odszkodowawczych, bo jest gdzieś tam z tyłu głowy powinniście to Państwo 
mieć aktywne, że tak powiem. 
 
Kierownik Referatu Planowanla Przestrzennego i Ochrony Środowiska Marcin Baraniak 
Będę powtarzał, że tak jak tutaj, nie bierzemy tego pod uwagę na tą chwilę bynajmniej, robimy 
wszystko, żeby uchwalić ten plan. Jest jeszcze kilka, kilkadziesiąt może gmin, które dopiero 
zaczęły wnioski zbierać z tego, co wiem. 
 
Monika Niemier 
Rozmawiamy o Zaniemyślu. 
 
Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego i Ochrony Środowiska Marcin Baraniak 
Na tą chwilę, no robimy wszystko, żeby uchwalić to, żeby za przyszłym roku uchwalić. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Jeśli rozmawiamy o Zaniemyślu, to rozmawiamy o Zaniemyślu, bo przed chwilą Pani 
powiedziała, że są inne gminy, które są daleko już gdzieś tam przed nami. Jeśli jesteśmy w 
Zaniemyślu... 
 
Monika Niemier 
Ale teraz się odnoszę. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
To bądźmy w Zaniemyślu. Zobaczymy jak wyjdzie pierwszy etap z umowy, który jest 
w harmonogramie; tam pierwszy etap umowy, ja nie pamiętam, ale to jest chyba luty, tak? 
Panie Marcinie? 
Kierownik Referatu Planowania Przestrzennego i Ochrony Środowiska Marcin Baraniak  
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Tak, tak, to jest okolice lutego, bo tam są terminy podane w miesiącach, nie? Tam są dwa 
miesiące na pierwszy termin, no to tak wychodzi 10 lutego. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Więc będziemy to monitorować, wykonawstwo tego planu i umowy. Więc zobaczymy w 
lutym. 
 
Monika Niemier 
A co w tym pierwszym etapie, że tak powiem, jest do zrobienia? 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Mie mam teraz umowy przed sobą. 
 
Monika Niemier 
A czy ja mogłabym prosić, żeby ta umowa, skoro ona jest jawna, a jest jawna, mogła się 
pojawić gdzieś, żebyśmy... Albo chociaż harmonogram z tej umowy, żebyśmy mogli jako 
mieszkańcy wiedzieć, czego możemy się spodziewać przy poszczególnych etapach i do kiedy 
one są ewentualnie realizowane. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala  
Oczywiście. 
 
Radca Prawny Anna Ratajczyk-Gibowska 
Ja mogę tylko jedno zdanie, ponieważ jeszcze w ubiegłym tygodniu uczestniczyłam akurat w 
takim szkoleniu związanym z planowaniem przestrzennym. Powiem, że jeżeli chodzi 
o Wielkopolskę, to nie ma jeszcze w Wielkopolsce takiego projektu, planu, który w ogóle 
byłby przesłany do jakichkolwiek opinii bądź uzgodnień do innych organów. Mniej więcej 
gminy są na podobnym etapie jak gmina Zaniemyśl, czyli na sporządzaniu projektu, projektu 
planu. Zresztą w ubiegłym tygodniu zmieniło się też rozporządzenie dotyczące stref 
planistycznych, bo chciałabym przypomnieć, że właśnie w tym nowym planie ogólnym nie 
będzie już zapisów, tak jak kiedyś mieliśmy zapisy, że na tym terenie może być na przykład 
mieszkaniówka z usługami i tak dalej, tylko określamy strefy, a te strefy, przeznaczenie jakie 
może być tej strefy określa rozporządzenie. I w ubiegłym tygodniu jeszcze zmieniło się 
rozporządzenie, dość mocno namieszało w zakresie mieszkaniówki, dlatego że tam 
wprowadzono właśnie zabudowę letniskową w każdej z tych stref. Tak, że jeżeli chodzi tutaj 
o tempo tych prac, to ono jest mniej więcej, jeżeli chodzi o Gminę Zaniemyśl, podobne jak w 
innych miastach Wielkopolski. 
 
Monika Niemier 
Ja mam troszkę inne zdanie, ale okej. Dobra. Mam jeszcze  pytanko, wracając do początku 
mojej wypowiedzi, czy mamy, czy znamy zakres tematyczny szkolenia dla Radnych i dla 
mieszkańców? 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Tytuł szkolenia, zakresu jakby stricte punkt po punkcie, co będzie na tym szkoleniu 
 
Monika Niemier 
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Zakładam, przepraszam, bo zakładam, że całej ustawy o planowaniu przestrzennym nie 
będziemy Państwu Radnym tłuc do głowy, bo i tak nie są w stanie tego zapamiętać. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Nie, no oczywiście, żeby to było, to by nie miało jak najmniejszego sensu, tym bardziej, że język 
prawniczy wiemy jaki on jest i nie dla wszystkich on jest zrozumiały. Tematem szkolenia jest 
planowanie przestrzenne, plan ogólny i miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego. Tutaj 
też jak poszła, mówiąc oczywiście kolokwialnie, informacja, że szkolenie będzie dostępne dla 
Państwa, pracowników Urzędu i mieszkańców, informacja o możliwości udziału w szkoleniu przez 
mieszkańców zostanie podana w odpowiednim wyprzedzeniem. Jak będziemy mieli w miarę 
zarysowany już plan tego szkolenia, czas tego szkolenia, przewidujemy gdzieś około dwóch 
godzin, no to wtedy taka też informacja, co będzie na tym szkoleniu też się umieści, też będzie 
umieszczona do wiadomości. Natomiast to ma zarysować nam mieszkańcom informacje w ogóle, 
co to są te dwie rzeczy. Bo podejrzewam, że oczywiście o miejscowym planie zagospodarowania 
przestrzennego to mieszkańcy dowiedzieli się najwięcej z sesji, która była 2-3 tygodnie temu 
w zeszłym miesiącu. Natomiast i tak, i tak, no nie wszyscy do końca zrozumieli, co się tak 
naprawdę stało. Chociażby powodem ku temu jest to, że i mieszkańcy Zwoli i mieszkańcy Polesia 
w pewnym momencie stwierdzili, że jjednak ten plan, miejscowy plan zagospodarowania 

przestrzennego chcą mieć. A to, że powracając jeszcze na początku do Pani komentarzu, na 
profilach społecznościowych, to Pani czyta w moich myślach telepatycznie, bo temat związany 
z miejscowym planem, ze szkoleniem na temat planu ogólnego i miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego wziął się właśnie po sesji, od razu. Że musimy po prostu 
edukować mieszkańców. 
 
Monika Niemier 
Szkoda, że nie było to odwrotnie, a poszliśmy z, że tak powiem brzydko, kolokwialnie z grubej 
rury. Wracając do planu, co albo inaczej, dlaczego nie ZPI? 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Oczywiście no tak i to co będzie na szkoleniu to oczywiście będziemy się poruszać z tym. 
 
Monika Niemier 
Chodzi mi o Polesie już i zmianę planów  w Polesiu. Dlaczego nie zintegrowane plany? 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Oczywiście powiem Pani szczerze, jak ja słyszę Polesie i miejscowy plan zagospodarowania 
przestrzennego na Polesiu, to naprawdę no skóra mi się jeży, tak? Bo zostało to źle przedstawione, 
źle do tego podeszliśmy wszyscy. 
 
Monika Niemier 
Schemat jest ten sam, tylko tyle, że pewne koszty przerzucamy na kogoś innego. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Temat miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego na Polesiu jest zamknięty. 
 
Monika Niemier 
Czyli nie wracamy już do tego. 
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Wójt Gminy Grzegorz Gram 
No ja sobie nie wyobrażam, żebyśmy mogli do tego wrócić na dzień dzisiejszy. 
 
Monika Niemier 
No nie wiem, pytam pod kątem tego, tego wystąpienia, które dzisiaj miało miejsce, bo... 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
No ja nie wiem, ja nie wiem dlaczego tutaj ten Pan przyszedł i... 
 
Monika Niemier 
Tak sobie nie wyobrażam przychodni szpitala między spalarnią, a biogazową, ale... 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
I zaczął rozmawiać, widać było, że wszyscy jesteśmy zdziwieni na temat tej przychodni, tak? Czy 
szpitala tak? Okej, dobrze. Nie wracajmy do tego. I jeśli na przykład będzie wola, mieszkańców 
po tym szkoleniu, żeby jednak miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego pojawił się na 
Polesiu, no to ja powiem tak szczerze, ja do tego tak niechętnie będę podchodził. A jeśli się 
zwróci do nas inwestor bo tam, przypominam, tam było chyba 165 hektarów, z czego połowa 
była jednego, połowa była jednego inwestora. Jeśli zwróci się inwestor do nas z takim 
wnioskiem, no to oczywiście będziemy rozpatrywać to, aby partycypował bądź pokrył koszty 
tego planu w całości. 
 
Monika Niemier 
Okej. Jeszcze chciałam dopytać, jeżeli chodzi o to, co Pani Małgorzata pytała, bo odczytał Pan 
odpowiedź jednej, z jednej instytucji, natomiast czy do... na zewnątrz wyszły z Urzędu, nie wiem, 
zawiadomienia, informacje również do, nie wiem, WIOŚ-u, RDOS-u? 
 
Sekretarz Gminy Mateusz Waligóra 
Może ja wyjaśnię. Tak, wysłaliśmy do weterynarii, wysłaliśmy do WIOŚ-u i wysłaliśmy do Wód 
Polskich. WIOŚ nie stwierdził uchybień, Powiatowy Inspektor Weterynaryjny też nie stwierdził 
uchybień, natomiast Wody Polskie stwierdziły uchybienia, dlatego też nakazały likwidację tego 
obornika w tym miejscu. To są te trzy instytucje, do których zostały skierowane. 
 
Monika Niemier 
A czy my pisma wychodzące i przychodzące do Urzędu, akurat w tej sprawie, możemy też dostać 
jakoś do publicznej wiadomości, czy musimy występować z wnioskami o informację publiczną? 
 
Sekretarz Gminy Mateusz Waligóra 
Na wniosek zostaną udostępnione, natomiast Komisja Rolnictwa otrzymała zarówno pisma 
wychodzące, jak i również pisma przychodzące, w piątek zostały przekazane. Więc ta informacja 
jest jawna, Komisja Rolnictwa była tam w terenie, pilotowała ten temat, dlatego też na bieżąco 
ta informacja była przekazywana Komisji Rolnictwa. Jeżeli Pani sobie życzy oczywiście wniosek 
o informacje publiczną, to te dokumenty sę jawne, zostaną udostępnione. 
 
Monika Niemier 
Okej, dobra, dziękuję. Teraz mam pytanie, będę nudna, bo czekam cały czas na sprawozdanie 
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z działalności naszego zaniemyskiego posterunku i doczekać się me mogę. Mam prośbę do 
Pana Przewodniczącego, może można byłoby zaprosić, nie wiem, komendanta z kierownikiem 
posterunku, żeby przedstawili mieszkańcom, no bo ja osobiście jestem ciekawa, jak się 
kształtuje, przestępczość, wykroczenia z czasu powiedzmy ostatniego roku przed otwarciem 
posterunku w Zaniemyślu, a z czasu działalności tego posterunku. Policja prowadzi 
zestawienia, prowadzą statystyki, więc myślę, że tu nie powinno być problemu, nakreślić 
mieszkańcom i Państwu Radnym, jak to wygląda i czy wydane pieniądze i utworzenie tego 
posterunku miało sens. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Wszystko co podnosi poziom bezpieczeństwa mieszkańców, na co są wydawane pieniądze, w 
mojej ocenie ma sens. Oczywiście te informacje, o które Pani prosi... 
 
Monika Niemier 
Pytamy o statystyki, pytamy o statystyki. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Jak najbardziej będą też dla nas cenne, natomiast tu nie musimy pytać, czy wydane pieniądze 
na podniesienie bezpieczeństwa mieszkańców mają sens. Jeśli się zatrzymujemy z pytaniem 
tylko na statystykach, okej. 
 
Monika Nlemier 
Pytam z tego względu, że raz, że chciałabym wiedzieć, jakie są statystyki, myślę, że i Państwo 
Radni i mieszkańcy również, a po drugie, nasz zaniemyski posterunek jest tak trochę jak Yeti. 
Wszyscy wiedzą, że jest, ale radiowozu nie widział. Ja w Jeziorach Wielkich, odkąd on jest, 
widziałam go może dwa razy. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
A ja go widzę naprawdę bardzo, bardzo często. 
 
Monika Niemier 
No to widocznie jeździ... 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Codziennie. 
 
Monika Niemier 
Widocznie jeździ nie w te obszary, gdzie jesteśmy, widuję go tutaj, jak stoi pod posterunkiem 
tak naprawdę. Więc dlatego pytam i chciałabym po prostu wiedzieć, jak wygląda przestępczość 
i wykroczenia sprzed utworzenia posterunku i z okresu jego działania. Podobnie zresztą, jak 
fajnie byłoby, gdyby na sesji jakieś sprawozdanie zostało przekazane z działalności zakładu 
komunalnego, bo poza informacjami z działalności międzysesyjnej, którą odczytuje Pan Wójt, 
no niewiele wiemy, tak. Wiemy tylko ile zakład wykonał przyłączy i tak naprawdę co posprzątał 
dla Gminy, dla Urzędu. Więc myślę, że takie sprawozdanie z działalności, przynajmniej roczne, 
ja nie mówię, że to ma być co miesiąc, ale przynajmniej raz w roku takie sprawozdania 
powinny się pojawiać. 
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Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Znaczy też wiem, że Komisja Rewizyjna ma w swoich planach jakby wizytę, tak? W Zakładzie 
Gospodarki Komunalnej w przyszłym roku, więc na pewno te informacje też będą z Komisji 
Rewizyjnej dostępne. Natomiast pytanie, o jakie Pani informacje chodzi? No bo ja z chęcią 
napiszę pismo do Prezesa, żeby pa prostu tych informacji udzielił. 
 
Monika Niemier 
0 przedstawienie działalności z całego roku, co zostało zrobione, porównanie tych zestawień 
z latami poprzednimi, czy nie wiem, ilość prac wzrasta, czy maleje, czy mają tyle samo tej 
pracy. Komisja Rewizyjna to jedno, natomiast myślę, że skoro finansujemy nijako działalność 
zakładu; to powinniśmy my jako mieszkańcy mieć możliwość posłuchania przynajmniej raz w 
roku, co tam się tak naprawdę dzieje. Inwencję, jak to będzie wyglądało, zostawiam to już, nie 
wiem, Panu Prezesowi. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
ja z Panem Prezesem dość często się widuję i dość często rozmawiamy na temat tego w jaki 
sposób zakład działa i w jakiej on jest kondycji w chwili obecnej, w porównanïu w jakiej był 
kondycji chociażby dwa, trzy, cztery lata temu, znając Pana Prezesa, on z chęcią przyjdzie 
i odpowie na te wszystkie pytania i przedstawi, jaka jest kondycja naszego Zakładu Gospodarki 
Komunalnej, tylko znając go, musimy się naprawdę przygotować na kolejną, długą sesję, bo 
Pan Prezes lubi i potrafi rozmawiać. W oparciu o informacje, które przedstawia i rzeczy, które 
zostały zrobione, nie boję się o ten zakład. Działa naprawdę dobrze. 
 
Monika Niemier 
Ale ja to mówię bez żadnego podtekstu. Ja po prostu chciałabym, żebyśmy my jako mieszkańcy i 
myślę, że Państwo Radni też chcieliby, nie wiem, zobaczyć, usłyszeć, jak zakład komunalny w 
danym roku kalendarzowym, czy w danym roku budżetowym funkcjonuje i tyle. Ja tu nie mam 
żadnego podtekstu, czy on pracuje lepiej, czy gorzej, ja po prostu chcę to wiedzieć. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Wydaje mi się, tutaj jest dobry moment na następną sesję w nowym roku już, aby zaprosić Pana 
Prezesa, żeby po prostu powiedział nam wszystkim, jak zakład funkcjonuje i co jest dobrze, a co 
jest źle. Bardzo dobry pomysł. 
 
Monika Niemier 
Dziękuję bardzo. Na razie tyle. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękujemy bardzo. Zarządzam przed kolejnym punktem o głosowaniu nad projektami uchwał, 
dziesięciominutową przerwę.  
Przerwa. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Ostatni raz zwracam uwagę, proszę o zajmowanie miejsc zwłaszcza przez Radnych. Jeszcze 
jednak, zanim przejdziemy do dziesiątego punktu o podjęciu uchwał, zostałem poproszony i 
udzielam tego głosu mieszkańcowi Zaniemyśla, Panu Pawłowi Gromada. Proszę bardzo, Panie 
Pawle. 
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Paweł Gromada 
Dobry wieczór wszystkim. Ja chciałem tylko chwileczkę zająć i zadać jedno takie pytanie 
nurtujące. Ja powiem za siebie, bo nie będę się wypowiadał za mieszkańców, bo obserwując 
ostatnie sesje i będąc, mając możliwość dzisiaj być na tej sesji, non stop są jakieś wypowiedzi 
jednych i tych samych osób na temat my, mieszkańcy. Może w końcu niech przyjdzie któryś z 
tych mieszkańców i zada to pytanie, które nas nurtuje, a nie non stop ta sama osoba bądź te 
same osoby wypowiadają się w naszym imieniu. Także jeżeli są takie osoby i mają odwagę coś 
powiedzieć, to nie niech idą za czyimiś plecami, tylko niech przyjdą na sesję i się wypowiedzą. Bo 
ja czuję też się urażony, bo z wieloma rzeczami się nie zgadzam i w opinii osób, które się 
wypowiadają, my mieszkańcy, proponowałbym mieć jakąś podstawę i mieć za sobą nie 
dwudziestu mieszkańców, trzydziestu, tylko sporą część tych mieszkańców. Dziękuję. 
 
10. Podjęcie uchwał. 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Przechodzimy teraz do punktu dziesiątego, podjęcie uchwał. Wszystkie projekty zostały 
przedstawione i szczegółowo omówione na posiedzeniu wspólnym Rady Gminy Zaniemyśl, dnia 9 
grudnia bieżącego roku. W związku z powyższym przechodzimy do głosowań. 
 
1) w sprawie zmiany Uchwały Rady Gminy Nr 11/7/2024 z dnia 27 maja 2024 r w sprawie 

powołania składów osobowych Komisji Rady Gminy Zaniemyśl i określenia przedmiotu ich 
działania zmienionej uchwałą Rady Gminy Zaniemyśl Nr V/37/2024 z dnia 30 września 2024 r. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania, uwagi do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę, w takim razie 
proszę o podłączenie głosowania. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie zmiany Uchwały Rady Gminy Nr 11/7/2024 z dnia 27 maja 2024 r. w sprawie powołania 
składów osobowych Komisji Rady Gminy Zaniemyśl i określenia przedmiotu ich działania 
zmienionej uchwałą Rady Gminy Zaniemyśl Nr V/37/2024 z dnia 30 września 2024 r. 
 
Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SïĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Uchwała nr X/7Z/2024 stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu 
 
2) w sprawie przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Została odczytana treść uchwały, jak również treść uzasadnienia. 
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Czy są pytania do przedstawionego projektu uchwały? Proszę bardzo Pani Mecenas. 
 
Radca Prawny Anna Ratajczyk-Gibowska 
Szanowni Państwo, ponieważ ten projekt został przedstawiony dopiero dzisiaj, ja czuję się 
w obowiązku, aby poinformować Państwa, że ten projekt uchwały co prawda nie był opiniowany 
przeze mnie, natomiast przez Panią Mecenas Aleksandrę Kupczyk-Zajączkowską, która wydała 
negatywną opinię co do projektu tej uchwały, ale ja również brałam udział w opiniowaniu, co 
prawda nie samego projektu tej uchwały, natomiast zapoznawałam się z treścią skargi i w dniu 3 
grudnia przesłałam do Pana Przewodniczącego wyjaśnienia, co w tej sytuacji Rada powinna 
zrobić. Ponieważ ja nie wiem, czy Państwo znacie treść w ogóle tej skargi i czy otrzymaliście te 
wyjaśnienia i opinie Pani Mecenas Aleksandry Kupczyk-Zajączkowskiej, bo taka opinia również 10 
grudnia została wydana. Natomiast treść skargi w naszej ocenie dotyczy stricte stosunku pracy. 
Rada Gminy nie ma w zakresie swoich kompetencji prawa, aby oceniać, czy wypowiedzenie 
umowy o pracę, czy realizacja wyroku sądu powszechnego została zrealizowana prawidłowo. To 
nie jest tak, że ja tutaj wyrażam jakieś swoje stanowisko, natomiast na tą okoliczność w którejś 
opinii Rani Mecenas, tutaj Aleksandry Kupczyk-Zajączkowskiej, powołane zostały wyroki, które 
wprost wskazują, że to nie jest kompetencją Rady Gminy. W takim przypadku zastosowanie 
powinien mieć przepis artykułu 231 kodeksu postępowania administracyjnego. Brzmi on, może 
zacytuję gdy Rada nie ma kompetencji do rozstrzygnięcia skargi przy jednoczesnym braku organu 
właściwego, który mógłby skargę przekazać i tutaj cytat: “Rada powinna podjąć w terminie 7 dni 
uchwały, w której wskaże, że jest niewłaściwa do rozpatrzenia skargi". Natomiast ten 7-dniowy 
termin nie jest terminem zabitym, który w takiej sytuacji uniemożliwiałby Państwu podjęcie 
uchwały w terminie późniejszym. Natomiast w mojej ocenie przedłużenie tego terminu do 
rozpatrzenia skargi, wskazując, że będzie jakieś postępowanie wyjaśniające, którego tak naprawdę 
Rada nie może przeprowadzić postępowania wyjaśniającego, dotyczącego przyczyn rozwiązania 
umowy o pracę, jest wprowadzaniem błąd skarżącego. Proszę pamiętać, że skarżący ma prawo 
skorzystania ze swoich praw przed sądem, bo tutaj akurat będzie sąd właściwy, ewentualnie być 
może jakiś organ egzekucyjny, jeżeli chodzi o wykonanie wyroku. Natomiast Rada nie może 
nakazać w żaden sposób, nie ma narzędzia takiego, które umożliwiałoby Radzie nakazanie Wójtowi 
określone zachowanie w stosunkach pracy. Wobec tego ja uważam, że przesunięcie tego terminu 
jest wprowadzeniem w błąd skarżącego, że jego skarga zostanie rozpatrzona, przy czym biegną 
cały czas terminy, które być może, nie wiem czy one, ja nie mam tutaj wiedzy kiedy zostały 
doręczone odpowiednie dokumenty, ale biegną terminy, które być może zostaną przez tę jakby 
wprowadzenie skarżącej w taką świadomość, że jej skarga będzie rozpatrzona przez Radę i nie 
dochowa innych terminów ustawowych, których nie da się przywrócić, na przykład przed sądem, 
do złożenia odwołania od oświadczenia o złożeniu wypowiedzenia stosunku pracy, czy też do 
dokonania innych czynności, które powinna dokonać, a ona czeka na rozstrzygnięcie, na Państwa 
rozstrzygnięcie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę o głos Pana Radnego Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, Pana Mateusza 
Manikowskiego. 
 
Radny Mateusz Manikowski 
Powiem szczerze, miałem nadzieję, że to nie wyjdzie, bo to jest niepotrzebny taki tu problem. Po 
pierwsze, Pani Mecenas, skontaktowałem się ze Skarżącą i zasugerowałem jej, że powinna udać się 
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na drogę sądową i nie liczyć na to, że Rada Gminy rozwiąże problem w kwestii prawa pracy, jak 
również poinformowałem o tym, że przyjrzymy się skardze i też może się okazać, że w ogóle 
Rada Gminy nie jest właściwym organem do tego, żeby rozpatrzeć ze względów formalnych. 
Niemniej jednak, jest dla mnie niepokojące, że skarga, która wpłynęła do Rady Gminy, jakby to 
powiedzieć, rozmawiałem z Panem Przewodniczącym Rady Gminy wielokrotnie i były naciski na 
Pana Przewodniczącego, rozumiem właśnie, że od prawników Wójta, aby Przewodniczący Rady 
Gminy stwierdzić, że Rada Gminy nie jest właściwym organem do rozpatrzenia tej skargi. W mojej 
ocenie jest co niedopuszczalne, jest to skarga skierowana do Rady Gminy na działanie Wójta 
i Wójt nie powinien wpływać na to, że nijako z automatu Rada Gminy nie rozpatrzy takiej skargi. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Ja w żadnym momencie nie wpływałem. 
 
Radny Mateusz Manikowski 
Musi Pan w takim razie poinformować swoich pracowników, bo były wyraźne naciski na 
Przewodniczącego. 
 
Radca Prawny Anna Ratajczyk-Gibowska 
Szanowny Panie Radny, ja przyznaję, że rozmawiałam z Panem Przewodniczącym, który poprosił 
mnie o przygotowanie uchwały w drugiego grudnia i tę uchwałę przygotowałam, wysłałam na 
maila. Pan w kolejnych rozmowach wysłałam oficjalne, podpisane przeze mnie wyjaśnienia. 
Jeżeli Pan to nazywa naciskami, to chyba mamy różne rozumienie tych słów. 
 
Radny Mateusz Manikowski 
To znaczy na mnie nie było nacisków, nie, to tak jasne. Więc tak, faktycznie dostaliśmy to 
wytłumaczenie i też od razu Państwa informuję, że jako Komisja będziemy na pewno formalnie 
przyjrzymy się temu, czy jesteśmy organem właściwym do rozpatrzenia tej skargi. To jest na pewno 
jedna z pierwszych rzeczy. Niemniej jednak, czytając pobieżnie tą skargę, bo jeszcze jej nie 
rozpatrzyliśmy, są pewne przesłanki, aby twierdzić, że przynajmniej w części jesteśmy takim 
organem właściwym. Bo po pierwsze, wyrok sądu który coś nakazał Wójtowi, a Wójt nie wykonał 
wyroku Sądu. Jako Radny, jako Rada, która powinna kontrolować działanie Wójta, jest to bardzo 
niepokojący fakt. W skardze padają takie słowa jak, że proszę o przekazanie mojej, Pana decyzji, 
czyli Pana Wójta decyzji na piśmie, a ja to zacytuję ze skargi, to są słowa niby Wójta ze skargi: 
„nie dam Pani na piśmie, bo potem jeszcze wykorzysta to Pani przeciwko mnie”. I jeszcze, zostaje 
taki fragment o podawaniu nieprawdziwych pretekstów, no to są na pewno przesłanki ku temu, że 
chociażby częściowo Rada Gminy jest właściwym organem do rozpatrzenia tej skargi. 
Chciałem jeszcze tylko powiedzieć, że argumentacja, że skarga tyczy sią w jakiś sposób stosunku 
pracy, gdzie Wójt jest pracodawcy, a Skarżący pracownikiem i przez to niejako z automatu nie ma 
być rozpatrywana przez Radą Gminę, jest bardzo niebezpieczną interpretacją. Po pierwsze, nie 
dawałoby co pewnego zabezpieczenia przed pewnego rodzaju niegospodarnością ze strony Wójta, 
bo i tu ja w ogóle abstrahuję od tego, co tu się zaszło, tak, ale to po prostu abstrakcyjnie rzecz 
ujmując, Wójt nie płaci odszkodowań, to my jako wspólnota mieszkańców Gmina płacimy 
odszkodowania. Więc to jest po pierwsze, także potencjalnie może dochodzić do 
niegospodarności. A po drugie, łatwo sobie wyobrazić sytuację, na przykład taki spór polityczny, tak 
zwany polityczny, gdzie mieszkaniec, który również jest pracownikiem Gminy, ma nieprzyjemności 
ze strony Wójta, ale jako, że jest pracownikiem Wójta, ich spór nabiera kontekstu stosunku pracy. I 
przyjmując argumentację, że jeżeli skarga do Rady Gminy, która w jakiś sposób tyczy się stosunku 
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pracy, powinna być z automatu odrzucana, to niestety stawia to pracowników Urzędu Gminy i 
innych jednostek zależnych od Wójta na nieciekawe¡ pozycji. Pozbawia ich podstawowych 
zabezpieczeń przed nadużyciami władzy. Idąc dalej, to samo tyczy się rodzin pracowników. No bo 
jeżeli czyjaś żona pracuje w Urzędzie, to podobnie można konstruować sytuacje, które są 
niekorzystne dla mieszkańców. Jest też faktem, że jest spory odsetek mieszkańców, którzy są 
pracownikami naszej Gminy. Także sam fakt tego, że w treści skargi pojawia się kontekst pracy, 
moim zdaniem nie jest wystarczającą przesłanką do tego, żeby z automatu Rada Gminy odrzuciła, 
czy przekazała dalej, gdzie indziej skargę. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Ad vocem udzielam głosu Radnemu Marcinowi Brylewskiemu. 
 
Radny Marcin Brylewski 
Ja chcę tylko powiedzieć, że treść skargi, a tempo pracy Komisji skarg i zażaleń, czy jak tam ta 
Komisja się nazywa, chciałbym tutaj o to rozgraniczyć. I Panie Radny Mateusz, mogłeś mieć tyle 
czasu, aby zwołać taką komisję. Dlatego że jestem członkiem trzech komisji i jeżeli trzeba się 
zebrać, to zbieramy się w trybie natychmiastowym. Jeżeli był kłopot z pomiotem kurzym na Kępie, 
tutaj Komisja Rolnictwa zebrała się po prostu w jeden dzień. Jeżeli w maju było przez Komisję 
Rewizyjną do ustalenia czy stwierdzenia absolutorium dla Wójta, też potrafiliśmy się spotkać w 
ciągu dwóch tygodni trzy albo czterokrotnie. Jeszcze jakiś przykład możemy powiedzieć? Komisja 
Oświaty, gdzie Pani tutaj Radna Katarzyna jest Przewodniczącą, jeżeli była akcja jeżdżenia po 
placówkach, to poświęciliśmy praktycznie dwa dni całe robocze w godzinach pracy, aby odwiedzić 
wszystkie placówki, a tutaj się po prostu męczymy, żeby się spotkań dwa razy, miałeś na to miesiąc 
czasu, aby się spotkać i tego nie zrobiłeś, więc ja absolutnie nie jestem za tym, aby przedłużyć czas 
tej Komisji. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Pan Radny Kacper Łaniak. 
 
Radny Kacper Łaniak 
A czy, my jako Radni możemy dostać jakieś informacje, o co chodzi w ogóle z tą skargą, bo tu 
padają jakieś oskarżenia, no może nie oskarżenia, ale no z wypowiedzi Pana Radnego, no za 
wiele nie wiemy, wiemy, że może coś tam, a może coś tam i teraz faktycznie jesteśmy postawieni 
przed taką sytuacją, że ja osobiście nie wiem, jak mam głosować w tej chwili. Może zostać 
przedstawiona ta skarga w tej chwili czy nie? 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński  
Oddaję głos ad vocem Pani Radnej Eweliny Siudziński. 
 
Radna Ewelina Siudzińska 
Ja chciałam się odnieść do tej skargi. Jak dobrze zrozumiałam tutaj, skarga wpłynęła do Pana 
Przewodniczącego 22 listopada, tak? Czyli Pan jako Przewodniczący powinien niezwłocznie 
przekazać do Komisji Skarg, do kolegi Przewodniczącego niezwłocznie. Kiedy Pan przekazał to? 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
3 grudnia, 
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Radna Ewelina Siudzińska 
3 grudnia. Dzisiaj mamy 16 grudnia. Na ostatniej Komisji tydzień temu, bodajże to było tydzień 
temu czy dwa tygodnie temu, był podejmowany temat właśnie tej skargi, gdzie kolega 
Manikowski chciał, aby pomóc napisać mu uchwałę do tej skargi, aby został termin 
przedłużony. Z tego co się orientuję, tam dochodziło do różnych takich, no nie wiem, no tego 
co tutaj, no tak jak tu kolega Manikowski powiedział, że też były, tak jak tu kolega powiedział, 
naciski, aby tej uchwały w ogóle nie robić. 2e to nie powinna iść skarga tutaj do nas, do 
Urzędu, tylko Skarżąca osoba powinna iść z tym do innej instytucji. Ja uważam tak, skarga była 
skierowana do Pana Przewodniczącego za pośrednictwem Pana Przewodniczącego do Komisji 
Skarg, Wniosków i Zażaleń i moje zdanie jest takie, że to powinno niezwłocznie na sesji, którą 
mieliśmy, sesję nadzwyczajną bodajże 25 listopada powinno od razu zostać przekazane Panu 
Przewodniczącemu i Pan Przewodniczący od 25 listopada powinien już działać w tym temacie. 
Nieważne, czy ta skarga jest zasadna, żeby Komisja ją rozwiązywała, czy nie, ona była 
skierowana do Komisji Skarg, Wniosków i Zażaleń i uważam, że to Komisja jest do tego, od 
tego, aby stwierdzić, czy powinna ją rozpatrzeć czy też nie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Dziękuję bardzo za głos. Pani Radna Ewelina, Ewelino. Co do dat, 22 listopada był to piątek, 
poniedziałek, 25 listopad. Proszę mnie tutaj nie chwytać i nie, mówię, wyciągać jakiś dni co do 
sztuki, bo jest po prostu wszedł weekend. Ja fizycznie zapoznałem się z tą skargą później. 
 
Radna Ewelina Siudzińska 
Przepraszam, Panie Przewodniczący, była mowa o tym, że jest sesja nadzwyczajna, jeżeli taka 
skarga wpłynęła, no to powinna ona zostać przekazana, niezwłocznie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Została przekazana 3 grudnia. Ja powiem tak, była skierowana skarga do Rady Gminy 
Zaniemyśl i przekazałem ją do Komisji Skarg Wniosków i Petycji, została przekazana tego 3 
grudnia. Komisja aktualnie, z informacji przekazanych przez Przewodniczącego tej Komisji, nie 
jest w stanie ustosunkować się do tej skargi przed 22 grudnia. Ze względu na to, że jak 
wiadomo jest okres świąteczny. Ja uważam, że skoro czas jest potrzebny powinniśmy tą 
uchwałę przyjąć i dać szansę na zajęcie stanowiska Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Udzielam 
głosu Pani Radnej Ewelinie Siudziński, ad vocem. 
 
Radna Ewelina Siudzińska 
Panie Przewodniczący, ja tu nie mam żadnych pretensji odnośnie przekazania teraz tej skargi. 
Chodzi mi o to, że jak tutaj kolega Marcin mówił, że jest dłuższy okres, żeby ta skarga była 
rozpatrywana, to ja jestem za tym, żeby ta skarga była właśnie do końca lutego bodajże 
rozpatrywana, bo to jest poważna sprawa. To nie jest tak, że my możemy się tak, jak tutaj 
kolega mówi spotkać i no to jest zbyt poważna sprawa, żebyśmy my to zrobili tak szybko. No 
temu trzeba się wszystkiemu przyjrzeć. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
I dlatego też właśnie byłem tutaj jednym ze współinicjatorów przygotowania tej uchwały. I też 
powiem, że to, że proponujemy ten termin przesunięcie do końca lutego, to też nie obliguje, że 
trzeba go wypełnić, tylko po prostu oczywiście można zająć stanowisko wcześniej. 
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Radna Ewelina Siudzińska 
Ja zmierzam też do tego, że to wpłynęło do Pana i uważam, że no, no Pan, powiem tak, jeżeli to 
wpłynęło do Pana, to Pan był zobowiązany i Pan to chciał zrobić i Pan zrobił, przekazał 
Przewodniczącemu i uważam, że tutaj, takie mówienie, że to nie powinno wpłynąć do Komisji 
Skarg Wniosków i Petycji, to to trochę było takie, uważam, tutaj nie na miejscu. Bo jeżeli jest 
cokolwiek zaadresowane do Komisji, obojętnie jakiej, to ma wpłyną do Komisji, a nie, że Pan 
Przewodniczący się dowiaduje, że dobrze by było, żeby to nie było rozpatrywane tu przez 
Komisji Skarg, Wniosków, tylko żeby dana osoba złożyła to wszystko gdzieś indziej. No myślę, 
że tutaj się Pan ze mną Przewodniczący zgodzi. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Tak, rzeczywiście, tu się zgadzamy. 
 
Radna Ewelina Siudzińska 
I do tego właśnie zmierzałam, żeby to było jasne, że jeżeli coś wpływa do Pana 
Przewodniczącego, to to Pan Przewodniczący przekazuje to danym Komisjom, a nie, ze Panie 
Przewodniczący, no lepiej żeby to, no to nie powinno tutaj wpłynąć, bo to nie jest, Komisja nie 
jest do tego, aby to rozstrzygać, obojętnie jaka by to była Komisja. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Jeszcze napomnę, że czas, pa prostu też czas jest potrzebny na zajęcie, na poznanie właśnie 
interpretacji, znaczy ustosunkowania się opinii prawnej. To też nie jest z godziny na godzinę, tylko 
po prostu zajmuje trochę czasu, więc żeby podjąć decyzję, muszę się też zapoznać 
z opiniami prawnymi. Opinie były przedstawione. Tutaj mowa o tych naciskach, to Panie Radny 
Mateuszu Manikowski, to za dużo powiedziane, to nie było aż jakieś tutaj, nie nazywałbym tego 
tak, tylko po prostu zostały przedstawione przez grono prawne Urzędu Gminy. Mamy dwóch, 
dwie Panie Mecenas, zostały mi przedstawione opinie. Pomimo przedstawionych opinii 
zdecydowałem się przekazać skargę do Komisji, Skarg, Wniosków i Petycji.  
 
Czy jeszcze ktoś chciałby zając głos tutaj do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę 
zgłoszeń. W takim razie proszę o podłączenie głosowania. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi 
 
Wyniki głosowania 
ZA: 6, PRZECIW: 5, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (6) 
Michał Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Ewelina Siudzińska, Katarzyna 
Szymczak-Kozak, Arleta Wizła 
PRZECIW (5) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 
Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Piotr Walkowiak 
NIEOBECNI (1) 



 

39 
 

Krzysztof Stróżyk 
 
Uchwała nr X/73/2024 stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
 

3) w sprawie zmiany uchwały nr LXIV/486/2024 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 marca 
2024 r w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Proszę, czy są pytania, czy Radni mają pytania i uwagi do przedstawionego projektu 
uchwały? Nie widzę zgłoszeń. W takim razie proszę o podłączenie głosowania. 
 
Głosowano w sprawie: 
 
w sprawie zmiany uchwały nr LXIV/486/2024 Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 marca 2024 r.  
w sprawie zaciągnięcia pożyczki długoterminowej. 
 
Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
 
ZA (14)  
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Uchwała nr X/74/2024 stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
 

4) w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego 2024. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Przechodzimy do podpunktu czwartego w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie 
wygasają z upływem roku budżetowego 2024. Została zgłoszona autopoprawka. Proszę  
w takim razie teraz Panią Skarbnik, Agnieszkę Scheffler, o zreferowanie treści autopoprawki. 
 
Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Do treści załączników tej uchwały, czyli załączników, które przedstawiają wykaz wydatków, które 
nie wygasają z upływem roku budżetowego 2024 oraz plan finansowy tych wydatków, uzupełnić 
o jeszcze jedną umowę. Ta umowa dotyczy opracowania kart adresowych zabytków Gminnej 
Ewidencji Zabytków. Kwota wydatków niewygasających to będzie kwota 13,5 tysiąca złotych. 
i proponujemy, aby ostateczny termin dokonania wydatku to był miesiąc czerwiec 2025. Ja 
przypomnę, że zgodnie z ustawą o finansach publicznych ten ostateczny termin to jest 30 
czerwca. 
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Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są pytania Radnych do przedstawionej autopoprawki? Nie widzę zgłoszeń. W takim razie 
przejdziemy teraz do głosowania nad tą autopoprawką. Proszę o podłączenie głosowania. 
 
Głosowano w sprawie: 
 
w sprawie autopoprawek dotyczących ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z 
upływem roku budżetowego 2024. 
 
Wyniki głosowania 
 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, 
Ewelina Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania do przedstawianego projektu uchwały? Nie widzę zgłoszeń. W takim 
razie proszę o podłączenie głosowania nad przyjęciem uchwały z autopoprawką. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 
2024.  
 
Wyniki głosowania 
 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
 
Wyniki imienne: 
 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Uchwała nr X/75/2024 stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
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5) w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2024 r. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
została zgłoszona autopoprawka, proszę więc Panią Skarbnik o zreferowanie treści 
autopoprawki 
 
Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Zaistniała potrzeba przeniesienia części wydatków z roku 2024 na rok 202S, jeżeli chodzi 
o inwestycje, prace konserwatorskie. restauratorskie, roboty budowlane w domu szwajcarskim 
na Wyspie Edwarda, Jezioro Raczyńskie, Zaniemyśl numer w rejestrze 2503/A. A przeniesienie 
to, czyli zmniejszenie wydatków w roku 2024, to jest kwota 407 647,89 zł. Zmniejszenie 
wydatków o tą kwotę oczywiście rzutuje na treść załącznika numer 2, który przedstawia nam 
planowane wydatki w roku 2024, oraz na treść załącznika numer 3, który przedstawia nam plan 
wydatków majątkowych w roku 2024, a także o załącznik, który przedstawia nam planowane 
przychody i rozchody budżetu w roku 2024. Jeśli chodzi o samą treść uchwały, to zmianie 
ulegnie zapis dotyczący paragrafu 2, konkretnie związanego z kwotą planowanych wydatków. Ja 
pozwolę sobie odczytać teraz treść, tą nową treść, nowe brzmienie tego paragrafu określa się 
łączną kwotą wydatków budżetu na 2024 rok w wysokości 56 325 865,57 złotych. Zgodnie z 
załącznikiem 2 z tego wydatki bieżące w wysokości 48 620 684,72 złotych i wydatki majątkowe 
w wysokości 7 705 180,85 złotych, zgodnie z załącznikiem numer 3. W związku z tym, że 
zostaną zmniejszone wydatki budżetu o kwotę, o której już mówiłam, o tą samą kwotę 
zmniejszy się deficyt budżetu, w związku z powyższym należało wprowadzić zmiany w 
brzmieniu paragrafu trzeciego i też pozwolą sobie odczytać aktualne brzmienie tego paragrafu. 
Deficyt Gminy Zaniemyśl wynosi 2 961 576,75 zł i zostanie pokryty przez przychody jednostek 
samorządu terytorialnego z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym 
budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych, związanych ze 
szczególnymi zasadami wykonywania budżetu, określonymi w odrębnych ustawach w kwocie 
819 239,37 zł. Wolne środki, o których mowa w artykule 217 ust. 2 punkt 6 ustawy, w kwocie 
648 075,32 zł, przychody zaciągniętych pożyczek i kredytów na rynku krajowym w kwocie  
1 220 470 zł, nadwyżki z lat ubiegłych w kwocie 273 792,06 zł. W związku z cym, że zmieniły się 
przychody budżetu, równoważące właściwie ten budżet, należało również zmienić zapisy 
paragrafu 4. Również pozwolę sobie odczytać też aktualną treść tego paragrafu. Określa się 
łączną kwotę planowanych przychodów w wysokości 3 220 503,40 zł i łączną kwotą 
planowanych rozchodów w wysokości 258 926,65 zł, zgodnie z załącznikiem numer 4. Też 
proponujemy wprowadzić autopoprawkę związaną z numeracją ustępu w paragrafie 1, Mamy 
w treści paragraf 1, 2, 3, 4, następnie błędnie pojawił się 6, 7, 10, 11 i 12. Oczywiście powinna 
być numeracja 1, 2, 3, 4, S, 6, 7, 8 i 9. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania i uwagi do przedstawionej autopoprawki, projektu uchwały? Nie widzę 
zgłoszeń. W takim razie przejdziemy do głosowania autopoprawki. 
 
Głosowano w sprawie: 
 
w sprawie autopoprawek - zmiana uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2024 r.  
 
Wyniki głosowania  
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ZA: 14, PRZECIW:0, WSTRZYMUJ Ę SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne 
 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania, uwagi do projektu uchwały? Nie widzę zgłoszeń. W takim razie 
proszę o podłączenie głosowania projektu uchwały. 
 
Głosowano w sprawie:  
 
w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2024 r. 
 
Wyniki głosowania  
 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 
 
Wyniki imienne: 
 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, 
Michał Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina 
Sikorska, Ewelina Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Uchwała nr X/76/2024 stanowi załącznik nr 7 do ni nieyszego protokołu. 
 
6) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
W sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl, tu też proszę o 
zreferowanie autopoprawki przez Panią Skarbnik. 
 
Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Ze względu na długość tych autopoprawek, ze względu na długość treści autopoprawek 
koleżanka nie mogla załączyć jakby w jednej jakby pozycji. Ja omówię wszystkie te trzy 
autopoprawki. Przed chwilką mówiłam o autopoprawce do budżetu 2024, do zmian, 
uchwały w sprawie inwestycji i pracy konserwatorskiej, restauratorskiej, roboty 
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budowlanej w Domku Szwajcarskim na Wyspie Edwarda. I tą zmianę również należało 
wprowadzić do wieloletniej prognozy finansowej, gdzie w zmniejszeniu uległ limit 
wydatków na realizację tego zadania w roku 2024 właśnie kwotą 407 647,89 zł, a 
zwiększenie o tą kwotę limitu na realizację zadania w roku Z025. Kolejna zmiana dotyczy 
zadania budowa i przebudowa drogi od posesji Winna 1A do Bożydar 4. To zadanie ujęte w 
WPF-ie, możecie Państwo już po części zauważyć, było realizowane w roku 2024 z funduszu, 
z funduszu sołeckiego. Również na rok 2025 w projekcie budżetu jedno z zadań 
realizowanego z funduszu sołeckiego dotyczyło kontynuacji tej dokumentacji przetargowej, 
natomiast w środkach własnych również to zadanie było ujęte. I należało jakby scalić teraz te 
zadania, w związku z powyższym, one dotyczą jakby jednego okresu, w związku z powyższym 
w treści załącznika numer 2, który przedstawia przedsięwzięcie wieloletnie wieloletniej 
prognozy finansowej. W nazwie zadania budowa i przebudowa drogi od posesji Winna 1A do 
Bożydar 4 wprowadzono, wydłużono jakby okres realizacji obejmuje on po zmianie rok 
2024-2028, gdzie w roku 2024 wprowadzono są środki właśnie realizowane w ramach 
funduszu sołeckiego w kwocie 18 652,88 zł. A w latach 2025-2028, konkretnie chodzi tu o rok 
2025, został wprowadzony do tego zadania limit wydatków, również pochodzący z funduszu 
sołeckiego, w kwocie 15 884,41 zł. Przypomnę, że środki własne na realizację tego zadania 
to jest 10 tysięcy, w związku z powyższym na rok 2025, łączna kwota zaplanowanych 
wydatków to będzie 25 884,41 zł. Kolejna to poprawka dotyczy zadania remont, elewacji 
budynku już w użyteczności publicznej Szkoły Podstawowej im. Jana Pawła II w Pigłowicach. 
Tu nastąpiła zmiana, zmiana nazwy zadania. Ta zmiana nazwy zadania jest w WPF-ie jeszcze 
tym obowiązującym i będziemy o tym również mówić przy autopoprawkach dotyczących 
wieloletniej prognozy finansowej obowiązujących od 1 stycznia 2025, gdzie zmieniamy 
nazwę tego zadania na renowacja elewacji szkoły podstawowej w miejscowości Pigłowice. 
Te zmiany dotyczące przedsięwzięć są zawarte w załączniku numer 2, czyli przedsięwzięcie 
wieloletniej prognozy finansowej oraz w załączniku numer 1, który przedstawia nam 
wartości wieloletniej prognozy finansowej należało uzupełnić, czyli ujednolicić kwoty tam 
zawarte do podjętych przed chwilą przez Państwa uchwały w sprawie zmiany budżetu na rok 
2024. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania, uwagi do autopoprawki projektu uchwały? Nie widzę takowych 
uwag. W takim razie proszę o podłączenie głosowania nad autopoprawką. 
 
Głosowanie w sprawie: 
 
w sprawie autopoprawek - zmiana Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl 
 
Wyniki głosowania: 
 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEO8ECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
 
ZA (14) 
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Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, 
Michał Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina 
Sikorska, Ewelina Siudzińska, Katarzyna Szymczak- Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
 
Krzysztof Stróżyk 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania, uwagi do projektu uchwały? Nie widzę zgłoszeń. W takim razie proszę o 
podłączenie głosowania. 
 
Głosowano w sprawie: 
 
w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl 
 
Wyniki głosowania 
 
ZA- 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Uchwała nr X/77/2024 stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
 
7) w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl na lata 2025- 
2038 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
 
Została zgłoszona autopoprawka. Proszę więc Panią Skarbnik Agnieszkę Scheffler o zreferowanie 
treści tej autopoprawki. 
 
Treść tej autopoprawki dotyczy, właściwie ona jest taka sama jak, jak treść autopoprawek 
przyjętej przed chwilką przez Państwa uchwały, czyli dotyczy, dotyczy tych trzech przedsięwzięć, 
już nie będę odczytywała ich nazwy i tych zmian, które tam nastąpiły. Jednakże zmiana, zmiana 
dotyczy jeszcze czwartego, czwartego zadania, które jest już zawarte w obowiązującej jeszcze 
wieloletniej prognozie finansowej. Została ona wprowadzona do tej wieloletniej prognozy 
finansowej już po złożeniu projektu do wieloletniej prognozy, do wieloletniej prognozy 
finansowej obowiązującej od 1 stycznia 2025 roku. Konkretnie chodzi tutaj o zadanie 
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modernizacja promu na Wyspie Edwarda w Zaniemyślu gdzie zwiększa się łączne nakłady oraz 
limit wydatków w roku 2022, o kwotę 20 tysięcy. I to jest, i oczywiście te zmiany związane z tymi 
przedsięwzięciami również są zawarte w załączniku numer 2, który te przedsięwzięcia Państwu 
pokazuje, natomiast załącznik numer 1 również został zmieniony, dostosowany do kwot 
wynikających z autopoprawek Pana Wójta, nad którymi będziemy dyskutować w następnym 
punkcie. Ja już chyba na Wspólnej Komisji Państwu wspominałam o tym, że tu jak Państwo 
widzicie jen odwrócona kolejność podejmowania uchwał. Najpierw podejmujemy uchwałę w 
sprawie wieloletniej prognozy finansowej obowiązującej od 1 stycznia nowego roku, a dopiero 
potem będziemy pracować nad uchwaleniem budżetu na rok 2025. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania, uwagi do autopoprawki projektu uchwały? Nie widzę uwag. W takim 
razie proszę o podłączenie głosowania nad autopoprawką 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie autopoprawek - uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl na lata 
2025-2038 
 
Wyniki głosowania 
 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
 
ZA: (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania, uwagi do projektu uchwały? Nie widzę pytań, uwag. W takim razie 
proszę o podłączenie głosowania. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Zaniemyśl na lata 2025-2038 
 
Wyniki głosowania 
 
ZA: 14, PR2ECIW 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBCNI 1 
 
Wyniki imienne 
 
ZA: (14) 
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Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
 
Krzysztof Stróżyk 
 
Uchwała nr X/78/2024 stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
 
8) w sprawie uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2025 rok ppkt 1 odczytanie projektu 

uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem 
 

Przewodnioący Rady Gminy Michał Maliński 
Przejdziemy do kolejnego, ósmego podpunktu w sprawie uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl 
na 2025 rok. Tu poproszę Panią Skarbnik o odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz 
z uzasadnieniem. 
 
Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
Zanim zacznę odczytywać projekt tej uchwały, chciałam tylko powiedzieć, że sama procedura 
uchwalania budżetu, za chwilkę o tym będę Państwu czytała, odczytując uzasadnienie do tego 
projektu uchwały, czyli jakby kolejność teraz czynności jakby niezbędnych do podjęcia uchwały 
budżetowej na nowy rok, zapisane jest w uchwale Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 czerwca 2018 
roku w sprawie trybu prac nad projektem uchwały budżetowej. Pozwolę sobie teraz odczytać 
projekt uchwały. Jeśli Pan Przewodniczący pozwoli, nie odczytam całego uzasadnienia, ale 
zgodnie z procedurą odczytanie tego uzasadnienia musi też mieć miejsce na sesji. 
W związku z powyższym ja odczytam te główne informacje, natomiast uzasadnienie już do 
poszczególnych działów i rozdziałów jakby to pozwolę sobie ominąć. Natomiast te główne dane, 
które będą tam zawarte, również pozwolę sobie szybciutko Państwu przedstawić w prezentacji, 
nad którą jakby opracowaliśmy, czy omawialiśmy na Wspólnej komisji, gdzie przedstawiany był 
projekt uchwały budżetowej na rok 2025, Teraz odczytam projekt uchwały, który był przekazany 
do Państwa Radnych i do Regionalnej Izby Obrachunkowej w dniu 15 listopada 2024 roku. 
Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Zaniemyśl na 2025 rok. Na podstawie 
obowiązujących przepisów prawa Rada Gminy Zaniemyśl uchwala co następuje. Paragraf 
pierwszy. Określa się łączną kwotę dochodów budżetu na 2025 rok w wysokości 
57 450 966,99 zł. zgodnie z załącznikiem numer 1 z tego dochody bieżące w wysokości 
47 443 976,6d zł, dochody majątkowe w wysokości 10 006 990,38 zł. Paragraf drugi. Określa się 
łączną kwotą wydatków budżetu na 2025 rok w wysokości 64 883 554,67 zł, zgodnie 
z załącznikiem numer 2 z tego wydatki bieżące w wysokości 47 970 831,69 zł, wydatki majątkowe 
w wysokości 16 912 723,98 zł, zgodnie z załącznikiem nr 3. Określa się plan wydatków na 
programy finansowane z udziałem środków, o których mowa w artykule 5 ust. 1 pkt 2 i 3, zgodnie 
z załącznikiem nr 4. Paragraf 3 określa się deficyt budżetu w wysokości 7 432 587,68 zł, który 
zostanie sfinansowany z przychodów jednostek samorządu terytorialnego, z wynikających 
z rozliczenia środków określonych w artykule 5 ustęp 1 punkt 2 ustawy i dotacji na realizację 
programu, projektu lub zadania finansowego z udziałem tych środków w kwocie 36 706,65 zł. 
Przychodów zaciągniętych pożyczek i kredytów na rynku krajowym w kwocie 7 395 881,03 zł. 
Paragraf czwarty. Określa się łączną kwotą planowanych przechodów w wysokości 
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7 776 807,68 zł i łączną kwotą planowanych rozchodów w wysokości 344 220 zł, zgodnie z 
załącznikiem numer 5. Paragraf piąty. Określa się zestawienie planowanych kwot dotacji 
udzielanych z budżetu gminy. Dotacje dla jednostek sektora finansów publicznych w wysokości  
3 124 542 zł, dotacje dla jednostek spoza sektora finansów publicznych w wysokości 11 527 980 
zł, zgodnie z załącznikiem numer 6. Paragraf szósty. Określa się plan dochodów i wydatków 
związanych z gromadzeniem środków z opłat i kar za korzystania ze środowiska zgodnie 
z załącznikiem numer 7. Paragraf siódmy. Określa się plan dochodów i wydatków związanych z 
doświadczeniem usług w zakresie odbierania i zagospodarowania odpadów komunalnych 
z terenu gminy Zaniemyśl od właścicieli nieruchomości na 2025 rok zgodnie z załącznikiem 
numer 8. Paragraf ósmy. Określa się plan funduszu sołeckiego zgodnie z załącznikiem numer 9. 
Paragraf dziewiąty. określa się dochody w kwocie 164 561,S8 zł z tytułu wydawania zezwoleń na 
sprzedaż napojów alkoholowych i 25 tysięcy złotych z tytułu części opłaty za zezwolenia na 
sprzedaż napojów alkoholowych oraz wydatki w kwocie 181 561,58 zł na realizację zadań 
określonych w innym programie profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych, zgodnie 
z załącznikiem numer 10. Określa się wydatki w kwocie 8 000 złotych na realizację zadań 
określonych w innym programie przeciwdziałania narkomanii, zgodnie z załącznikiem numer 10. 
Paragraf dziesiąty. Określa się plan dochodów i wydatków Gminy Zaniemyśl związanych 
z realizacją zadań z zakresu administracji rządowej i innych zadań zleconych odrębnymi 
ustawami zgodnie z załącznikiem numer II. Paragraf jedenasty. Określa się plan dochodów i 
wydatków Gminy Zaniemyśl związanych z realizacją zadań na podstawie porozumień między 
jednostkami samorządu terytorialnego zgodnie z załącznikiem numer 12. Paragraf dwunasty. 
Określa się plan dochodów i wydatków z tytułu środków na realizację zadań inwestycyjnych z 
programu Polski Ład zgodnie z załącznikiem numer 13. Paragraf trzynasty. Określa się plan 
dochodów i wydatków Rządowego Programu Odbudowy Zabytków zgodnie z załącznikiem 
numer 34. Paragraf czternasty. Ustala się limit zobowiązań z tytułu zaciąganych kredytów i 
pożyczek oraz emitowanych papierów wartościowych w kwocie 8 740 101,03 zł , w tym na 
pokrycie występującego w ciągu roku przejściowego deficytu budżetu gminy w kwocie miliona 
złotych, finansowanie planowanego deficytu budżetu gminy w kwocie 7 395 881,03 zł. Spłatę 
wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu zaciągniętych kredytów i pożyczek w kwocie  
344 220 zł. Paragraf piętnasty, upoważnia się Wójta Gminy Zaniemyśl do zaciągania kredytów i 
pożyczek oraz emisji papierów wartościowych na pokrycie występującego w ciągu roku 
budżetowego przejściowego deficytu budżetu do wysokości 1 000 000,00 zł. Zaciągania 
kredytów i pożyczek oraz emisji papierów wartościowych, o których mowa w artykule 89 
ustęp 1 punkt 2 i 3 ustawy o finansach publicznych na sfinansowanie planowanego deficytu 
budżetu do wysokości 7 395 881,03 zł zaciągania kredytów i pożyczek oraz emisji papierów 
wartościowych na spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu pożyczek i kredytów 
do wysokości 344 220 zł. Dokonywania zmian w budżecie polegających na przeniesieniach w 
planie wydatków między paragrafami i rozdziałami w ramach działu w zakresie wydatków 
bieżących, w tym wydatków na uposażenia i wynagrodzenia ze stosunku pracy. Przeniesienia 
w planie wydatków między paragrafami i rozdziałami w ramach działu pomiędzy zadaniami 
majątkowymi. Lokowania wolnych środków budżetowych na rachunkach bankowych w 
innych bankach niż bank prowadzący obsługę budżetu. Dokonywania zmian w planie 
dochodów i wydatków związanych z zmianą kwot lub uzyskaniem płatności przekazywanych 
z budżetu środków europejskich, o ile zmiany te nie pogorszą wyniku budżetu, zmianami w 
realizacji przedsięwzięcia finansowanego z udziałem środków europejskich albo środków, o 
których mowa w artykule 5 ust. 1 punkt 3, o ile zmiany te nie pogorszą w wyniku budżetu, 
zwrotem płatności otrzymanym z budżetu środków europejskich. W celu realizacji zadań 
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związanych z pomocą obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium 
tego państwa do dokonywania zmian w planie dochodów i wydatków budżetu jednostki 
samorządu terytorialnego, w tym dokonywania przeniesień wydatków między działami 
klasyfikacji budżetowej, dokonywania czynności, o których mowa w artykule 258 ust. 1, pkt. 
2 i 3 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych. Paragraf 16, w budżecie 
tworzy się rezerwy. Ogólną w wysokości 80 000 złotych, celową w wysokości  
347 000 złotych, w tym na realizację zadań własnych zakresów zarządzania kryzysowego  
147 000 zł. Paragraf siedemnasty, wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy 
Zaniemyśl. Paragraf osiemnasty, uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2025 roku i 
podlega publikacji w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego. Uzasadnienie 
do czytanego projektu uchwały w związku z budżetem Gminy Zaniemyśl na 2025 rok. Tak jak 
na początku mojej wypowiedzi poinformowałam Państwa, że opracowując ten projekt 
uchwały wspomagaliśmy się, oczywiście mieliśmy na uwadze, zapisy uchwały, o której już tu 
mówiłam, czyli uchwały z czerwca 2018 roku w sprawie trybu pracy nad projektem uchwały 
budżetowej, a także o zapisy ustawy o samorządzie gminnym i ustawy o finansach 
publicznych. Budżet gminy na rok 2025 opracowano na podstawie danych i prognoz, a w 
szczególności informacji Ministerstwa Finansów o należnych na 2025 rok dochodach z tytułu 
udziału w podatku dochodowym od osób fizycznych, podatku dochodowym od osób 
prawnych oraz dochodach z tytułu subwencji ogólnej. Informacji Wojewody Wielkopolskiego 
o kwotach dochodów związanych z realizacją zadań z zakresu administracji rządowej oraz 
dotacji celowych przeznaczonych na realizację zadań z zakresu administracji rządowej i zadań 
własnych. Informacji z Krajowego Biura Wyborczego Delegatura w Koninie o wysokości 
dotacji celowej dla poszczególnych jednostek samorządu terytorialnego na finansowanie 
zadań bieżących, zleconych gminom na prowadzenie i aktualizację z całego rejestru wyborców 
oraz przepisów ustawy z dnia 1 października 2024 roku o dochodach jednostek samorządu 
terytorialnego. Wysokości dochodów, dochodów prognozowanych, dochodów 
budżetowych, to tak jak było czytane w projekcie uchwały, to jest kwota 57 450 966,99 zł. 
Prognozowane wydatki budżetowe to kwota 64 883 554,67 zł. Przechody planuje się w 
kwocie 7 776 807,68 zł. I rozchody w wysokości 344 220 zł. Planuje się, że budżet Gminy 
zamknie się deficytem w kwocie 7 432 587,68 zł. Deficyt ten w wysokości 6 905 732,60 zł, 
związany jest z realizacją planowanych inwestycji, a w wysokości 526 855,08 zł jest 
deficytem z działalności bieżącej. Deficyt bieżący został omówiony w dalszej części 
uzasadnienia. To będę jeszcze Państwu też te informacje odczytywała. Jednakże należy mieć 
na uwadze, że w projekcie budżetu na 2025 rok dotacje oświatowe są już zaplanowane na 
okres całych 12 miesięcy. Według danych posiadanych przez Gminę na dzień sporządzania 
tego projektu. W porównaniu do projektu budżetu do roku 2024, oprócz ograniczenia 
wydatków poszczególnych referatów urzędu i jednostek organizacyjnych, ograniczone były 
także dotacje oświatowe, które były pierwotnie zaplanowane tylko w części. Jeśli chodzi o 
dochody budżetu, to powiem, że jeśli chodzi o taki przegląd procentowy, są one dochody 
bieżące to 82,58% dochodów ogółem, a dochody majątkowe to 17,42% dochodów. Jeśli 
chodzi o zawiadomienie Ministra Finansów, w projekcie budżetu na 2025 rok ujęto udziały 
we wpływach z podatku dochodowego od osób fizycznych w wysokości 24 989 225,02 zł. 
Udziały we wpływach z podatku dochodowego od osób prawnych, jest to kwota 908 946,70 
zł i dochody z tytułu subwencji ogólnej jest to kwota 5 726 827,79 złotych oraz dochody z 
tytułu rezerw, o których mowa w ustawie, w nowej ustawie o dochodach jednostek 
samorządu terytorialnego jest to kwota 783 6S3,49 zł. Planowane dotacje i środki bieżące na 
zadania zlecone i na zadania własne jest to ogółem kwota 3 706 776,99 zł. Jeśli chodzi o 
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dotacje i środki przeznaczone na realizację inwestycji, zaplanowano je w wysokości  
9 998 227,65 zł, Mając na uwadze niepewność realizacji części dochodów w pełnych 
planowanych kwotach. Należy podjąć wspólne działania w sprawie dywersyfikacji źródeł 
dochodów naszej Gminy, by osiągnąć cel opisany w części dotyczącej wydatków, konkretnie 
chodzi tutaj o wysokość deficytu bieżącego, o którym już była mowa, przedstawiając 
Państwu wysokość deficytu na deficyt związany z realizacją inwestycji oraz właśnie z 
wydatkami bieżącymi. Jeśli chodzi o kwestię wydatków, to na razie się odniosę też tylko do 
procentów, bo o głównych kwotach już była mowa. Wydatki bieżące stanowią 73,93% 
wydatków ogółem, wydatki majątkowe 26,7% wydatków ogółem, projektowane kwoty 
wydatków budżetowych ustalone są metodą szacunkową, na podstawie wykonywania 
budżetu, wykonania budżetu za 3 kwartały 2024 roku. Środki te pozwolę nam zabezpieczyć 
realizację zadań własnej Gminy, między innymi na prowadzenie szkół podstawowych i 
przedszkola, na utrzymanie dróg gminnych, utrzymanie zieleni, oczyszczania wsi, na 
otrzymanie czystości i porządku, na oświetlenie ulic, placów i dróg, utrzymanie Ochotniczych 
Straży Pożarnych, Rady Gminy, Ośrodka Pomocy Społecznej. Struktura zaplanowanych 
wydatków obejmuje, jeśli chodzi o wydatki bieżące, wydatki naszych jednostek budżetowych 
w kwocie 32 473 30T,69 zł. W tym są środki na wynagrodzenia i składki od nich naliczone. 
Jest to kwota 18 935 229,85 zł. Wydatki związane z realizacją ich statutowych zadań, czyli 
tych zadań statutowych naszych jednostek 13 538 071,84 zł. Dotacje na zadania bieżące, 
jest to kwota 11 485 022 zł, Wypłacane świadczenia na rzecz osób fizycznych w wysokości 
3 802 508 zł. Wydatki na programy finansowane z udziałem środków, o których mowa w art. 
5 ust. 1 pkt, 2 i 3, w części związanej z realizacją zadań Gminy tu mamy planowane 0 złotych, 
to przejdą już do ostatniej pozycji o wydatkach bieżących, czyli obsługa długu. Planujemy na 
ten cel wydać kwotę 210 000 zł. Wydatki majątkowe, w tych wydatkach planujemy inwestycje 
i zakupy inwestycyjne w kwocie 16 512 722,98 zł w tym kwota 336 417,44 zł dotyczy 
realizacji zadań finansowanych ze środków unijnych. Zakup objęcia akcji udziałów to 
jest kwota 400 000 zł. To tylko przypomnę, że w projekcie budżetu na 2025 rok różnica 
między dochodami bieżącymi, a wydatkami bieżącymi jest ujemna. Wynosi ona 526 855,08 
zł. Na skutek zapisu artykułu 242 ustawy o finansach publicznych, wynik z działalności 
bieżącej jest pozycją bardzo istotną, gdyż Rada Gminy nie może uchwalić budżetu, w którym 
planowane wydatki bieżące są wyższe od planowanych dochodów bieżących, powiększonych 
między innymi o nadwyżkę z lat ubiegłych. I taka sytuacja ma miejsce właśnie na terenie 
naszej Gminy. Jednakże jakby suma zrealizowanych nadwyżek z działalności bieżących z lat 
poprzednich pozwala nam zaplanować wydatki bieżące, przekraczające planowane dochody 
bieżące. Na to zezwalają nam zmienione zapisy ustawy o finansach publicznych, które 
również tą relację przedłużyły na kolejne, na kolejne Iata. Jednakże musimy mieć wszyscy 
na uwadze, że likwidacja deficytu operacyjnego, czyli tego deficytu bieżącego, czyli różnicy 
między dochodami bieżącymi, a wydatkami bieżącymi jest procesem długofalowym, który 
dotyczy zarówno dochodów bieżących, jak i wydatków bieżących, ale jego 
przeprowadzenie jest niezbędne, aby tą relację móc zachować w kolejnych latach. Jeszcze 
odniosę się tylko do planowanych przychodów i rozchodów. W roku 2025 przechody 
zaplanowano w kwocie 7 776 807,68 zł i zgodnie z projektem uchwały, którego Państwu 
odczytałam, kwota 36 706,65 zł są to środki pochodzące z dofinansowania unijnego, 
które wpłynęły nam w roku 2024 i dotyczą one realizacji projektu Cyberbezpieczny 
Samorząd. Pozostała kwota dotyczy planowanych do zaciągnięcia pożyczek i kredytów. Jeśli 
chodzi 
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o rozchody budżetu, planowane są one w kwocie 344 220 zł i te rozchody związane są ze 
spłatą pożyczek, jakie Gminą zaciągnęła w latach poprzednich. Dotyczy ona realizacji 
inwestycji, budowa sieci kanalizacji sanitarnej etap pierwszy i drugi, wraz z przebudową 
sieci wodociągowej w miejscowości Śnieciska w kwocie Z22 220 zł. Pożyczka ta 
zaciągnięta była w Wojewódzkim Funduszu Ochrony Środowiska I Gospodarki Wodnej  
w Poznaniu oraz kwota 122 000 zł dotyczy pożyczki zaciągniętej w Banku Gospodarstwa 
Krajowego na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane w domu 
szwajcarskim na Wyspie Edwarda. To tyle z mojej strony, jeśli chodzi o samą treść 
uzasadnienia. Na Wspólnej Komisji jeszcze wspomagaliśmy się, omawiając ten projekt 
uchwały prezentacją. Ja do niektórych pozycji na tej prezentacji nie będę się odnosiła, 
ponieważ te dane były już przeze mnie odczytane w uzasadnieniu. Tu możecie Państwo 
zobaczyć struktury dochodów bieżących i majątkowych. Widzimy, że jeśli chodzi o nasz  
budżet, to najwyższe dochody nasza Gmina w przyszłym roku pozyska z udziału w PIT i w 
CIT. Jest to kwota 25 898 171,72 zł. Ale nadmienię, że tak wysoka kwota udziałów związana 
jest ze zmianami ustawy związanej z dochodami jednostek samorządu terytorialnego. 
Ciężko będzie nam, zobaczycie Państwo w następnych s lajdach, będzie porównanie 
planowanych kwot i wykonania budżetów z lat poprzednich i właśnie roku 2025. W 
związku z tymi zmianami wprowadzonym i do ustawy o dochodach jednostek samorządu 
terytorialnego, niektóre pozycje jakby nie będą porównywalne, albo zobaczycie Państwo, że 
jest bardzo duża różnica jakby w realizacji tych dochodów. W dochodach majątkowych 
największe źródło stanowią dotacje i środki na inwestycje. Jest to kwota 9 998 227,65 zł. Ja 
tylko przypomnę, że oprócz uzasadnienia do uchwały budżetowej, również w uchwale 
dotyczącej wieloletniej prognozy finansowej, tam były te środki dokładnie omówione. 
Tutaj na tym slajdzie możecie Państwo jakby w ten sam sposób zobaczyć jakby źródła 
tych dochodów. Tu widzimy, te no faktycznie największe wpływy jakby rzucające się od 
razu w oczy, to są udziały w PIT i w CIT, wynikające jakby z przydzielonych dochodów 
dotyczących już tej nowej ustawy. Kolejny slajd dotyczy również źródeł dochodów. Już 
w podziale nie kwotowym, a w podziale procentowym, jeśli chodzi o strukturę 
planowanych kwot. Czyli najwyższe dochody, tak jak mówiłam, z udziału w PIT i w CIT. 
Kolejną pozycją, która wpływa na wysokość naszych dochodów i realizacji zadań są to 
środki pochodzące z wpływów z podatków i opłat. Przypomnę, że to, dotyczy to tej 
pozycji związanej z właśnie podatkami lokalnymi, czyli podatek od nieruchomości rolnej, 
podatek leśny, od środków transportowych, opłata śmieciowa oraz inne podatki, które w 
imieniu jakby Gminy realizują Urzędy Skarbowe, czyli na przykład podatek od czynności 
cywilno-prawnych, czy podatek od spadków i darowizn. Również widać, że w roku 2025 
dużym źródłem dochodów są właśnie dochody majątkowe kolejny slajd dotyczy dochodów 
planowanych na rok 2025 według działów. Co to znaczy według działów? Ja może tak 
pokrótce powiem, że są to jakby kierunki działalności, kierunki działalności Gminy. Taka 
jest konstrukcja budżetów nie tylko nasze) Gminy, ale wszystkich samorządów w naszym 
kraju. I tutaj widzimy, że najwyższe planowane dochody są w dziale 756. Dochody od osób 
prawnych, od osób fizycznych i od innych jednostek nieposiadających osobowości prawnej 
oraz wydatki związane z ich poborem. I oczywiście w tym dziale planowane są dochody 
właśnie z udziału w PIT w CIT oraz dochody z tytułu właśnie podatków lokalnych. Te 
same dane, ale już w wersji danych przedstawionych w formie wykresu i tutaj też widać 
od razu ten przeskok duży między realizacją dochodów w innych działach, a właśnie w tym 
dziale, gdzie ujęte są udziały w podatku dochodowym od osób fizycznych i od osób prawnych. 
Wydatki. Wydatki budżetu na rok 2025, podobnie jak w przypadku dochodów. Tutaj widzimy 



 

51 
 

ich struktury w podziale na wydatki bieżące i na wydatki majątkowe. Jeśli chodzi o wydatki 
bieżące, to najwyższa wysokość dotyczy wynagrodzeń i składek od nich naliczanych, jest to 
18 935 229,85 zł. Następnie są wydatki związane z realizacją zadań statutowych jednostek, 
czyli 13 538 071,84 zł i dotacja na zadania bieżące 11 485 022 zł. Te same dane 
przedstawione w formie wykresu. Tutaj widzimy też, nie patrząc może na wydatki 
majątkowe, jakie jest źródło, jakie są kierunki, kierunki wydatkowania środków. Kolejny slajd 
jest również jakby bliźniaczy do slajdu, który przedstawiał nam dochody roku 2025 według 
działów, czyli tak jak ja to nazywam, według kierunków działalności Gminy. I tu możemy 
zauważyć, że najwyższe planowane wydatki są w dziale oświata i wychowanie. Jest to kwota 
25 086 961 zł. Następnie gospodarka komunalna i ochrona środowiska. Jest to kwota  
9 429 156,60 zł. Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego 8 026 865,19 zł. Tu chciałabym 
tylko nadmienić, ja to też mówiłam na komisji, przedstawiałam takie dodatkowe dane 
dotyczące finansowania oświaty i finansowania gospodarki odpadami. Problem 
finansowania oświaty dotyczy wszystkich samorządów na terenie Polski. Wszystkie 
samorządy z tym tematem się borykają. Mając jednak na uwadze to, że oświata, jest bardzo 
ważną dziedziną. Jakby dzięki tym środkom edukowane są nasze dzieci w przedszkolach i w 
szkołach podstawowych, jesli chodzi o tutaj, o teren naszej gminy. 
Wiem, a pewnie Państwo w mediach również słyszeliście, że trwają prace nad zmianami 
w finansowaniu oświaty, bo tak jak za chwilę Państwu odczytam, będziecie Państwo widzieć 
jakie środki z własnych dochodów Gmina musi przeznaczać na finansowanie oświaty. Ja teraz 
już nie pamiętam tego roku, natomiast tylko przypomnę, że kiedyś oświata była w całości 
finansowana przez budżet państwa. Na jakimś etapie działalności samorządów to zadanie 
zostało przekazane do realizacji finansowania przez jednostki samorządu terytorialnego. W 
roku 2022, jeśli chodzi o środki, jakie Gmina przekazała, dodatkowe środki własne, jakie 
Gmina przekazała na realizację zadań oświatowych, to była kwota 5 549 020,41 zł. Jeśli 
chodzi o rok 2023, 7 299 865,08 zł . Nie odniosę się na razie do roku 2024, ponieważ on 
jeszcze trwa. Jak będziemy omawiać sprawozdanie z wykonania budżetu, to tam również ta 
kwota będzie podana. Mogę odczytać kwotę roku 2025, ale absolutnie myślę, że tutaj nikt z 
nas nie powinien tej kwoty porównywać do tych kwot odczytanych przeze mnie przed 
chwilą, dotyczących roku 2022-2023 oraz na pewno kwotą, która nam wyjdzie w roku 2024, 
ponieważ tak jak mówiłam, zmienione są zasady finansowania, przekazywania dochodów do 
jednostek samorządu terytorialnego. W chwili obecnej nie funkcjonuje już, w chwili obecnej 
to znaczy w roku 2025, nie funkcjonuje już subwencja oświatowa, czyli tak naprawdę nie 
jesteśmy w stanie wyliczyć dokładnie tych środków, jakie samorządy w przypadku tutaj 
naszej Gminy, jakie dokładamy do oświaty. Wspominałam to również na Wspólnej Komisji, 
że jakby tej nowej ustawy o dochodach wszyscy, w sensie myślę o nas samorządowcach, 
będziemy się uczyć i pewnie dyskusje na forach będą się odbywały, czy te zmiany faktycznie 
są pozytywne. Na chwilę obecną większość jest chyba odzewów właśnie pozytywnych, 
natomiast tak jak Państwo widzicie, tych niewiadomych jeszcze będzie. Ja tylko powiem, że 
tak powiem na chwilę obecną, to co mogę, tą kwotę, którą mogę Państwu podać, to jest w 
zaokrągleniu 24 000 000, gdzie dokładamy do budżetu oświaty. Chociaż mówię, to tak 
naprawdę to nie jest ta kwota, ponieważ w tej chwili ta nowa ustawa przewiduje coś takiego 
jak potrzeby oświatowe i tam te wartości są wyliczane, czyli środki jakby na finansowanie 
oświaty i również innych zadań wpływają nam właśnie w udziałach w podatku dochodowym, 
ad osób fizycznych i prawnych i w następnych slajdach Państwo zobaczycie, że ta wartość, 
którą mamy zaplanowaną na rok 2025 jest o wiele, wiele wyższa niż w latach poprzednich. 
Bo teraz te subwencje, które gmina od gminy, czyli samorządy otrzymywały w latach 
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poprzednich, one są ujęte właśnie w tych udziałach w podatku PIT i CIT. Dlatego proszę jakby 
przy swoich rozważaniach tej kwoty, o której przed chwilą mówiłam, dotyczącej oświaty 
roku 2025 nie brać pod uwagę, bo nie są to dane adekwatne. Natomiast jeśli chodzi o 
gospodarkę odpadami, ja tylko przypomnę, że ten system gospodarki to jest takim 
systemem, który zgodnie z ustawą powinien być samofinansującym się. Nasza Gmina 
bodajże w roku 2021 podjęła uchwałę, która mówi o tym, że jeśli okaże się, że wydatki 
związane właśnie z tym systemem przewyższają dochody, to Gmina może je sfinansować z 
dochodów własnych, z dochodów pozostałych. I tak w roku 2022 dołożyliśmy do tego 
systemu kwotę 472 696,38 zł. W roku 2023 do tego systemu z dochodów własnych Gminy 
przeznaczyliśmy kwotę 817 179,78 zł. Rok 2024 jeszcze trwa, więc o tym też będziemy 
mówić przedstawiając Państwu sprawozdanie z wykonaniem budżetu. Jeśli chodzi o 
planowane dochody i wydatki dotyczące roku 2025, to jeśli chodzi o system 
zagospodarowania odpadami z dochodów własnych, na tym etapie, na etapie planowania 
dołożymy kwotę 573 593,29 zł. Następny slajd przedstawia nam wydatki według działów, ale 
już w wersji jakby wykresu i tutaj też widać, że oświata wychowania przewyższa jakby 
wydatki w innych, w innych działach. Kolejny wykres przedstawia również kwoty 
planowanych wydatków na poszczególne działy, ale już od największego do najmniejszego. 
Kolejny slajd dotyczy wyniku roku 2025 i tutaj Państwo po jednej stronie macie 
przedstawione, przedstawione planowane dochody budżetu w podziale na bieżące i 
majątkowe, a po drugiej stronie planowane wydatki również w podziale na bieżące 
i majątkowe. Przedstawione jest deficyt budżetu czyli kwota 7 432 587,68 zł oraz ten deficyt 
bieżący, czyli różnica między planowanymi dochodami bieżącymi, a wydatkami bieżącymi. 
Jest to kwota 526 855,08 złotych. I tutaj tylko powiem, że bardzo szeroko ten temat 
poruszany był na Wspólnej Komisji i myślę, że jakby wszyscy będziemy wspólnie pracować 
nad tym, aby jakby corocznie ta różnica była mniejsza i żeby wykonanie w każdym roku było 
mniejsze, niż właśnie przedstawiane Państwu plany. I teraz kolejne dwa slajdy, to będą 
slajdy, które przedstawiają nam poziom planowanych dochodów i planowanych wydatków, 
ale to jest ten poziom w porównaniu do już wykonanych, wykonanych w latach 2022 i 2023 
oraz w planach jeszcze roku 2024. Jeśli chodzi o dochody, to tak jak już Państwu mówiłam, w 
projekcie budżetu na rok 2025, najwyższe planowane dochody w dochodach bieżących, są to 
dochody z tytułu udziału w podatku PET i CIT, kwota 25 898 1 71,72 zł. I tak jak Państwo 
widzicie, no jest to kwota o wiele, wiele wyższa niż w latach poprzednich. I tak jak mówiłam, 
omawiając poprzednie slajdy, wynika to ze zmiany ustawy a dochodach jednostek 
samorządu terytorialnego, gdzie jeśli chodzi o środki przekazywane nam przez państwo, nie 
funkcjonują już subwencje na starych zasadach, tylko większość środków przeliczana jest na 
tak zwane potrzeby i przekazywana jest nam w formie właśnie udziału w podatku PIT i CIT. I 
tu możecie Państwo zauważyć, tą różnicę właśnie w subwencji ogólnej, gdzie ta kwota na rok 
2025 to jest tylko kwota 6 000 000, w zaokrągleniu 6 500 000 zł, a widzimy, że w poprzednich 
latach te subwencje były wyższe. Odniosę się może jeszcze do wpływów z dotacji i dochodów 
celowych, ta kwota, która jest zaplanowana na chwilę obecną, czyli te 3 706 000 zł, ja myślę, że 
ona w trakcie roku ulegnie zmianie ze względu na to, wiele zadań, które realizuje przede 
wszystkim Ośrodek Pomocy Społecznej, zawiadomienie o zmianach, o przyznanych 
zwiększonych środkach na realizację, czy na dofinansowanie tych zadań, czy na realizację zadań 
zleconych z administracji rządowej, przychodzi w trakcie roku. Natomiast tu możecie Państwo 
zauważyć dużą różnicę między rokiem 2022, a rokiem 2023. Ja tylko przypomnę, żeby to też 
było związane z reformą, która się odbyła, to znaczy z tym, że wypłata środków z tak zwanego 
500 +, teraz to jest 800 + oraz ze środków na dobry start, bodajże to się tak nazywało, 300 + nie 
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realizuje już Ośrodek Pomocy Społecznej, dotyczy to oczywiście wszystkich samorządów na 
terenie Polski, tylko do realizacji te zadania przyszły już do Zakładu Ubezpieczeń Społecznych. 
Jeśli chodzi o dochody z majątku, natomiast dotacje i środki na inwestycje to już jest ta kwota, o 
której mówiłam, gdzie szerzej one są przedstawione w uzasadnieniu do projektu uchwały 
budżetowej oraz wieloletniej prognozie finansowej. Jeśli chodzi o przedstawione wydatki, gdzie 
tutaj też tak jak mówiłam jest odniesienie do wykonania w latach 2022-2023 i planu na rok 
2024, to widzimy, że właściwie przez poszczególne lata te wynagrodzenia i składki od nich 
naliczane były tą najwyższą pozycją. Jeśli chodzi o świadczenia na rzecz osób fizycznych, tutaj na 
chwilą obecną planowana jest kwota 3 000 802 zł, zazwyczaj są to te świadczenia, które właśnie 
swoim podopiecznym wypłaca Ośrodek Pomocy Społecznej i tutaj myślę, że w trakcie roku ta 
kwota również się zwiększy, patrząc na to wykonanie w latach poprzednich. Oczywiście różnica 
w roku 2022-2023 dotyczy przejścia 500 + i 300 + do ZUS-u. Wydatki związane z realizacją zadań 
statutowych jednostek. To ja tylko przypomnę, że są to te zadania, które na podstawie ustawy o 
samorządzie gminnym realizują nasze jednostki, nasze jednostki budżetowe, czyli Szkoła 
Podstawowa w Zaniemyślu, Szkoła Podstawowa w Śnieciskach, Przedszkole Samorządowe, 
Schronisko Młodzieżowe, Ośrodek Pomocy Społecznej oraz oczywiście Urząd Gminy. Dodam 
tylko, że również z budżetu Gminy finansowana jest działalność naszych instytucji kultury, czyli 
Gminnego Ośrodka Kultury i Biblioteki Publicznej. W budżecie zapisana, w formie wydatków 
zapisana jest właśnie dotacja na realizację zadań przez te jednostki. No i widzicie Państwo wynik 
budżetu, jeśli chodzi o rok 2022-2023. To jest deficyt wykonany. Jeśli chodzi o rok 2024, jesteśmy 
jakby w trakcie jego realizacji, ale dzisiaj widzicie Państwo, że podejmowaliśmy uchwałę, gdzie 
już ten planowany deficyt jest już w mniejszy w kwocie i miejmy nadzieję, że samo wykonanie 
okaże się jeszcze mniejsze niż plan, który przyjęliście Państwo dzisiaj uchwałą, bo te środki 
niewykorzystane z oszczędności, z nadwyżek z lat poprzednich, pozwolą nam finansować nasze 
zadania, czy zadania inwestycyjne w części, chociaż w roku 2025. 
 
ppkt 2 odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie uchwały 
budżetowej 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Wnioski i uwagi do projektu uchwały będą na końcu. Przeczytam teraz opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie uchwały budżetowej. Uchwała SO-11/09S2/162/2024 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 5 grudnia 2024 roku w 
sprawie: wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na 2025 rok. 
Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu wyznaczony Zarządzeniem numer 
16/2023, Prezesa Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 4 września 2023 roku, ze 
zmianami w osobach: Przewodnicząca Małgorzata Okrent, Członkowie Małgorzata Lisowska, 
Danuta Szczepańska. Działając na podstawie art. 13 pkt 3, art. 39, ust 2 ustawy z dnia 7 
października 1992 r. o regionalnych izbach obrachunkowych (Dz. U. z 2023 r. poz. 132S z późn. 
zm.) w związku z art. 238 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych (Dz. U. 2024 r. 
poz. 1530, z póżn. zm.) wyraża o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl 
na 2025 rok, opinię pozytywną. Uzasadnienie. Projekt uchwały budżetowej przedłożony został 
w dniu 15 listopada 2024 roku wraz z projektem przedłożone zostało uzasadnienie do projektu 
uchwały. Szczegółowości projektu oraz uzasadnienie wraz z materiałami informacyjnymi 
załączone do projektu odpowiadają wymogom określonym uchwałą numer XXXIII/ 2S9/ 2010 
Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 28 czerwca 2010 roku w sprawie trybu prac nad projektem 
uchwały budżetowej.  
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1. W projekcie uchwały budżetowej ustalone zostały:  
a. dochody w wysokości 57 450 966,99 zł, w tym:  

- dochody bieżące w wysokości 47 443 976,61 zł  
- dochody majątkowe w wysokości 10 006 990,38 zł, 

b. wydatki w wysokości 64 883 554,67 zł, w tym: 
- wydatki bieżące w wysokości 4 7 970 831,69 zł, 
- wydatki majątkowe w wysokości 16 912 722,98 zł. 

Planowane w projekcie dochody bieżące w (47 443 976,61 zł) powiększone o przychody 
jednostek samorządu terytorialnego z wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 
ust. 1 pkt 2 ustawy i dotacji na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego 
z udziałem tych środków, to jest 36 706,65 zł, są niższe od wydatków bieżących, to jest 
47 970 831,69 zł o kwotę 490 148,43 zł, a zatem nie zostanie spełniony wymóg wynikający z 
przepisu art. 242 ust. 1 ust. o finansach publicznych. W uzasadnieniu do projektu uchwały 
budżetowej Wójt zawarł następujące informacje: „W projekcie budżetu na 2025 rok różnica 
pomiędzy dochodami bieżącymi, a wydatkami bieżącymi jest ujemna i wynosi 526 855,08 zł. 
Na skutek zapisu w artykule 242 ustawy z dnia 29 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych 
(t.j. Dz. U. z 2024 roku, poz. 1530) wynik z działalności bieżącej jest pozycją bardzo istotną, 
gdyż Rada Gminy nie może uchwalić budżetu, w którym planowane wydatki bieżące są wyższe 
od planowanych dochodów bieżących, powiększonych między innymi o nadwyżkę z lat 
ubiegłych. W art. 9 ustawy z 17.09.2021 r. o zmianie ustawy a dochodach jednostek 
samorządu terytorialnego oraz niektórych innych ustaw, to jest (Dz. U. z 2021 s poz. 1927) 
wprowadzono zmianę okresową zasady równoważenia budżetu JST. W artykule tym wskazano, 
że w latach 2022-2025 jednostka samorządu terytorialnego może w danym roku budżetowym 
przekroczyć relację, o której mowa w art. 242 ust. 1 i Z ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o 
finansach publicznych pod warunkiem, że w latach 2022-2025 suma przekroczeń tej realizacji 
w poszczególnych latach nie będzie wyższa od sumy nadwyżek wynikających z tej relacji 
w poszczególnych latach. Zależność ta została przedstawiona w projekcie Wieloletniej 
Prognozy finansowej“. Z dokumentów będących w posiadaniu Izby (sprawozdania budżetowe 
RB-27S i RB- 28S za lata 2022 i 2023) wynika, że Gmina Zaniemyśl ma możliwość takiego 
prognozowania dochodów bieżących, powiększonych o przychody jednostek samorządu 
terytorialnego z wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. y pkt 2 ustawy i 
dotacji na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem tych środków i 
wydatków bieżących, gdyż suma nadwyżek wynikających z tej relacji w latach 2022 i 2023 jest 
wyższa od sunny przekroczeń tej realizacji w poszczególnych latach. Deficyt budżetu w kwocie 
7 432 587,68 zł zostanie sfinansowany z przychodów jednostek samorządu terytorialnego z 
wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy i dotacji na 
realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem tych środków w kwocie 
36 706,65 zł oraz przychodów z zaciągniętych pożyczek i kredytów na rynku krajowym w 
kwocie 7 395 881,03 zł, co wynika z postanowień paragrafu 3 projektu uchwały budżetowej. 
łączną kwotę przychodów w wysokości 7 776 807,68 zł wykazano w paragrafie 4 projektu 
uchwały budżetowej. W załączniku numer 5 do projektu uchwały budżetowej pn. “Plan 
przychodów i rozchodów Gminy Zaniemyśl w 2025 roku” wykazano z kolei następujące 
przychody  
- przychody jednostek samorządu terytorialnego z wynikających z rozliczeń środków 
określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy i dotacji na realizację programu, projektu lub zadania 
finansowanego z udziałem tych środków (paragraf 906) w kwocie 36 706,65 zł. 
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- przychody z zaciągniętych pożyczek i kredytów na rynku krajowym, (paragraf 952) w kwocie 7 
740 101,03 zł. Łączną kwotę rozchodów w wysokość 344 220,00 zł wykazano w paragrafie 4 
28 października 2024 roku w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy Zaniemyśl na rok 2024, 
do budżetu 2024 roku wprowadzono dochody w dziale 750 —„Administracja publiczna w 
rozdziale 75023 - Urzędy gmin (miast i miast na prawach powiatu)”. Paragraf 620 z czwartą 
cyfrą „7" - Dotacja celowa w ramach programów finansowanych z udziałem środków 
europejskich oraz środków, o których mowa w art. 5 ust. 3 pkt 3 oraz ust. 3 pkt 5 i 6 ustawy, lub 
płatności w ramach budżetu środków europejskich z wyłączeniem dochodów klasyfikowanych 
w paragrafie 625" w kwocie 30 833,62 zł oraz paragraf 620 z czwartą cyfrą 9” w kwocie 
5 873,03 zł, a następnie kwotę 36 706,65 zł wprowadzono pa stronie rozchodów jako przelewy na 
rachunki lokat (paragraf 994). 
2. Kwoty zaplanowanych w wydatkach budżetu rezerw, to jest rezerwy ogólnej i rezerw  
celowych, mieszczą się w granicach określonych w przepisie artykułu 222 ust. 1 i 3 ustawy 
o finansach publicznych, a rezerwa celowa na realizację zadań własnych z zakresu zarządzania 
kryzysowego mieści się w limicie określonym w artykule 26 ust. 4 ustawy z dnia 26 kwietnia 2007 
roku o zarządzeniu kryzysowym, zarządzaniu kryzysowym (Dz.U. z 2023 r. poz. 322 z późn. zm.) 
3. Zakres unormowań zawartych w projekcie uchwały budżetowej odpowiada wymogom ustawy 
o finansach publicznych, a w szczególności art. 212 i 21S ustawy. Projekt uchwały jest kompletny 
oraz rachunkowo zgodny.  
4. W paragrafie 9 projektu uchwały budżetowej postanowiono: 
„1. Określa się dochody w kwocie 564 565,58 zł z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż napojów 
alkoholowych i 25 000,00 zł z tytułu części opłaty za zezwolenia na sprzedaż napojów 
alkoholowych oraz wydatki w kwocie 181 561,58 zł na realizacją zadań określonych w gminnym 
programie w profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych, zgodnie z załącznikiem 
Nr 10. 
2. „Określa się wydatki w kwocie 8 000,00 zł na realizację zadań określonych w gminnym 
programie przeciwdziałania narkomanii, zgodnie z załącznikiem Nr 10". 
Skład orzekający przypomina, że zgodnie z artykułem 93 ust. 4 ustawy z dnia 26 października 
1982 roku o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi (Dz. U. z 2023 r. poz. 
2151 z późn. zm.) „Gmina przeznacza środki, o których mowa w ust. 3 pkt. 1, na działania mające 
na celu realizację lokalnej międzysektorowej polityki przeciwdziałania negatywnym skutkom 
spożycia alkoholu“. Zatem wpływy z opłaty za zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych, 
o których mowa w artykule 93 ust. 3, stanowiące dochód gminy, powinny być przeznaczone na 
zadania, o których mowa w art. 41 ust. 1 ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu 
narkomanii).  
5. Z przedłożonego projektu wynika, że zadania określone ustawą z dnia 13 września 1996 r.  
o utrzymaniu czystości i porządku w gminach (Dz. U. z 2034 r. poz. 399) a dotyczące 
funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami komunalnymi Gmina realizuje we własnym 
zakresie. Dochody z tytułu opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi zostały  
zaplanowane w wysokości 2 628 140,00 zł (dział 900 — „Gospodarka komunalna i ochrona 
środowiska” rozdział 90002 — „Gospodarka odpadami komunalnymi") w nw. Paragrafach: 
- paragraf 0490 — „Wpływy z innych lokalnych opłat pobieranych przez jednostki samorządu 
terytorialnego na podstawie odrębnych ustaw“ - 2 620 140,00 zł. 
- paragraf 0640 — Wpływy z tytułu kosztów egzekucyjnych, opłaty komorniczej i kosztów 
upomnień 3 000,00 zł. 
- paragraf 0910 — „Wpływy z odsetek od nieterminowych wpłat z tytułu podatków  

i opłat“ 5 000 zł. 



 

56 
 

Natomiast wydatki zaplanowano w dziale 900, rozdziale 90002 w kwocie 3 201 733,29 zł, 
to jest wyższej od planowanych dochodów o 573 593,29 zł. W dniu 29 listopada 2021 r. 
Rada Gminy Zaniemyśl podjęła uchwałę numer XXXIX/25 1/2021, na podstawie której 
postanowiła o pokryciu części kosztów funkcjonowania systemu gospodarowania 
odpadami komunalnymi na terenie gminy Zaniemyśl z dochodów własnych 
niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi  
w wysokości stanowiącej różnicą pomiędzy tymi dochodami, a wydatkami związanymi  
z realizacją zadania. 
6. Zakres proponowanych upoważnień dla organu wykonawczego nie wykracza poza 
dyspozycje ustawowe. 
7. Z załączników Nr 2 — „Projekt - Plan wydatków na rok 2025“ oraz Nr 6 — „Plan dotacji 
udzielanych z budżetu Gminy Zaniemyśl w 2025 roku“ wynika, że Gmina przewiduje 
udzielenie dotacji min. w następujących podziałkach klasyfikacji budżetowej: 
- w dziale 921— „Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego” rozdziale 92120 — 
„Ochrona zabytków i opieka nad zabytkami“, paragraf 2720  „Dotacja celowa z budżetu 
na finansowanie lub dofinansowanie prac remontowych i konserwatorskich obiektów 
zabytkowych przekazane jednostkom niezaliczanym do sektora finansów publicznych w 
kwocie 10 000,00 zł 
- w dziale 600 — „Transport i łączność“, rozdziale 60001 — „Krajowe pasażerskie przewozy 
kolejowe", paragraf 6300 — „Dotacja celowa na pomoc finansową udzielaną między 
jednostkami samorządu terytorialnego na dofinansowanie własnych zadań inwestycyjnych i 
zakupów inwestycyjnych“ w kwocie 100 000 zł. Z załącznika Nr 3 — „Plan wydatków 
majątkowych Gminy Zaniemyśl w 2025 roku“ wynika, że środki te są przeznaczone na 
dotacje dla Powiatu Średzkiego na modernizację infrastruktury kolei wąskotorowej. Skład 
orzekający przypomina o konieczności podjęcia stosownych uchwał w sprawie udzielenia 
dotacji celowej na dofinansowanie prac remontowych i konserwatorskich oraz udzielenia 
pomocy finansowej przed przekazaniem środków finansowych. 
III. Ponadto Skład Orzekający wskazuje, że: 
1. W zakresie proponowanych upoważnień dla Wójta Gminy Zaniemyśl postanowiono: 
- w paragrafie 15 ust. 2 projektu uchwały budżetowej upoważniono Wójta Gminy Zaniemyśl 
do „(...) zaciągania kredytów i pożyczek oraz emisji papierów wartościowych, o których mowa 
w art. 89 ust. 1, pkt. 2 i 3 ustawy o finansach publicznych, na sfinansowanie planowanego 
deficytu budżetu do wysokości 7 395 881,03 zł". W ocenie Składu Orzekającego zbędnie 
użyto wyrażenia „oraz emisji papierów wartościowych“, gdyż Jednostka nie planuje 
przychodów z emisji papierów wartościowych (przychody ze sprzedaży innych papierów 
wartościowych, paragraf 931), zaplanowano natomiast przychody z zaciągniętych pożyczek i 
kredytów na rynku krajowym (paragraf 952a w kwocie 7 395 881,03 zł. zbędnie wskazano 
również na art. 89 ust. 1 pkt 3 ustawy o finansach publicznych, gdyż kwota 7 395 881,03 zł, 
którą wskazano w postanowieniach paragraf 15 ust. 2 jest przeznaczona tylko i wyłącznie na 
sfinansowanie planowanego deficytu, a art. 89 ust. 1 pkt 3 stanowi o możliwości 
sfinansowania spłaty wcześniej zaciągniętych zobowiązań, między innymi z tytułu pożyczek i 
kredytów, w paragrafie 15 w ust. 3 projektu uchwały budżetowej upoważniono Wójta 
Gminy Zaniemyśl do „ (...) zaciągania kredytów i pożyczek oraz emisji papierów 
wartościowych na spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu pożyczek i kredytów 
do wysokości 344 220 zł”. W ocenie Składu Orzekającego zbędnie użyto wyrażenia „oraz 
emisji papierów wartościowych“, gdyż jednostka nie planuje przychodów z emisji papierów 
wartościowych (przychody ze sprzedaży innych papierów wartościowych - paragraf 931), 
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natomiast kwota 344 230 zł obejmuje tylko spłaty z tytułu zaciągniętych wcześniej pożyczek 
i kredytów. 
2. Skład Orzekający wskazuje, że występują niespójności pomiędzy załącznikiem Nr 2 do 
projektu uchwały w sprawie WPF, pod nazwą „Wykaz przedsięwzięć” a załącznikiem Nr 3 do 
projektu budżetu na 2025 rok pod nazwą “Plan wydatków majątkowych Gminy Zaniemyśl 
w 2025 roku“. Mianowicie, w załączniku Nr 2 do projektu uchwały w sprawie WPF 
wykazano:  
- w poz. 1.3.2.34 przedsięwzięcie pod nazwą „Remont elewacji budynku użyteczności 
publicznej Szkoły Podstawowej imienia Jana Pawła II w Pigłowicach poprawa jakości 
obiektów użyteczności publicznej“ natomiast w projekcie uchwały budżetowej podano 
nazwę: „Renowacja elewacji szkoły podstawowej w miejscowości Pigłowice“, 
- w poz. 1.3.2.35, przedsięwzięcie pod nazwą “ Budowa świetlicy Kępa - poprawa jakości 
życia mieszkańców i zaspokajania ich potrzeb” natomiast w projekcie uchwały 
budżetowej podano nazwę „Sołectwo Kępa - przygotowanie dokumentacji projektowej 
dotyczącej budowy świetlicy“ (zadanie realizowane w ramach Funduszu Sołeckiego i 
wykazane również w załączniku Nr 9 do projektu uchwały budżetowej pod nawą „Plan 
Funduszu Sołeckiego Gminy Zaniemyśl w 2025 roku”), 
- w poz. 1.3.2.35 przedsięwzięcie pod nazwą “Budowa świetlicy wiejskiej w miejscowości 
Śnieciska poprawa jakości życia mieszkańców i zaspokajania ich potrzeb“ natomiast w 
projekcie uchwały budżetowej podano nazwę „Sołectwo Śnieciska - przygotowanie 
dokumentacji projektowej świetlicy wiejskiej w miejscowości Śnieciska“ (zadanie 
realizowane w ramach funduszu sołeckiego i wykazane również w załączniku Nr 9 do 
projektu uchwały budżetowej pod nazwą „Plan funduszu sołeckiego gminy Zaniemyśl w 
2025 roku”). 
Mając na uwadze powyższe Skład Orzekający postanowił jak w sentencji. Podpisano 
Przewodnicząca Składu Orzekającego Małgorzata Okrent. 
 
ppkt 3 odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Zaniemyśl, 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
0 odczytanie tej opinii poproszę Przewodniczącego komisji Budżetowej, Pana Michała 
Marciniaka. 
 
Radny Marciniak Michał 
Zaniemyśl, 2 grudnia 2024 roku, Rada Gminy Zaniemyśl do Wójta Gminy Zaniemyśl 
Grzegorza Grali. Zgodnie z paragrafem ósmym punktu pierwszego i drugiego uchwały 
numer XLIII/308/2018, Rady Gminy Zaniemyśl, z dnia 25 czerwca 2018 roku w sprawie 
trybu prac nad projektem uchwały budżetowej oraz uchwały numer IX/75/2019, Rady 
Gminy Zaniemyśl z dnia 24 czerwca 2019 roku. W sprawie zmiany uchwały numer 
XLIII/308/2018, Rady Gminy Zaniemyśl z dnia 25 czerwca 2018 roku w sprawie trybu 
prac nad projektem uchwały budżetowej Komisje Rady Gminy Zaniemyśl po analizie 
przedstawionego projektu uchwały budżetowej na wspólnym posiedzeniu, które odbyło 
się 2 grudnia 2024 roku wyrażają opinię pozytywną o projekcie budżetu gminy na 2025 
rok. Podpisano Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Michał Marciniak, 
Przewodnicząca Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Ewelina Siudzińska, 
Przewodnicząca Komisji Oświaty i Kultury Katarzyna Szymczak- Kozak, Przewodniczący 
Komisji Rewizyjnej Marcin Brylewski, Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 
Mateusz Manikowski. 
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ppkt 4 odczytanie stanowiska Wójta Gminy Zaniemyśl w sprawie opinii i wniosków Komisji 
Rady Gminy Zaniemyśl oraz Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie 
uchwały budżetowej. Stanowisko to zawiera również autopoprawki do projektu uchwały 
budżetowej, 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Odczytanie stanowiska Wójta Gminy Zaniemyśl w sprawie opinii i wniosków Komisji í Rady 
Gminy Zaniemyśl oraz Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie uchwały 
budżetowej. Stanowisko, to zawiera również autopoprawki do projektu uchwały budżetowej. 
Panie Wójcie, proszę bardzo. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Zaniemyśl 16 grudnia 2024 roku, stanowisko Wójta Gminy Zaniemyśl w sprawie projektu 
budżetu Gminy na rok 2025. Komisje Rady Gminy Zaniemyśl zapoznały się z projektem 
budżetu na rok 2025 na wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady, które odbyło się dnia 9 
grudnia 2024 roku. Projekt ten został pozytywnie zaopiniowany. Wnoszę dodatkowe zmiany 
pa stronie dochodów bieżących i majątkowych oraz wydatków bieżących i majątkowych, 
które opisuję poniżej. 
Dochody. Dochody budżetu Gminy Zaniemyśl na rok 2025 zostają zwiększone o kwotę 
547 216,89 zł do kwoty 57 998 183,88 zł w tym, dochody bieżące ulegają zwiększeniu o 
kwotę  
83 949 zł, do kwoty 47 527 92S,6ł zł, dochody majątkowe ulegają zwiększeniu o kwotę     
463 267,89 zł do kwoty 10 470 258,27 zł. 
Dokonuje się następujących zwiększeń po stronie dochodów bieżących w związku z podjętą 
uchwalą Rady Gminy Zaniemyśl numer 7/69/2024 z dnia 25 listopada 2024 roku w sprawie 
obniżania średniej ceny skupu żyta dla celów podatku rolnego na obszarze gminy Zaniemyśl 
na rok 2025, 
- W dziale dochody od osób prawnych, od osób fizycznych i od innych jednostek 
nieposiadających osobowości prawnej oraz wydatki związane z ich poborem. 
- W rozdziale wpływy z podatku rolnego, podatku leśnego, podatku od czynności  
cywilnoprawnych, podatków od opłat lokalnych, od osób prawnych i innych jednostek 
organizacyjnych. 
- W ramach paragrafu „Wpływy z podatku rolnego” zwiększa się dochody o 12 759 zł do   
kwoty 165 083 zł. W dziale dochody od osób prawnych, od osób fizycznych i od innych 
jednostek nieposiadających osobowości prawnej oraz wydatki związane z ich poborem w 
rozdziale wpływy z podatku rolnego, podatku leśnego, podatku od spadków i darowizn, 
podatku od czynności cywilno-prawnych oraz podatków od opłat lokalnych od osób 
fizycznych w ramach paragrafu wpływy z podatku rolnego zwiększa się dochody o 71 190 zł 
do kwoty 934 486 zł. 
Dokonuje się następujących zwiększeń po stronie dochodów majątkowych. W dziale 
gospodarka mieszkaniowa w rozdziale gospodarka gruntami i nieruchomościami w ramach 
paragrafu wpłaty z tytułu odpłatnego nabycia prawa własności oraz prawa użytkowania 
wieczystego nieruchomości wprowadza się dochody w kwocie 463 267,89 zł. Rozstrzygnięcie 
ogłoszonego przetargu na zbycie nieruchomości zgodnie z uchwałą numer 5/38/2024 Rady 
Gminy Zaniemyśl z dnia 30 września 2024 roku oraz Zarządzeniem Wójta numer 
Zarządzeniem nr 62 Wójta Gminy Zaniemyśl z dnia 15 listopada 2024 roku odbędzie się 
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w grudniu 2024 roku. Akt notarialny poświadczający zbycie nieruchomości planuje się 
podpisać w roku 2025. Podsumowanie zmian dochodów Gminy Zaniemyśl przedstawia 
tabela, którą Państwo macie w załączonym dokumencie, ja ją postaram się przedstawić. 
Dochody ogółem przed zmianą 57 450 966,99 zł, zmiana 547 216,89 zł, po zmianie                   
57 998 183,88 zł. Dochody bieżące przed zmianą 47 443 976,61 zł, zmiana 83 949 złotych, po 
zmianie 47 527 925,61 zł, w tym dochody od osób prawnych, od osób fizycznych i od innych 
jednostek nieposiadających osobowości prawnej oraz wydatki związane z ich poborem. 
Przed zmianą 33 214 644,25 zł, zmiana 83 949 zł, po zmianie 33 298 593,25 zł. Dochody 
majątkowe 10 006 990,38 zł to było przed zmianą, zmiana 463 267,89 zł po zmianie               
10 470 258,27 zł w tym gospodarka mieszkaniowa przed zmianą 8 762,73 zł, zmiana           
463 267,89 zł i po zmianie 472 030,62 zł. Wydatki budżetu gminy na rok 2025 zostają 
zwiększone o kwotę 547 216,89 zł do kwoty 65 430 771,56 zł w tym wydatki bieżące ulegają 
zwiększeniu o kwotę 83 949 zł do kwoty 48 054 780,69 zł. Wydatki majątkowe ulegają 
zwiększeniu o kwotę 463 267,89 zł do kwoty 17 375 990,87 zł. Dokonuje się następujących 
zwiększeń po stronie wydatków bieżących. W dziale rolnictwo i łowiectwo, w rozdziale 
izby rolnicze, w ramach paragrafu wpłaty gmin na rzecz lzb Rolniczych w wysokości 2% 
uzyskanych wpływów z podatku rolnego oraz kwoty w wysokości 1,5% należnego 
podatku rolnego na rzecz wybranego przez podatnika podmiotu uprawnionego zwiększa 
się wydatki o 1 678,98 zł do kwoty 21 991,38 zł. Zmiana wysokości planowanych 
wydatków związana jest ze zwiększeniem planu dochodów z tytułu wpływów 
z podatku rolnego. W dziale administracja publiczna, w rozdziale urzędy gmin, miast i 
miast na prawach powiatu, w ramach paragrafu zakup materiałów i wyposażenia 
zwiększa się wydatki o 10 000 zł do kwoty 147 000 zł. Środki te planuje się przeznaczyć 
na zakup namiotu eventowego z logo Gminy Zaniemyśl oraz kosy spalinowej. W związku 
z rozstrzygnięciem postępowania o udzieleniu zamówienia publicznego kompleksowa 
dostawa energii elektrycznej wraz z usługą dystrybucji do Gminy Zaniemyśl w okresie od 
1 stycznia 2025 roku do 31 grudnia 2025 roku, zwiększa się plan wydatków według 
poniższej klasyfikacji budżetowej, zapewniając środki na zakup paliwa gazowego i wody. 
W dziale administracja publiczna, w rozdziale urzędy gmin, miast i miast na prawach 
powiatu, w ramach paragrafu zakup energii, zwiększa się wydatki 35 000 złotych do 
kwoty 67 054,80 zł. W dziale bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa w 
rozdziale ochotnicze straże pożarne w ramach paragrafu zakup energii zwiększa się 
wydatki o 6 000 zł do kwoty 31 202,98 zł. W dziale Kultura i Ochrona Dziedzictwa 
Narodowego w rozdziale Domy i Ośrodki Kultury, Świetlice i Kluby w ramach paragrafu 
„Zakup Energii“ zwiększa się wydatki o 13 321,02 zł do kwoty 68 458,96 zł. W dziale 
kultura fizyczna w rozdziale obiekty sportowe w ramach paragrafu zakup energii 
zwiększa się wydatki o 17 949 zł do kwoty 29 949 zł. Dokonuje się następujących 
zwiększeń po stronie wydatków majątkowych. W dziale oświata i wychowanie, w 
rozdziale szkoły podstawowe, w ramach paragrafu wydatki inwestycyjne jednostek 
budżetowych dotyczy zadania wykonania placu zabaw przy Szkole Podstawowej w 
Zaniemyślu, zwiększa się wydatki o 29 520 zł do kwoty 115 520 zł. Jest to kontynuacja 
zadania rozpoczętego w 2024 roku. W dziale Kultura i Ochrona Dziedzictwa 
Narodowego w rozdziale Ochrona Zabytków i Opieka nad Zabytkami w ramach 
paragrafu wydatki inwestycyjne dotyczące obiektów zabytkowych będących w 
użytkowaniu jednostek budżetowych, zwiększa się wydatki o 413 747,89 zł, do kwoty    
3 213 570 zł, w tym w ramach zadania prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty 
budowlane w Domu Szwajcarskim na Wyspie Edwarda Jezioro Raczyńskie Zaniemyśl w 
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rejestrze zabytków numer 2503/a, zwiększa się wydatki o kwotę 407 647,89 zł do kwoty 
3 092 470 zł. Planuje się przeniesienie części prac zrealizowanego zadania z roku 2024 
na rok 2025. W ramach zadania wykonania brakującego ogrodzenia i bramy w parku w 
Łęknie, w związku ze zwiększeniem zakresu prac zadania, zwiększa się wydatki o 6 100 zł 
do kwoty 26 100 zł. W dziale kultura i Ochrona Dziedzictwa Narodowego w rozdziale 
Pozostała Działalność w ramach paragrafu Wydatki Inwestycyjne Jednostek Budżetowych 
dotyczy zadania modernizacja promu na Wyspę Edwarda Raczyńskiego, zwiększa się wydatki o 
20 tysięcy do kwoty 1 820 000 zł. W roku 2025 planuje się opłacenie opracowania kompletnej 
dokumentacji technicznej promu. Podsumowanie zmian wydatków Gminy Zaniemyśl 
przedstawia tabela. Wydatki ogółem przed zmianą 64 883 554,67 zł, zmiana  
547 216,89 zł, po zmianie 65 430 771,56 zł. Wydatki bieżące 47 970 831,69 zł, to była 
przed zmianą, zmiana 83 949 zł, po zmianie 48 054 780,69 zł w tym rolnictwo i 
łowiectwo, przed zmianą 45 312,40 zł, zmiana 1 678,98 zł, po zmianie 46 991,38 zł. 
Administracja publiczna, przed zmianą 6 559 046,40 zł, zmiana 45 000,00 zł, po zmianie 
6 604 046,40 zł. Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa. Przed zmianą 
286 302,98 zł zmiana 6 000,00 zł po zmianie 292 302,98 zł. Kultura i ochrona 
dziedzictwa narodowego. Przed zmianą 1 677 110,13 zł. Zmiana 13 321,02 zł. Po 
zmianie 1 690 431,15 zł. Kultura fizyczna przed zmianą 722 872,48 zł. Zmiana 
17 949 zł. Po zmianie 740 821,48 zł. Wydatki majątkowe 16 912 722,98 zł. Zmiana  
463 267,89 zł. Po zmianie 17 375 990,87 zł. W tym oświata i wychowanie 86 000,00 zł, 
to jest przed zmianą, zmiana 29 520 zł, po zmianie 115 520 zł. Kultura i ochrona 
dziedzictwa narodowego 6 349 755,06 zł. Zmiana 433 747,89 zł. Po zmianie  
6 783 5 02,95 zł. Skróty użyte, na przykład RF, NR i IK, przy nazwach zadań zarówno 
dochodowej, jak i wydatkowej związane są z nazwą referatu Urzędu Gminy, które 
realizuje dane zadanie finansowane z Funduszu Sołeckiego IK Sołectwo Bożydar, 
kontynuacja budowy drogi gminnej dojazdowej do posesji Bożydar nr 4, 
w ramach zadania budowa i przebudowa drogi do posesji Winna ta do Bożydar 4. 
Uzupełniono o informacje w ramach jakiego zadania jest ono realizowane. Zadanie to 
wskazywane jest w załączniku do uchwały budżetowej na rok 2023 na 2025 rok, numer 
3, „Plan Wydatków Majątkowych Gminy Zaniemyśl w 2025 roku“ oraz Załącznik Nr 9, 
„Plan Funduszu Sołeckiego Gminy Zaniemyśl w 2025 roku“. Uwzględniając informacje 
wyrażone w uchwale SO-1:1/ 0952/1 62/ 2024, Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 5 grudnia 2024 roku w sprawie wyrażenia opinii o 
projekcie uchwały budżetowej gminy Zaniemyśl na rok 2025 wprowadzono następujące 
zmiany. Poprawiono zapisy uchwały w zakresie zawartych upoważnień, usuwając te, 
które mówiły o emisji papierów wartościowych. Poprawiono niespójności dotyczące 
nazewnictwa zadań majątkowych w Załączniku Nr 3 do projektu budżetu na 2025 rok, a 
nazwami przedsięwzięć załącznika numer 2 do projektu uchwały w sprawie wieloletniej 
prognozy finansowej, uzupełniając nazwy w stosownych załącznikach do uchwały 
budżetowej o informacje w ramach jakich zadań są one realizowane. Zmiany te dotyczą 
sołectwa Kępa, przygotowanie dokumentacji projektowej dotyczącej budowy świetlicy 
w ramach zadania „Budowa świetlicy Kępa“. Zadanie realizowane w ramach funduszu 
sołeckiego i wykazane również w załączniku Nr 9 do uchwały budżetowej. Sołectwo 
Śnieciska, przygotowanie dokumentacji projektowej świetlicy wiejskiej w miejscowości 
Śnieciska w ramach zadania „Budowa świetlicy wiejskiej w miejscowości Śnieciska“. 
Zadanie realizowane w ramach funduszu sołeckiego i wskazane również w załączniku nr 
9 uchwały budżetowej. Podpisano Wójt Grzegorz Grala. 
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ppkt 5 dyskusja nad wniesionymi autopoprawkami i ich przegłosowanie, 
 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy Radni mają pytania, uwagi do autopoprawek projektu uchwały? Udzielam głosu Radnemu 
Mateuszowi Manikowskiemu. 
 
Radny Mateusz Manikowski 
Pogratuluję sobie, ie przeszliśmy przez ten dokument. To jest formalność, to bardzo ważna rzecz 
dla Gminy. Ja chciałbym tak dla słuchaczy swoją perspektywę przedstawić. Jest duża zmiana, 
jeżeli chodzi o finansowanie gminy z PIT-u i z ClT-u. To jest to jest zmiana, mi się wydaje na 
dobre, dla Gminy Zaniemyśl. Kolejną rzeczą to jest to, że oświata jest największym wydatkiem, 
tak jak Pani Skarbnik zauważyła i tak jak Pani Skarbnik powiedziała, kwestie finansowania 
oświaty potencjalnie będą zmieniane. Także to jest ogólnie, mi się wydaje, pozytywne, znaczy 
jest jakieś światełko w tunelu, jeżeli chodzi o sytuację finansową Gminy, także to chciałbym 
Państwu przekazać. A jeżeli chodzi o sam budżet, to też takie pozytywne rzeczy chciałbym 
powiedzieć, to jest na przykład to, że mimo, że Zaniemyśl przestaje być wsią, to faktycznie są 
zarezerwowane pieniądze na tak jakby ekwiwalent funduszu sołeckiego. I następna sprawa, to 
jest oto taka rzecz, którą z Panem Wójtem rozmawialiśmy. Jest podejście inne do inwestycji, to 
znaczy Pan Wójt będzie budował portfel takich projektów, to trzeba pochwalić, to jest naprawdę 
dobre podejście. Czyli będzie portfel różnych projektów, które mogą być zrealizowane. Czyli nie 
będzie to na przykład jeden, dwa w roku, tylko będzie ich na przykład dziesięć i będziemy czekać 
na finansowanie zewnętrzne, które się może pojawić. To jest w mojej ocenie bardzo pozytywna 
rzecz i mi się wydaje, że efektywnie będziemy w stanie zapewnić mieszkańcom potrzebne 
inwestycje. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Czy są jeszcze inne pytania do autopoprawek? Nie widzę. W takim razie proszę o podłączenie 
głosowania i proszę Radnych o głosowanie nad autopoprawkami. 
 
Głosowanie w sprawie:  
głosowanie autopoprawek 
 
Wyniki głosowania: 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
 
ZA 14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, Ewelina 
Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
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ppkt 6 odczytanie projektu uchwały budżetowej zawierającej autopoprawki Wójta oraz uwagi 
zawarte w opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu, 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Przejdziemy teraz do podpunktu szóstego. I tu poproszę Panią Skarbnik o odczytanie projektu 
uchwały budżetowej zawierającej autopoprawki Wójta oraz uwagi zawarte w opinii Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Poznaniu. 
 
Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffler 
To będzie tylko sam projekt uchwały bez uzasadnienia, a uzasadnienie jest tożsame z wnioskami 
Pana Wójta. Uchwała Rady Gminy Zaniemyśl z dnia dzisiejszego w sprawie uchwalenia budżetu 
Gminy Zaniemyśl na 2025 rok. Na podstawie obowiązujących przepisów prawa Rady Gminy 
Zaniemyśl uchwala co następuje. 
Paragraf 1. Określa się łączną kwotą dochodów budżetu na 2025 rok w wysokości 
57 998 183,88 zł zgodnie z załącznikiem numer 1. Z tego dochody bieżące w wysokości  
47 527 925,6d zł. Dochody majątkowe w wysokości 10 470 258,27 zł. 
Paragraf 2. Określa się łączną kwotą wydatków budżetu na 2025 rok w wysokości 
65 430 771,56 zł, zgodnie z załącznikiem numer 2. Z tego wydatki bieżące w wysokości 
48 054 780,69 zł, wydatki majątkowe w wysokości 17 375 990,87 zł, zgodnie z załącznikiem 
numer 3. Określa się plan wydatków na programy finansowane z udziałem środków, o 
których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 i 3 zgodnie z załącznikiem numer 4. Paragraf 3 określa się 
deficyt budżetu w wysokości 7 432 587,68 zł, które zostanie sfinansowane z przychodów 
jednostek samorządu terytorialnego, wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 
5 ust. 1 pkt. 2 ustawy i dotacji na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z 
udziałem tych środków w kwocie 36 706,65 zł. Przychodów zaciągniętych pożyczek i 
kredytów na rynku krajowym w kwocie 7 395 881,03 zł. Paragraf 4. Określa się łączną kwotę 
planowanych przychodów w wysokości 7 776 807,68 zł i łączną kwotę planowanych 
rozchodów w wysokości 344 220 zł, zgodnie z załącznikiem numer 5. Paragraf 5, Określa się 
zestawienie planowanych kwot dotacji udzielanych z budżetu Gminy. Dotacje dla jednostek 
sektora finansów publicznych w wysokości 3 124 542 zł, dotacje dla jednostek spoza 
sektorów finansów publicznych w wysokości 11 527 980 zł, zgodnie z załącznikiem numer 6. 
Paragraf 6. Określa się plan dochodów i wydatków związanych z gromadzeniem środków z 
opłat i kar za korzystanie ze środowiska zgodnie z załącznikiem numer 7. Paragraf 7. Określa 
się plan dochodów i wydatków związanych ze zaświadczeniem usług w zakresie odbierania i 
zagospodarowania odpadów komunalnych z terenu Gminy Zaniemyśl od właścicieli 
nieruchomości na 2025 rok zgodnie z załącznikiem numer 8. Paragraf 8. Określa się plan 
funduszu sołeckiego zgodnie z załącznikiem numer 9. Paragraf 9. Określa się dochody w 
kwocie 164 561,58 zł z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych i  
25 000,00 zł z tytułu części opłaty za zezwolenia na sprzedaż napojów alkohol, przepraszam, 
napojów alkoholowych oraz wydatki w kwocie 181 561,58 zł na realizację zadań określonych 
w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, zgodnie z 
załącznikiem numer 10. Określa się wydatki w kwocie 8 000 zł na realizację zadań 
określonych w Gminnym Programie Przeciwdziałania Narkomanii, zgodnie z załącznikiem 
numer 10. Paragraf 10. Określa się plan dochodów i wydatków Gminy Zaniemyśl, związanych 
z realizacją zadań z zakresu administracji rządowej i innych zadań zleconych odrębnymi 
ustawami zgodnie z załącznikiem numer 11. Paragraf 11. Określa się plan dochodów i 
wydatków Gminy Zaniemyśl związanych z realizacją zadań na podstawie porozumień między 
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jednostkami samorządu terytorialnego zgodnie z załącznikiem numer 12. Paragraf 12. 
określa się plan dochodów i wydatków z tytułu środków na realizację zadań inwestycyjnych z 
programu Polski Ład zgodnie z załącznikiem numer 13. Paragraf 13. Określa się plan 
dochodów i wydatków rządowego programu odbudowy zabytków zgodnie z załącznikiem 
numer 14. Paragraf 14. Ustala się limit zobowiązań z tytułu zaciąganych kredytów i pożyczek 
oraz emitowanych papierów wartościowych w kwocie 8 740 101,03 zł, w tym na pokrycie 
występującego w ciągu roku przejściowego deficytu w budżecie gminy w kwocie 1 000 000 
zł, finansowanie planowanego deficytu budżetu Gminy w kwocie 7 395 881,03 zł, spłatę 
wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu zaciągniętych kredytów i pożyczek w kwocie  
344 220 zł. Paragraf 15. Upoważnia się Wójta Gminy Zaniemyśl do zaciągania kredytów i 
pożyczek na pokrycie występującego w ciągu roku przejściowego deficytu budżetu do 
wysokości 1 000 000 zł. Zaciąganie kredytów i pożyczek, o których mowa w artykule 89 ust. 1 
pkt 2 ustawy o finansach publicznych na sfinansowanie planowanego deficytu budżetu do 
wysokości 7 395 881,03 zł zaciągania kredytów i pożyczek na spłatę wcześniej zaciągniętych 
zobowiązań z tytułu pożyczek i kredytów do wysokości 344 220 zł. Dokonywania zmian 
w budżecie polegających na przeniesieniach w planie wydatków między paragrafami 
i rozdziałami w ramach działu w zakresie wydatków bieżących, w tym wydatków na 
uposażenie wynagrodzenia ze stosunku pracy, przeniesieniach w planie wydatków między 
paragrafami i rozdziałami w ramach działu pomiędzy zadaniami majątkowymi, lokowania 
wolnych środków budżetowych na rachunkach bankowych w innych bankach niż bank 
prowadzący obsługę budżetu, dokonywania zmian w planie dochodów i wydatków 
związanych z zmianą kwot lub uzyskaniem płatności przekazywanych z budżetu środków 
europejskich, o ile zmiany te nie pogorszą wyniku budżetu, zmianami w realizacji 
przedsięwzięcia finansowanego z udziałem środków europejskich, albo środków, o których 
mowa w artykule 5 ustęp 1 punkt 3, o ile zmiany te nie pogorszą wyniku budżetu zwrotem 
płatności otrzymanych z budżetu środków europejskich. W celu realizacji zadań związanych z 
pomocą obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa 
do dokonywania zmian w planie dochodów i wydatków budżetu jednostki samorządu 
terytorialnego, w tym dokonywania przeniesień wydatków między dziełami klasyfikacji 
budżetowej, dokonywania czynności, o których mowa w art. 258 ust. 1 pkt 2 i 3 ustawy z 
dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych. Paragraf szesnasty. W budżecie tworzy 
się rezerwy: ogólną w wysokości 80 000 zł, celową w wysokości 147 000 zł, w tym na 
realizację zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego 147 000 zł. Paragraf 17. 
Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Zaniemyśl. Paragraf 18. Uchwała wchodzi 
w życie z dniem 1 stycznia 2025 roku i podlega publikacji w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Wielkopolskiego. 
 
Ppkt 7 głosowanie uchwały budżetowej na rok 2025. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Głosowanie uchwały budżetowej na rok 2025. Czy Radni mają pytania, uwagi do projektu 
uchwały? Tutaj pozwolę sobie zadać pytanie. Pani Skarbnik, chciałem tylko, żeby Pani 
powiedziała, co w załączniku trzecim, wydatki majątkowe działu 754. Chodzi mi o kwotę 
dotacji na zakup samochodu dla straży OSP Zaniemyśl. Chciałbym potwierdzenie, żeby ta 
kwota jest przewidziana w wysokości 450 000 zł bo wiem, że byli na sali właśnie 
przedstawiciele OSP Zaniemyśl, którzy byli ciekawi, czy uwzględniliśmy to. 
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Skarbnik Gminy Agnieszka Scheffer 
Tak, jest zabezpieczona, ale będziemy czekać na wiadomości, ewentualnie tutaj Pan Wójt 
może potwierdzić. Myślę, że będą poszukiwane jeszcze inne źródła dofinansowania zakupu 
tego pojazdu, ale w naszym budżecie jest zabezpieczona oczywiście ta kwota, którą Pan 
Przewodniczący odczytał i zawarta jest w załączniku dotyczącym wydatków majątkowych. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Nie widzę innych zgłoszeń. W takim razie proszę o podłączenie głosowania i udział Radnych 
w głosowaniu. 
 
Głosowano w sprawie:  
głosowanie uchwały budżetowej na rok 2025 
 
Wyniki głosowania 
 
ZA- 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne:  
 
ZA (14) 
Marcin Brylewski, Paweł Jagodziński, Filip Kalisz, Katarzyna Konieczna, Kacper Łaniak, Michał 
Maliński, Mateusz Manikowski, Michał Marciniak, Przemysław Nowak, Ewelina Sikorska, 
Ewelina Siudzińska, Katarzyna Szymczak-Kozak, Piotr Walkowiak, Arleta Wizła 
 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Stróżyk 
 
Uchwała nr X/79/2024 stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grala 
Dziękuję Wam za zagłosowanie Radni nad tym budżetem. To jest nasz pierwszy wspólny 
budżet. Tak jak zostało to już dzisiaj powiedziane, jest on nastawiony na budowę portfela 
inwestycji, które chcielibyśmy realizować w latach następnych. Rozmawialiśmy na ten temat 
na Komisjach Wspólnych, jest to potrzebne, żeby nasza Gmina się rozwijała i żeby z tego 
rozwoju właśnie najwięcej czerpali nasi mieszkańcy. I te projekty, które zostały ujęte w 
budżecie, mam nadzieję, że pozwolą nam na to, aby podnosić jakość życia nas wszystkich i 
naszych mieszkańców. Jednogłośnie zadecydowaliście Państwo o przyjęciu tego budżetu, co 
odczytuję jako zaufanie w stosunku do mnie jako Wójta i zrobię wszystko, żeby realizacja 
tego budżetu przebiegła bez zakłóceń, a to, co zostało w nim założone, zostało zrealizowane. 
Dziękuję jeszcze raz bardzo. Oczywiście nie mógłbym nie powiedzieć i podziękować Pani 
Skarbnik i wszystkim pracownikom referatów, kierownikom za wkład włożony w ten budżet. 
Były to dla nas naprawdę bardzo ciężkie i długie dni, aby ten budżet skonstruować w ten 
sposób, abyśmy mogli go wspólnie uchwalić. Tutaj oczywiście Pani Skarbnik włożyła 
najwięcej pracy, bo jak nam ma największą wiedzę. Zaufałem Pani Skarbnik w projekcie tego 
budżetu i wierzę, tak jak już powiedziałem wcześniej, że jest on taki i na jaki możemy sobie 
pozwolić. Pani Skarbnik, bardzo dziękuję. 
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Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński 
Zanim przejdę do ostatniego punktu, korzystając z okazji, że to już najprawdopodobniej 
ostatnia sesja przed zbliżającymi się świętami oraz ostatnia w bieżącym roku, w imieniu 
Radnych Rady Gminy chciałbym wszystkim Państwu zgromadzonym na sali, jak i również 
wszystkim pozostałym mieszkańcom naszej Gminy Zaniemyśl, życzyć na te nadchodzące 
Święta Bożego Narodzenia zdrowych, radosnych świąt, spędzonych w gronie najbliższych, 
pełnych ciepła, miłości i refleksji nad tym, co w życiu najważniejsze. A na ten nowy 2025 rok 
życzymy Państwu zdrowia, szczęścia, wszelkiej pomyślności i pokoju na świecie. Do siego 
roku. Korzystając jeszcze z okazji, chciałem zachęcić do udziału w dniu 27 grudnia, to jest w 
piątek po świętach, obchodzić będziemy 106. rocznicę wybuchu zwycięskiego Powstania 
Wielkopolskiego. Zapraszamy mieszkańców Gminy do udziału w obchodach ku pamięci tego 
wydarzenia. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Grała 
W dniu 6 stycznia będzie organizowany koncert noworoczny, który będzie połączony z nadaniem 
praw miejskich w Zaniemyślu. Tu dla Państwa Radnych są przygotowane zaproszenia, które 
zostaną Państwu wręczone. Ja wszystkich mieszkańców serdecznie na ten koncert zapraszam. 
Wejściówki będą już do odebrania, już niedługo, tutaj u nas w Urzędzie w Biurze Podawczym, 
takie proszę jeszcze raz śledzić nasz profil i pilnie go czytać. 
 
12. Zamknięcie sesji. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Michał Maliński  
W związku z wyczerpaniem porządku obrad zamykam obrady dziesiątej sesji Rady Gminy 
Zaniemyśl. Dziękuję Państwu i zapraszam na kolejną już w nowym roku. 
 
 

Przewodniczący Rady Gminy Zaniemyśl 
 
 
 
 
 
 
 
 
Przygotowała: Justyna Teichman 
 


